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Vluchtelingencrisis:

Barmhartig zijn, barm hartig 

kunnen blijven



VOORWOORD INHOUD

In verschillende bewoordingen, één 

verhaal. Joël en ik, die gastheren 

waren, hoorden wat we eerder zelf 

al hadden gezien. Nee, een oplossing 

voor de vluchtelingencrisis hadden 

de kerkleiders niet. Onze Arabische 

broeders aan tafel waarschuwden zelfs 

nog voor de macht van de islam. 

Maar allemaal waren ze het over één 

ding eens. De vluchteling die voor je 

staat, die help je. En als je je naaste 

helpt, blijk je ook zelf gezegend te 

worden. Dat is wat er is gebeurd.

Zoveel kerken, zoveel christenen 

hebben zich na de komst van 

vluchtelingen niet laten verlammen 

door angst en vragen. Ik ken de vragen 

en snap de angst. Je houdt je hart soms 

vast. Maar je naaste heb je lief. 

Omdat Jezus ons liefheeft.

Present, Leger des Heils, Ontmoeting, 

De Hoop, Gave, Tot Heil des Volks, 

het bijzonder onderwijs, media, 

hulporganisaties en al die andere 

bewegingen van christenen. 

Al die mensen die hun handen uit 

de mouwen steken en hun hart laten 

spreken. In hun gezin, hun buurt, hun 

werk, hun kerk. Zij zijn dienstbaar aan 

de samenleving en laten zo iets zien 

van Gods liefde voor deze wereld.

In Den Haag willen wij hun advocaten 

zijn. Hen de ruimte geven en ze 

steunen waar we kunnen. Zo staan 

we voor een dienstbare samenleving. 

Als navolgers van Jezus.

 gert-jan segers
 Voorzitter

Tweede Kamerfractie 

ChristenUnie

  @gertjansegers

Het is een mooi verhaal. De – pakweg – 25 

kerkleiders die bij ons bij de fractie te gast 

waren, vertelden het. Van PKN tot Koptisch-

Orthodox, van Baptist tot Hersteld Hervormd, 

van Vrijgemaakt tot Evangelisch. 
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‘ Zoveel kerken, zoveel 
christenen hebben 
zich na de komst van 
vluchtelingen niet laten 
verlammen door angst 
en vragen’

Van de redactie

Voor u ligt weer een mooie 
uitgave met een keur aan 
interviews en reportages 
uit de volle breedte van de 
partij, maar nu ook met 
een speciaal tintje. 

Vanaf dit jaar zijn we 

namelijk overgestapt op extra 

duurzaam en milieuvriendelijk 

papier, hetgeen geheel in lijn is 

met de stijl en overtuiging van 

onze partij: samen zorgen 

voor de schepping die ons is 

toevertrouwd. 

Daarnaast treft u in de 

bijgaande brief en de 

achterzijde van dit nummer 

een speciale actie aan om de 

ChristenUnie extra te steunen 

met een gezinslid. Voor slechts 

12 euro dit lopende jaar wordt 

iemand die op hetzelfde adres 

woont gezinslid en ontvangt 

ook nog eens een bijzonder 

welkomstgeschenk. Een mooie 
kans voor u én uw partij!   

We wensen u heel veel 

leesplezier!

Hartelijke groet,

De redactie 

 Heeft u geen 
e-mailadres maar wilt u 
wel de  maandelijkse 
nieuwsbrief ontvangen? 
Bel dan tijdens 

kantooruren met 

033-4226969 om dit aan 

ons door te geven, dan 

sturen wij u de nieuws-

brief op papier toe.
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Ruimte voor 

 levensbeschouwing

In het debat over de Mediawet 

in de Eerste Kamer wist Mirjam 
Bikker belangrijke zorgen weg te 

nemen. Bikker: 'Er moet genoeg 

ruimte en geld blijven om 

programma's te maken vanuit 

de identiteit van levens-

beschouwelijke omroepen. 

Dat was onhelder. Met een breed 

ondersteunde motie konden we 

de ruimte en de � nanciering 

voor levensbeschouwelijke 

programma's veiligstellen.'

   Lees meer op:
www.christenunie.nl/

omroepen

Meer kansen voor jongeren op woningmarkt

Een meerderheid in de Eerste en Tweede Kamer heeft ingestemd 

met het ChristenUnie-initiatiefwetsvoorstel Jongerencontracten, 

waarmee jongeren meer kansen krijgen op de woningmarkt. 

Carola Schouten diende het initiatiefwetsvoorstel in, dat zij samen 

met jongerenorganisatie PerspectieF opstelde. Door het Jongeren-

contract kunnen jongeren die op zoek zijn naar woonruimte vijf jaar 

(en in bepaalde gevallen nog twee jaar extra) een woning krijgen.

   Lees meer op: www.christenunie.nl/jongerencontract

Meer meesters voor 

de klas 

Tweede Kamerlid Eppo Bruins 

lanceerde in maart mede 

namens juffen, meesters, 

onderwijs organisaties en PABO’s 

het plan ‘kerels voor de klas’. 

Doel is om de balans tussen het 

aantal juffen en meesters te 

verbeteren door meer mannen 

aan te trekken voor het 

basisonderwijs.

   Lees meer op:
www.christenunie.nl/

kerelsvoordeklas

Waar heeft de christenunie
zich voor ingezet?

update uit

Den Haag

Solidariteit in EU � interdun

Roel Kuiper sprak tijdens de Algemene Europese Beschouwingen 

over de verdeeldheid in Europa over vluchtelingen: 'Het Europa dat 

zichzelf vaak heeft gecomplimenteerd met een naoorlogs track 

record op het gebied van vrede en welvaart, blijkt het lastig te 

hebben met onderlinge solidariteit en maar moeilijk te kunnen 

inschikken als het gaat om het opvangen van mensen die op de 

vlucht zijn.'

   Lees meer op: www.christenunie.nl/solidariteit

Opkomen voor 

veiligheid Joodse 

gemeenschap

Gert-Jan Segers vroeg wederom 

aandacht voor de beveiliging 

van de Joodse gemeenschap. 

Deze keer nadat een Joods gezin 

tijdens de jaarwisseling 

antisemitische leuzen en 

vuurwerk naar hun hoofd kreeg. 

Segers: 'Als leden van de Joodse 

gemeenschap niet langer veilig 

zijn in ons land, dan houden we 

op een beschaving te zijn.'

   Lees meer op:
www.christenunie.nl/

joodsegemeenschap

Extra geld voor 

noodhulpfonds

De Tweede Kamer heeft een 

voorstel van Joël Voordewind 

gesteund om de Dutch Relief 

Alliance vanaf 2017 voort te 

zetten. Het noodhulpfonds is in 

2015 op aandringen van de 

ChristenUnie van start gegaan, 

met 120 miljoen euro in 3 jaar. 

Voordewind: 'Het is belangrijk 

dat Nederlandse hulp-

organisaties in staat zijn om 

wereldwijd hulp en expertise 

te blijven inzetten.'

     Lees meer op: 
 www.christenunie.nl/  

 noodhulpfonds

Inzet voor mensen 

met een beperking 

Na jarenlang aandringen is 

begin dit jaar eindelijk het 

VN-gehandicaptenverdrag ook 

door Nederland gerati� ceerd. 

Carla Dik-Faber: 'Een dag om te 

vieren, samen met de mensen 

die een beperking hebben en nu 

de erkenning krijgen dat zij 

volwaardig meedoen in onze 

samenleving.'

   Lees meer op:
www.christenunie.nl/

gehandicaptenverdrag

Goede visie op 

zzp-ers broodnodig

Senator Peter Ester sprak zich 

eind januari zeer kritisch uit 

over het plan van het kabinet 

om zzp’ers te verplichten om te 

werken met tijdrovende 

modelovereenkomsten. Ester: 

'Wat een goede aanpak van 

schijnzelfstandigheid in de weg 

zit, is het ontbreken van een 

degelijke analyse van het 

probleem en een omvattende 

visie op het fenomeen zzp'er.'

   Lees meer op: 
www.christenunie.nl/

zzpers

Wilt u vaker updates? Volg ons dan via:

  www.christenunie.nl      www.facebook.com/christenunie      www.christenunie.nl/nieuwsbrief

Meer meesters voor 

de klas 

Tweede Kamerlid 

lanceerde in maart mede 

namens juffen, meesters, 

onderwijs organisaties en PABO’s 

het plan ‘kerels voor de klas’. 

Doel is om de balans tussen het 

aantal juffen en meesters te 

verbeteren door meer mannen 

aan te trekken voor het 

basisonderwijs.

   Lees meer op:
www.christenunie.nl/

kerelsvoordeklas

  www.christenunie.nl      www.christenunie.nl    
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Linda maakt zich zorgen over de 

beeld vorming die deze test in de 

hand werkt. "Als we bij ieder kindje 

moeten testen of het Downsyndroom 

heeft, dan wekt dat ook gewoon een 

schrikbeeld op. Tot nu toe testen we op 

baarmoederhalskanker, borstkanker, 

dat soort dingen. En straks staat 

Downsyndroom dus ook in dat rijtje. 

Dan moet het wel heel erg zijn! 

Die perceptie voed je enorm met het 

breed aanbieden van zo’n test." 

"Vaak lees je ook in artikelen over dit 

onderwerp dat kinderen ‘lijden’ aan 

het syndroom van Down. Dan zeg ik 

tegen Lukas: ‘Nou, wat lijd jij hè?!’ en 

dan moeten we daar samen om lachen, 

maar het is natuurlijk heel erg triest." ›
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IN GESPREK

Carla dik-faber
en Linda Germs

‘…en daarom ben ik dus bang dat er straks geen plek 

meer is voor mensen zoals Lukas, terwijl ze zó veel 

te bieden hebben. Goed, ja, graag gedaan hoor, dank 

u wel. Tot ziens.’ Ze hangt op en zegt: ‘Sorry hoor, 

weer een radiostation. Ik ben helemaal platgebeld 

vandaag. Ik had niet verwacht dat er zoveel aandacht 

voor zou zijn. Nou, zullen we beginnen?’

‘ Ik ga 
aan de 
hele 
wereld 
vertellen 
dat 
mensen 
met 
Down 
ertoe 
doen’

Ik zit tegenover Linda Germs. Ze is 

moeder van drie zoons waarvan er een 

Downsyndroom heeft en ze is een van de 

oprichtsters van stichting ‘De Upside van 

Down’. Naast haar zit Carla Dik-Faber, 

Tweede Kamerlid van de ChristenUnie. 

Sinds ze ooit samen koffie dronken op 

Utrecht Centraal komen ze samen op voor 

een Down-vriendelijke samenleving. 

"Het klikte gewoon heel goed."

Die klik is er vooral als het gaat over de 

inclusieve samenleving. Een samenleving 

waar plek is voor iedereen, dus ook voor 

wie anders is. En die staat onder druk, mede 

door het besluit van minister Schippers om 

de NIPT (Niet Invasieve Prenatale Test) breed 

aan te bieden.

NIPT
Carla: "De NIPT is een prenatale test 

waarmee allerlei medische gegevens 

over ongeboren kinderen kunnen worden 

verzameld, onder andere of een kindje 

Downsyndroom heeft. Minister Schippers 

is van plan deze test breed aan te bieden, 

zodat alle aanstaande moeders straks 

geconfronteerd worden met de vraag of 

ze de test willen doen en geconfronteerd 

worden met de uitslag. De reden dat ik daar 

zo tegen ben is dat je als overheid impliciet 

zegt: “Je kindje met Downsyndroom hoeft 

niet geboren te worden en wij gaan het 

makkelijker voor je maken om dat te 

beslissen.” Ik ga ervan uit dat alle politieke 

partijen zeggen dat iedereen geboren mag 

worden, maar ze willen niet onder ogen 

zien dat er een bepaalde suggestie van die 

test uitgaat. Onder het mom van medisch-

technologische vooruitgang is de ethische 

discussie blijkbaar ineens niet meer 

relevant."

Down vriendelijk
Samen met Stichting 

De Upside van Down heeft 

de ChristenUnie op 21 maart 

(Wereld Downsyndroom Dag) 

een eerlijke en hoopvolle 

video gelanceerd over leven 

met een kind met Down. 

Bekijk het � lmpje op 

www.christenunie.nl/

downvriendelijk

SAMEN OPKOMEN VOOR
EEN DOWN-VRIENDELIJKE 
SAMENLEVING

Tekst: Matthijn Buwalda

Linda maakt zich zorgen over de 

beeld vorming die deze test in de 

hand werkt. "Als we bij ieder kindje 

moeten testen of het Downsyndroom 

heeft, dan wekt dat ook gewoon een 

schrikbeeld op. Tot nu toe testen we op 

baarmoederhalskanker, borstkanker, 

dat soort dingen. En straks staat 

Downsyndroom dus ook in dat rijtje. 

Dan moet het wel heel erg zijn! 

Die perceptie voed je enorm met het 

breed aanbieden van zo’n test." 

"Vaak lees je ook in artikelen over dit 

onderwerp dat kinderen ‘lijden’ aan 

het syndroom van Down. Dan zeg ik 

tegen Lukas: ‘Nou, wat lijd jij hè?!’ en 

dan moeten we daar samen om lachen, 

maar het is natuurlijk heel erg triest." ›

Carla dik-faber
en Linda Germs
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Supermarkt
› Nu zijn er veel meer ouders van kinderen met 

Downsyndroom, maar die beginnen niet allemaal een 

stichting. De passie die Linda heeft om ambassadeur te 

zijn voor mensen met Downsyndroom is aangewakkerd 

in de supermarkt.

"Toen Lukas ongeveer twee was liep ik met hem in de 

supermarkt en zei een vrouw tegen me: ‘Ach mevrouw, 

dat had toch niet hoeven gebeuren? U had zich toch 

gewoon even kunnen laten testen?"

"Een dag later kopte een advertentie in de krant 

‘Fotomodellen met Down gezocht’. Toen dacht ik: 

Ja, dit is het! Ik ga niet alleen aan die vrouw in de 

supermarkt, maar aan de hele wereld vertellen dat 

mensen met Down ertoe doen. En toen hebben we dus 

het boek De Upside van Down gemaakt. De reacties hier 

op waren zo overweldigend dat ik ben gestopt met mijn 

werk bij de bank en verder ben gegaan met stichting 

De Upside van Down."

Ook Carla’s betrokkenheid bij dit onderwerp komt 

deels voort uit een persoonlijke ervaring. "Ik heb 

zelf in een situatie gezeten van onderzoeken en het 

mogelijk moeten afbreken van een zwangerschap. 

Dat is afschuwelijk. Als zwangere vrouw leg je je 

situatie volledig in de handen van artsen. Dan ben je 

heel kwetsbaar. Maar artsen sturen soms, bewust of 

onbewust, op bepaalde keuzes aan. En als moeder heb 

je niet zomaar alle benodigde kennis en informatie in 

huis. De overheid komt daarom niet weg met het puur 

en alleen introduceren van een nieuwe test. Ze moeten 

daaromheen echt met betere informatie en begeleiding 

komen. Dat gebeurt niet en ik hoor te vaak dat het 

momenteel allerbelabberdst is."

"Maar die bijna onmenselijke keuze geldt ook voor de 

arts," vindt Linda. "Als hij die test straks aanbiedt, moet 

hij ook gaan vertellen wat de gevolgen van de uitslag 

zijn. En daar zijn artsen niet toe opgeleid. 

Want wat ze weten van Downsyndroom is vooral 

medisch van aard, maar hoe weten zij nou hoe het is 

om te leven met iemand die het Downsyndroom heeft? 

Bovendien wordt de kwaliteit van leven voor mensen 

met Downsyndroom snel beter. Van de week hoorde 

ik bijvoorbeeld over die test met zelfrijdende auto’s. 

Dan denk ik direct: Wow! Straks kan Lukas ook gewoon 

overal zelf komen. We hebben echt een ander soort 

denken nodig ten aanzien van mensen zoals Lukas."

Linda: "Ouders van kinderen met het syndroom van 

Down lopen vaak aan tegen ongefundeerde denkbeelden 

over Down. Dat maakt het soms lastig om bijvoorbeeld 

een crèche te vinden waar ze welkom zijn of zwemles 

waar ze aan mee mogen doen. Als de maatschappij beter 

ingericht zou zijn op kinderen met Downsyndroom, 

zouden die zorgen ook enorm meevallen."

Hollands Next Topmodel
Toch kan ik (de interviewer, red) me, als leek, bijna niet 

voorstellen dat alles rozengeur en maneschijn is met 

een kind met downsyndroom. Ik erger me soms aan de 

zogenaamde ‘tv-Downers’ die misschien wel een veel té 

rooskleurig beeld geven. Toch?

Linda pareert: "Als je Holland’s Next Top Model maakt, 

kies je knappe modellen uit. Is dat een afspiegeling van 

heel Nederland? Nee, waarschijnlijk niet. Als je mensen 

met Downsyndroom op tv brengt, kies je óók de meest 

geschikte uit."

Carla: "Ik noem dat de schizofrenie van de samenleving. 

We genieten allemaal op de bank met een zak 

chips en cola van tv-programma’s over mensen met 

Downsyndroom. Ze horen er helemaal bij, we staan pal 

voor die inclusieve samenleving. Maar aan de andere 

kant die onverschilligheid over de ethische bijwerkingen 

van de NIPT. Ik kan dat gewoon niet rijmen."

Hoopvol
Het lijkt beslist, nu de minister en een meerderheid 

van de Tweede Kamer hebben ingestemd met het breed 

aanbieden van de NIPT. 

Carla: "Ik maak me zorgen over toegenomen 

mogelijk heden van screening. Nu testen we op Down-

syndroom, maar what’s next? Testen op autisme of 

ADHD? De kans op dementie? 

Ik wil niet dat kinderen eerst een test goed 

moeten doorstaan voordat ze geboren mogen 

geworden."

"Toch wil ik heel graag hoopvol zijn over dit 

onderwerp. Ik ga alles op alles zetten om mijn 

plek in de Kamer te benutten en het verhaal van 

mensen zoals Linda daar in het debat te brengen. 

Om op de plek die ik heb te spreken over de 

positie van mensen met Downsyndroom in onze 

samenleving. Zolang het gesprek gaande is ben 

ik hoopvol."

Ook Linda deelt die hoop en is blij met een 

bondgenoot in de politiek. "Ja, het vooroordeel 

dat ik over de ChristenUnie had, is weg," zegt 

ze lachend. "Sterker nog, als iemand me nu 

vraagt: Wat moet jij daar nou weer mee? 

Met die ChristenUnie? Dan zeg ik: ‘Nou, meer 

dan je denkt!’" «

Foto's: Ruben Timman

‘ Ik wil niet 
dat kinderen 
eerst een test 
goed moeten 
doorstaan 
voordat ze 
geboren mogen 
geworden’

Down Doet Mee Diner
21 maart was het Wereld 

Downsyndroom Dag, en 

daarom organiseerde de 

ChristenUnie een feestelijk 

diner met mensen met het 

syndroom van Down, politici, 

ondernemers en speciale 

gasten. 

Ik wil niet dat kinderen eerst een test goed 

moeten doorstaan voordat ze geboren mogen 

geworden."

"Toch wil ik heel graag hoopvol zijn over dit 

onderwerp. Ik ga alles op alles zetten om mijn 

plek in de Kamer te benutten en het verhaal van 

mensen zoals Linda daar in het debat te brengen. 

Om op de plek die ik heb te spreken over de 

positie van mensen met Downsyndroom in onze 

samenleving. Zolang het gesprek gaande is ben 

ik hoopvol."

Ook Linda deelt die hoop en is blij met een 

bondgenoot in de politiek. "Ja, het vooroordeel 

dat ik over de ChristenUnie had, is weg," zegt 

ze lachend. "Sterker nog, als iemand me nu 

vraagt: Wat moet jij daar nou weer mee? 

Met die ChristenUnie? Dan zeg ik: ‘Nou, meer 

dan je denkt!’" «

Foto's: Ruben Timman

‘ Ik wil niet 
dat kinderen 
eerst een test 
goed moeten 
doorstaan 
voordat ze 
geboren mogen 
geworden’



Nieuws
uit het land

Katwijk
De ChristenUnie in Katwijk heeft 

het College aangezet om werk te maken 

van brandveilig wonen bij kwetsbare 
groepen, zoals ouderen, chronisch 

zieken en gehandicapten. De burge-

meester heeft toegezegd om hier mee 

aan de slag te gaan.

Meer info:
www.christenunie.nl/katwijk 

Zuidhorn
De ChristenUnie Zuidhorn is 

geschrokken van het voornemen om 

verzorgingstehuis De Wierde in 

Grijpskerk te sluiten. Samen met de 

raad en het college zal de fractie op zoek 

gaan naar manieren om de sluiting te 

voorkomen. 

Meer info: 
www.christenunie.nl/zuidhorn 

Utrecht
In maart is duidelijk geworden dat er in 

de stad Utrecht meer schuldhulp-
maatjes gaan komen. De ChristenUnie 
Utrecht heeft daar in de gemeenteraad 

vaak voor gepleit. Met het extra geld 

kunnen nu ook maatjesprojecten in 

verschillende wijken worden gestart.

Meer info: 
www.christenunie.nl/utrecht 

ARTIKEL

Schouwen-Duiveland
De Christenunie Schouwen-
Duiveland wil een oplossing voor 

het huisvestingprobleem van de 

kledingbank in Zierikzee. De fractie 

pleit ervoor om de kledingbank, 

ruilwinkel en voedselbank op één 

locatie te huisvesten, om mensen zo 

effectief mogelijk te kunnen helpen. 

De gemeente is aan de slag gegaan 

om de mogelijkheden te verkennen. 

Meer info: 
www.christenunie.nl/schouwenduiveland 

Zwolle
De ChristenUnie Zwolle wil van het 

college weten hoe het ervoor zorgt 

dat de op 1 januari gestarte pilot 

met de verkoop van alcohol in 

‘normale’ winkels geen afbreuk doet 

aan een verantwoorde omgang met 

alcohol. Wat de fractie betreft is een 

verstandige omgang met alcohol, met 

name als het gaat om de verkoop aan 

jongeren, heel belangrijk.

Meer info:
www.christenunie.nl/zwolle
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ADVERTENTIES

In de afgelopen 

maanden zijn er diverse 

lokale ChristenUnie 

politici bijgekomen en 

vertrokken. 

Bekijk de hele lijst op: 
www.christenunie.nl/

lokalepolitici
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www.isropa.nl

Dé Cyprus-specialist
8 dagen zonvakantie v.a. € 398,- p.p.

8 dagen fly-drive v.a. € 499,- p.p.
8 dagen 4-14-persoonsvilla incl. huurauto en 

privézwembad v.a.  € 358,- p.p.

www.isropa.nl

Dé Israël-specialist
4 dagen zonvakantie Tel Aviv v.a. € 565,- p.p.
4 dagen city-trip Jeruzalem v.a. € 639,- p.p.

8 dagen fly-drive v.a. € 786,- p.p.
8 dagen rondreis King David v.a. € 1144,- p.p.

www.isropa.nl

Dé Jordanië-specialist
5 dagen citytrip Amman vanaf € 757,- p.p.

8 dagen fly-drive vanaf € 1099,- p.p.
10 dagen privérondreis vanaf € 1225,- p.p.

op 2000 scholen in Nederland!

De boodschap van

Corrie4Kids is een uniek lespakket 
over het leven van Corrie ten Boom.
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Een echte Rotterdammer 

is iemand van daden, geen 

woorden. Dat voel je ook 

als je met ChristenUnie-

raadslid Setkin Sies spreekt 

over zijn stad. Hij is zo’n 

Rotterdammer met ‘weinig 

opsmuk’. Hij vertelt over 

zijn zoektocht om op basis 

van Bijbelse idealen op 

een realistische manier te 

bouwen aan de havenstad: 

van Rotterdam naar 

Mooierdam. 

ROTTERDAM
Groeten uit...

GROETEN UIT ROTTERDAM
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Na de verkiezingen van 2010 kwam Setkin 

in de gemeenteraad voor de ChristenUnie-SGP. 

Al sinds jaar en dag opereert de Rotterdamse 

fractie met één zetel in de raad. "Je zou kunnen 

zeggen dat wij de meest stabiele partij van 

Rotterdam zijn," grapt Setkin. ›



› Natuurlijk hadden ze in Rotterdam op meer 

zetels gehoopt in 2014. "We baalden enorm 

dat we op 700 stemmen na, die tweede zetel 

niet hebben gehaald. Dus nu kan er maar 

één ambitie zijn: in 2018 die tweede zetel 

bemachtigen."

Setkin is een bevlogen man. Naar eigen 

zeggen is hij geen raspoliticus. Hij heeft ook 

geen ambitie om elders politiek te bedrijven 

of om hogerop te komen in de politiek. Het 

gaat hem om de stad waar hij van houdt: "de 

mooiste stad van de wereld". Voordat hij in 

de Rotterdamse raad kwam, was hij zestien 

jaar jongerenwerker voor onder meer Youth 

for Christ. Hij is getrouwd en trots op zijn 

drie prachtige dochters.

Naast zijn werk als raadslid, spreekt Setkin 

wekelijks in verschillende Rotterdamse 

kerken. Ook is hij kerkelijk netwerker voor 

Rotterdam United, een kleine stichting die 

christenen en kerken in Rotterdam onderling 

met elkaar wil verbinden. Zijn studie 

Theologie in Leuven komt hem daarbij van 

pas. Rotterdam telt momenteel ruim 250 

kerken met zo’n 50 duizend kerkgangers.

Acceptatie
"Ik wil als christen wat betekenen voor de 

hele stad. Ik ben geen politicus die alleen 

maar verworvenheden uit het verleden gaat 

verdedigen. Ik wil vooral zoeken naar hoe we 

vóóruit kunnen."

Neem bijvoorbeeld het regenboogzebrapad 

dat in Rotterdam (en andere grote 

steden) is gelegd om de acceptatie van 

LHTB’ers te vergroten. Daarvan zou je 

kunnen verwachten dat een partij als de 

ChristenUnie-SGP zich ertegen verzet. 

Maar Setkin niet. "Ik geloof in een stad 

waar iedereen zichzelf kan en mag zijn. 

Een stad waarin we elkaar accepteren 

ongeacht achtergrond, sociale klasse of 

geaardheid. Uiteraard moet er ruimte zijn 

om verschillend te denken over zaken als 

homoseksualiteit, maar laat het nooit reden 

zijn voor discriminatie of uitsluiting. 

Daar zal ik mij te allen tijden tegen verzetten."

Droom
Setkin is een realist, maar wel met 

een droom. Hij formuleerde voor de 

verkiezingscampagne in 2010 zijn droom 

voor Rotterdam. In die droom beschrijft hij 

een stad waar vertrouwen het cement van 

de samenleving is. Waar volop ruimte is 

voor diversiteit en waar niet economische 

motieven, maar rentmeesterschap de 

drijfveer vormt voor het handelen.

"Waar we continu naar zoeken is hoe we in 

een stad die op een zakelijke manier wordt 

bestuurd, iets van dit ideaalbeeld kunnen 

bereiken. Als je iets gedaan wilt krijgen in 

deze stad, moet je kunnen laten zien dat het 

economisch rendeert. Maar wij willen daar 

ook andere waardes aan toevoegen. 

Als het gaat om zorg bijvoorbeeld. Het gaat 

niet enkel om ef� ciëntie, maar ook om hoe 

we waarde kunnen toevoegen aan leven." 

Mooierdam
Om deze reden heeft de ChristenUnie-SGP 

in verkiezingstijd de Mooierdam-

campagne opgezet. "Dit is een initiatief 

waarbij ondernemers, de politiek en het 

maatschappelijk middenveld unieke 

samenwerkingen aangaan om de stad van 

onderaf stukje bij beetje mooier te maken. 

Wij geloven dat de talloze initiatieven die 

Rotterdammers zelf ontplooien, de stad 

maken tot wat ze is. We hebben onze 

verkiezingscampagne gebruikt om juist díe 

inwoners en ondernemers die al aan een 

mooiere stad werken, op een voetstuk te 

‘Je zou 
kunnen 
zeggen 
dat wij 

de meest 
stabiele 

partij van 
Rotterdam 

zijn’

 zie 
www.setkin.nl

‘ De 
politiek 
moet geen 
stolp zijn, 
maar een 
schaal’
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plaatsen. Tijdens de campagne deelden we 

bijvoorbeeld complimenten uit: kaartjes 

en stickers met de tekst 'Hier wordt 

gewerkt aan een Mooierdam'." Inmiddels 

is Mooierdam een permanente campagne 

geworden. 

Voor de meest recente Mooierdam-

campagne van vorig jaar, rondom het thema 

armoede, zocht Setkin de samenwerking op 

met maatschappelijke organisaties. 

De ChristenUnie wilde een signaal afgeven 

dat het besluit tot het schrappen van de 

kwijtschelding van de afvalstoffenhef� ng 

voor de allerarmste gezinnen, niet door de 

beugel kon. "Het college had bedacht dat 

duizenden van de allerarmsten wel honderd 

euro meer konden betalen. 

Op die manier kregen rijkere gezinnen 

die het wel konden betalen een korting 

van ongeveer tien euro. We hebben toen 

Rotterdammers opgeroepen die korting te 

doneren aan het fonds ‘Bijzondere noden’. 

Dit fonds organiseert hulp voor mensen 

aan de onderkant van de samenleving. 

Veel mensen gaven gehoor aan deze oproep

en maakten zo samen met ons het 

statement: ‘niet van mijn centen!’. De actie 

kreeg veel steun van maatschappelijke 

organisaties in de stad, zoals het Leger des 

Heils, stichting Humanitas en diaconieën 

van verschillende kerken." 

Vluchtelingen
Zo zet de ChristenUnie in Rotterdam zich 

op nog meer manieren in voor een mooie en 

betere stad. Ook toen de partij het met een 

motie voor elkaar kreeg om vluchtelingen 

in Rotterdam op te vangen, wist Setkin 

weer partners in de samenleving te vinden. 

"Ik heb gelijk allerlei maatschappelijke 

instanties gebeld om te kijken hoe wij 

deze mensen gaan ontvangen. We moeten 

vluchtelingen niet alleen opvangen, maar 

ook echt verwelkomen. Nu staat er een 

cohort aan vrijwilligers klaar, kerkelijk 

en niet-kerkelijk. De hockeyvereniging in 

Kralingen heeft bijvoorbeeld aangeboden 

om twee keer per week een bus mensen op 

te halen om te komen sporten." Binnenkort 

opent er een AZC voor zeshonderd 

vluchtelingen. 

Watertaxi
Ook als het gaat om duurzaamheid en 

een sterke economie, laat de Rotterdamse 

fractie van zich horen. Terwijl de grootste 

winst op het gebied van duurzaamheid te 

halen valt in het havengebied en Rotterdam 

Airport ("We willen dat vanaf hier het eerste 

elektrische vliegtuig de lucht in gaat"), 

komt de partij ook met creatieve ideeën 

om het verkeer in de stad te vergroenen. 

"We lobbyen momenteel bijvoorbeeld voor 

een nieuwe metrolijn en een stadsferry, 

een waterbusverbinding die over de Maas 

zigzagt. Vervoer over water is de toekomst; 

op ons initiatief komt er al een nieuwe 

veerverbinding op Zuid."

Het is deze manier van samenwerken met 

mensen en organisaties in de stad, waar 

Setkin in gelooft. "De politiek moet geen 

stolp zijn, maar een schaal. Dezelfde vorm, 

maar dan omgekeerd. Wij moeten veel meer 

ondersteunend zijn en kaders bieden, dan 

van bovenaf besturen. In een schaal kunnen 

dingen groeien, met een stolp creëer je een 

plafond." «

Meer lezen?
Kijk op www.mooierdam.nl
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  ONDERNEMERS  

Toch koos IJmert voor het ondernemerschap. 

Hij richtte energiebedrijf Groenpand op. 

"Burgerlijke ongehoorzaamheid om meer 

duurzaamheid te bereiken, daar ben ik niet vies 

van. Als je in de politiek werkt, wil je concreet aan 

de slag. Maar als je concreet aan de slag bent, zie je 

weer hoe belangrijk de politiek is. Dat je met één 

pennenstreek een belastingregel kunt wijzigen, 

met enorme wijzigingen tot gevolg. Toch geeft het 

mij een heel goed gevoel dat ik aan het eind van 

het jaar kan zeggen: we hebben zoveel 

zonnepanelen op het dak gelegd."

Van label G naar A 
"Groenpand bestaat uit drie takken: 

energiebesparing, energie opwekken en energie 

leveren. We vervangen bijvoorbeeld de complete 

verlichting van een groot kantoor door LED en 

wekken met warmtepompen en zonnepanelen 

energie op. Alles wat je niet zelf kunt besparen of 

opwekken, leveren wij, net als bijvoorbeeld Nuon 

of Eneco. 

Ons mission statement: panden onafhankelijk 

maken van vervuilende fossiele energie. Elke dag 

rijden onze installateurs door het land om 

producten te installeren die tot duurzaamheid 

leiden, heel gaaf. Ik wil dat onze belangen 

synchroon blijven lopen: hoe meer omzet, hoe 

duurzamer Nederland wordt. Afgelopen jaar 

hebben we een groot gebouw van een 

pensioenfonds op de Zuidas van label G naar label 

A gebracht. Daarvoor moesten we wel gigantische 

bedragen voorfinancieren, maar dat is gelukt." 

Zelf de printer repareren
"Eerst heb ik overwogen bij Shells duurzame 

energiedeel te gaan werken of een bestuursfunctie 

te bekleden. Ook zat ik in de Raad van Advies van 

de Delta Lloyd Groep, dan is het heel makkelijk om 

daarin verder te gaan. Maar ik ben milieukundige 

en zag al snel allerlei kansen om de wereld te 

verduurzamen. Met een vriend met ondernemers-

ervaring onderzocht ik de mogelijkheden, en 

daaruit is Groenpand ontstaan."

"We zijn momenteel nog aan het bouwen: we 

zitten in een klein gebouw, en als de printer stuk is, 

maken we die zelf. Ik heb best weleens gedacht: 

werken in een groot bedrijf was ook makkelijk 

geweest. Tegelijk is Groenpand geen klein bedrijf 

meer. We hebben tien man aan het werk en 

draaien meer dan een miljoen omzet.

De vrijheid als ondernemer spreekt me aan, ik kan 

gelijk met onze strategie aan de slag. Vanmorgen 

ben ik bij een groot communicatiebureau geweest 

dat ons gaat helpen met marketing, terwijl ik 

vanmiddag een offerte tik en morgen 

sollicitatiegesprekken voer. Dat is mooi aan 

ondernemen."

Energiebelastingstelsel veranderen
"Wat betreft de rol van de overheid is er nog veel 

verbetering mogelijk. Het energiebelastingstelsel 

zit nu krom in elkaar: hoe meer energie je verspilt, 

hoe minder belasting je betaalt. Heel raar, dat is het 

tegenovergestelde van het loonbelastingstelsel. 

Het vergroenen van grote panden is dus totaal niet 

aantrekkelijk, want die eigenaren betalen al bijna 

niks. Maar als je het energiebelastingstelsel zou 

veranderen, kan dat de concurrentiepositie van 

Nederland schaden, en dat ligt zeer gevoelig. 

Het stelsel hoeft niet direct omver, maar een 

tienjarenplan zou best een optie zijn. 

De ruimtelijke wetgeving is ook voor veel 

verbeteringen vatbaar. We willen met Groenpand 

graag eigen zonneparken neerzetten, bijvoorbeeld 

op Terschelling, maar dat mag niet. Men vindt het 

waarschijnlijk lelijk. Maar als we onafhankelijker 

willen worden van Rusland en Saoedi-Arabië, zul je 

die wind- en zonneparken niet altijd uit het zicht 

kunnen neerzetten."   

Totaal bizar
"Activisme ontstaat vanuit het idee dat er iets niet 

goed zit. Dat idealisme hoop ik vast te blijven 

houden. Mezelf vast ketenen aan een hek? Ik zou 

het zo doen. En een beetje burgerlijke ongehoor-

zaamheid om meer duurzaamheid te bereiken, 

daar ben ik ook niet vies van. 

Over tien jaar hoop ik meer tijd te hebben om zelf 

met radicale innovaties bezig te zijn. Dat is nodig, 

want wat er op dit moment in onze atmosferen 

aan de gang is, heeft nu al hongersnood, 

overstromingen en onleefbare gebieden tot gevolg. 

Het is een zaak van leven en dood, we leven in 

extreme tijden. Ooit zullen we inzien dat de 21e 

eeuw wat betreft energieverspilling totaal bizar 

was." «
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IJmert 

Muilwijk (31) 

was PerspectieF-

voorzitter en in 

2010 namens de 

ChristenUnie 

kandidaat voor de 

Tweede Kamer. 

Later werd hij 

voorzitter van 

CNV Jongeren, 

Raadslid van 

de SER en een 

baan bij Shell 

lag in het 

verschiet. 

'Het 

energie-

belasting-

stelsel zit 

krom in 

elkaar'

'  Ik z�  mezelf 
 zo vastketenen 
 aan een hek’ 
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Het ChristenUnie Ondernemersplatform bestaat 

vijf jaar. We vroegen daarom drie ondernemers naar hun 

drijfveren. Kijk voor meer info over het platform op 

www.christenunie.nl/ondernemersplatform
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Met haar 

trainingsbureau 

investeert Ingrid 

Nagel (32) in 

het talent van 

anderen. Want 

wie zijn talent 

ontwikkelt, voegt 

waarde toe. En 

daar wordt de 

wereld een stuk 

vrolijker van, 

meent Ingrid. 

"Op het vlak van 

communicatie 

en presentatie 

binnen de 

overheid is 

er nog een 

wereld te 

winnen."

'  Z� d�  
 doel kun 
 je niet 
 sc� en’ 
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"Op mijn 25e mocht ik het Werving & 

Selectiebureau waar ik toen werkte gaan leiden. 

Dat triggerde iets in mij. Het risico zonder 

vangnet, de verantwoordelijkheid, de vrijheid en 

vooral de volledige toewijding – dat wilde ik ook! 

Mijn mission statement is: ontwikkel je talent. 

Succes komt niemand aanwaaien, of om het op 

z’n Cruijffiaans te zeggen: ‘Zonder doel kun je niet 

scoren.’ Doe, ga onderuit, sta op, leer en ga weer 

door. Net zo vaak totdat je scoort. Als ondernemer 

doe ik waar ik goed in ben. Zo ben ik gek op 

presenteren en dat draag ik over, of ik nu 

dominees of mensen uit het bedrijfsleven train. 

Ik maak liever mijn sterke punten sterker dan dat 

ik mijn zwakke punten verbeter. Als iedereen dat 

zou doen, voegt iedereen waarde toe."

Heerlijk als plannen slagen
"Er is niets mooiers dan het delen van kennis, 

zeker als ik hoor dat mijn klanten het geleerde 

toepassen in hun dagelijkse werkwijze. 

De training ‘Beeldend Presenteren’ is mijn 

persoonlijke favoriet. Ik leer mijn trainees om zich 

compleet in te leven in hun luisteraars. Wie zijn 

zij, en waarom zijn ze daar? Waarom luisteren ze 

naar jou? Blijf echt, wees jezelf, en maak feiten 

tastbaar door ze beeldend te maken. Naast het 

delen van kennis vind ik het sturen van onze 

organisatie een mooi aspect van mijn 

ondernemerschap. Ik weet heel duidelijk wat ik 

wil en ben echt een strateeg. De eindverant-

woordelijkheid hebben, besluiten welke doelen 

we hebben en hoe we die willen bereiken. Het is 

heerlijk als die plannen vervolgens lukken!" 

Knipoog
"Ik kan niet zonder God. Ik betrek Hem in 

alles, op het werk en thuis bij mijn mooie gezin. 

Dat beïnvloedt mijn mens-zijn, en mijn mens-zijn 

laat ik dagelijks zien. Op ons kantoor en in de 

trainingsruimte hangen mooie Bijbelteksten, 

waardoor menig gesprekje in de pauze op het 

geloof komt. Ook hoop ik iets uit te stralen door 

eerlijk te zijn, zodat mensen denken: zij komt 

haar afspraken na, ze ziet me staan en wil me 

oprecht verder helpen." 

"Soms is de grens tussen wat moreel wel en niet 

verantwoord is dun, vooral op het gebied van 

financiën. Onlangs kon ik via een bijzondere 

constructie – binnen de regels – een mooie opdracht 

krijgen. Toch voelden we dat het niet helemaal ging 

zoals het hoorde. We accepteerden de klus niet en 

zeiden: ‘God voorziet wel in andere opdrachten.’ 

Dat gebeurde. Een geweldige knipoog. Verder werk 

ik bewust niet op zondag, tenzij het opdrachten zijn 

die het christelijk geloof dienen. Ik train ook 

predikanten en (her)schrijf hun teksten, vandaar 

dat ik bijvoorbeeld op Eerste Paasdag heb gewerkt." 

Doppers 
"Ons bedrijf is duurzaam in de kleine dingen. 

We scheiden afval en drinken water uit Doppers. 

En waar we kunnen verduurzamen we. Clean desk 

policy is een mooi streven, maar om eerlijk te zijn: 

mijn desk is nog te vaak overladen met paperassen..."

"Sociaal ondernemen vind ik erg belangrijk, maar 

dat doen wij al snel omdat ons werk draait om 

mensen en hun ontwikkeling. Met het geld dat ik 

verdien, kan ik fantastische dingen doen: mensen 

een baan aanbieden, maar ook mensen ver weg 

helpen in hun ontwikkeling. Zo bied ik via een 

christelijke hulporganisatie een student in het 

buitenland een leiderschaps programma aan. 

Daarnaast is er meestal wel een stagiair in ons 

midden, en we vergaderen en lunchen geregeld op 

locaties waar mensen met een beperking werken." 

Subsidie-aanvraag 
"Waar de overheid ons beter bij kan helpen? 

Wij willen maar wat graag de overheid helpen! 

Er is nog een wereld te winnen op het vlak van 

communicatie en presentatie binnen de overheid. 

Ze zijn vaak moeilijk te bereiken, ook voor het 

MKB. Verder weet ik dat er bedrijven zijn wiens 

business het is om subsidies aan te vragen voor 

andere organisaties, waarna zij 10% krijgen van 

die aangevraagde subsidie. Natuurlijk slim van 

die ondernemers om in dat gat te springen, maar 

bizar dat het proces schijnbaar zó ingewikkeld is 

dat ze nodig zijn. Dat zou de overheid toch 

eenvoudiger moeten maken." «

‘Er is 

niets 

mooiers 

dan het 

delen 

van 

kennis’
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Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema

"Op mijn 25e mocht ik het Werving & 

Selectiebureau waar ik toen werkte gaan leiden. 

Dat triggerde iets in mij. Het risico zonder 

vangnet, de verantwoordelijkheid, de vrijheid en 

vooral de volledige toewijding – dat wilde ik ook! 

Mijn mission statement is: ontwikkel je talent. 

Succes komt niemand aanwaaien, of om het op 

z’n Cruijffiaans te zeggen: ‘Zonder doel kun je niet 

scoren.’ Doe, ga onderuit, sta op, leer en ga weer 

door. Net zo vaak totdat je scoort. Als ondernemer 

doe ik waar ik goed in ben. Zo ben ik gek op 

presenteren en dat draag ik over, of ik nu 

dominees of mensen uit het bedrijfsleven train. 

Ik maak liever mijn sterke punten sterker dan dat 

ik mijn zwakke punten verbeter. Als iedereen dat 

zou doen, voegt iedereen waarde toe."

Heerlijk als plannen slagen
"Er is niets mooiers dan het delen van kennis, 

zeker als ik hoor dat mijn klanten het geleerde 

toepassen in hun dagelijkse werkwijze. 

De training ‘Beeldend Presenteren’ is mijn 

persoonlijke favoriet. Ik leer mijn trainees om zich 

compleet in te leven in hun luisteraars. Wie zijn 

zij, en waarom zijn ze daar? Waarom luisteren ze 

naar jou? Blijf echt, wees jezelf, en maak feiten 

tastbaar door ze beeldend te maken. Naast het 

delen van kennis vind ik het sturen van onze 

organisatie een mooi aspect van mijn 

ondernemerschap. Ik weet heel duidelijk wat ik 

wil en ben echt een strateeg. De eindverant-

woordelijkheid hebben, besluiten welke doelen 

we hebben en hoe we die willen bereiken. Het is 

heerlijk als die plannen vervolgens lukken!" 

Knipoog
"Ik kan niet zonder God. Ik betrek Hem in 

alles, op het werk en thuis bij mijn mooie gezin. 

Dat beïnvloedt mijn mens-zijn, en mijn mens-zijn 

laat ik dagelijks zien. Op ons kantoor en in de 

trainingsruimte hangen mooie Bijbelteksten, 

waardoor menig gesprekje in de pauze op het 

geloof komt. Ook hoop ik iets uit te stralen door 

eerlijk te zijn, zodat mensen denken: zij komt 

haar afspraken na, ze ziet me staan en wil me 

oprecht verder helpen." 
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Als ras-ondernemer moet hij geld verdienen. 

Maar: "Minder verdienen en daardoor iets bijdragen 

aan Gods koninkrijk is deel van mijn missie."

"Toen ik nog bij de EO werkte, runde ik mijn 

afdeling al als een onderneming: ik boekte geen 

drie tickets voor Chili, ik onderhandelde die uit! 

Ronduit (jongerenorganisatie van de EO, red) had 

eens 150.000 pennen nodig; ik besteedde twee 

dagen aan een goede deal, op de halve cent 

nauwkeurig, allemaal voor de fun. We hielden 

weleens twee ton aan zeven concerten over omdat 

we alles met vrijwilligers deden. Op mijn 41e 

stopte ik met het presenteren van de EO 

Jongerendag. Een goed moment om weg te 

gaan en ondernemer te worden." 

Wie vangt, die heeft 
"Geld verdienen is niet slecht: met geld kun je 

investeren en salarissen betalen. Ik leef er zelf ook 

goed van, maar daar heb ik hard voor gewerkt; 

ik heb risico’s genomen die een werknemer niet 

neemt. Ik ben niet alleen op winst uit. 

Onze Beter-uit vakantieparken hebben een 

christelijk karakter, maar een neutraal park zou 

veel winstgevender zijn, denk alleen al aan alle 

faciliteiten die op zondag gesloten zijn. 

Maar minder verdienen en daardoor iets bijdragen 

aan Gods koninkrijk is deel van mijn missie."

"Ik ben koopman en dominee en heb toevallig ook 

twee mission statements. De eerste is: de hemel 

geeft, wie vangt, die heeft. De tweede: God dienen 

is mensen dienen en mensen dienen is God 

dienen. Dat doe ik met vallen en opstaan, er zit 

geen heilige voor je. Sterker nog: ik ben natuurlijk 

best ijdel, anders ga je niet met je kop op televisie. 

Maar ik probeer bovenal op een waardige manier 

met mensen om te gaan. Ik ben voorzitter van 

Mercy Ships, een varend ziekenhuis voor de 

allerarmsten waar mensen gratis worden 

geholpen, in Jezus’ naam. En Hour of Power doe ik 

als vrijwilliger. Mensen waarderen dat 

veelbekeken tv-programma enorm; sommigen 

komen niet eens meer in de kerk maar kijken wel 

naar Hour of Power. En voor PerspectieF coach ik 

een briljante jonge vent – erg leuk om te doen. 

We zijn geen volmaakt bedrijf, en ik ben een 

people pleaser. ‘Uw vriendelijkheid zij alle 

mensen bekend’, staat in de Bijbel. Nou, daar 

streef ik naar. Als iemand kritiek of klachten 

heeft, bel ik zelf vaak op, dan is de helft van 

het probleem meestal al opgelost." 

Vliegtuigtax 
"Ondernemers en politici kunnen zich als 

diamanten aan elkaar slijpen. De ChristenUnie 

doet dat goed, bijvoorbeeld met het 

ondernemersplatform waar ik lid van ben. 

Vooral het contact met andere ondernemers 

spreekt me aan, maar ik spreek ook de CU-

Kamerleden vaak. Toen onder Rouvoet destijds de 

vliegbelasting werd ingevoerd, heb ik daar met 

hem over gesproken, en hem gewaarschuwd – net 

als de rest van de reiswereld – dat dit ten koste 

van de economie en werkgelegenheid zou gaan. 

Dat is gebeurd, Nederlanders vertrokken massaal 

vanaf vliegvelden over de grens. Daarna werd de 

vliegtaks weer ingetrokken."

"Wij reizen bewust met minder vervuilende 

airlines; het liefst met de nieuwe Dreamliner, het 

model van de toekomst qua milieuvriendelijk 

vliegen. Verder planten we bomen in Israël, ook 

omdat dat land ons na aan het hart ligt. 

Daarnaast heeft Beter-uit een hulpfonds, waarmee 

we bijvoorbeeld in het Thaise Chiang Mai meisjes 

opvangen die gevaar lopen om in de prostitutie te 

geraken, of daar net uit zijn gehaald. Waar andere 

reisorganisaties Thaise rosse buurten bezoeken, 

gaan wij naar zo’n opvangcentrum."

"Toen ik net begon in de reisindustrie, zeiden 

collega’s weleens: ‘Je hebt daar in Turkije een 

hostess die de excursiegelden ophaalt. Daar moet 

je in Nederland veel van afdragen, dus ga nou aan 

het eind van het vakantieseizoen die hostesses af 

en steek de enveloppen in je binnenzak’. Dat kan 

een moreel dilemma opleveren, al heb ik er nooit 

aan toegegeven. Mijn toekomst plannen? Een paar 

weken geleden hebben we nog een bedrijf 

overgenomen. Ik ga het je niet vertellen, maar er 

zijn meer plannen. Een ondernemer zonder 

plannetjes ligt onder de zoden." « 

Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema ChristenUnie Magazine  21

Jan van den 

Bosch (65) is 

CEO en eigenaar 

van High� ight 

International: een 

koepelorganisatie 

voor christelijke 

vakantieparken, 

reisorganisaties 

en een media-

bedrijf. De 

meesten zullen 

'de man met 

de gebeitelde 

glimlach’ 

herkennen als 

presentator 

van Hour of 

Power. 
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'  Ik ben 
 k� pman en 
 d� inee’ 
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‘Ik 

boekte 

geen 

tickets, 

ik onder-

handelde 

die uit’

Als ras-ondernemer moet hij geld verdienen. 

Maar: "Minder verdienen en daardoor iets bijdragen 

aan Gods koninkrijk is deel van mijn missie."

"Toen ik nog bij de EO werkte, runde ik mijn 

afdeling al als een onderneming: ik boekte geen 

drie tickets voor Chili, ik onderhandelde die uit! 

Ronduit (jongerenorganisatie van de EO, red) had 

eens 150.000 pennen nodig; ik besteedde twee 

dagen aan een goede deal, op de halve cent 

nauwkeurig, allemaal voor de fun. We hielden 

weleens twee ton aan zeven concerten over omdat 

we alles met vrijwilligers deden. Op mijn 41e 

stopte ik met het presenteren van de EO 

Jongerendag. Een goed moment om weg te 

gaan en ondernemer te worden." 

Wie vangt, die heeft 
"Geld verdienen is niet slecht: met geld kun je 

investeren en salarissen betalen. Ik leef er zelf ook 

goed van, maar daar heb ik hard voor gewerkt; 

ik heb risico’s genomen die een werknemer niet 

neemt. Ik ben niet alleen op winst uit. 

Onze Beter-uit vakantieparken hebben een 

christelijk karakter, maar een neutraal park zou 

veel winstgevender zijn, denk alleen al aan alle 

faciliteiten die op zondag gesloten zijn. 

Maar minder verdienen en daardoor iets bijdragen 

aan Gods koninkrijk is deel van mijn missie."

"Ik ben koopman en dominee en heb toevallig ook 

twee mission statements. De eerste is: de hemel 

geeft, wie vangt, die heeft. De tweede: God dienen 

is mensen dienen en mensen dienen is God 

dienen. Dat doe ik met vallen en opstaan, er zit 

geen heilige voor je. Sterker nog: ik ben natuurlijk 

best ijdel, anders ga je niet met je kop op televisie. 

Maar ik probeer bovenal op een waardige manier 

met mensen om te gaan. Ik ben voorzitter van 

Mercy Ships, een varend ziekenhuis voor de 

allerarmsten waar mensen gratis worden 

geholpen, in Jezus’ naam. En Hour of Power doe ik 

als vrijwilliger. Mensen waarderen dat 

veelbekeken tv-programma enorm; sommigen 

komen niet eens meer in de kerk maar kijken wel 

naar Hour of Power. En voor PerspectieF coach ik 

een briljante jonge vent – erg leuk om te doen. 

Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema



S
oms zit die hoop in kleine hoekjes. 

Zo sprak ik in Arnhem met een Syrische 

vluchteling, een jongeman van 23 die in zijn 

thuisland architect was. Hij vertelde dat er 

bouwtekeningen zijn bewaard van de belangrijkste 

gebouwen in Syrië, dat ze de stenen genummerd 

hebben toen alles nog overeind stond en dat hij wil 

helpen zijn land weer op te bouwen. In de tussentijd 

zoekt hij bouwtekeningen van Nederlandse kerken 

om zijn kennis van architectuur op peil te houden 

terwijl hij hier verblijft.

Ik sprak met een visser op Urk die helemaal 

tureluurs wordt van de Brusselse regels en de 

inspecteurs die meerdere keren per week (en soms 

per dag) zijn kotter enteren. Hij voelt zich niet meer 

vrij in zijn vrije beroep, maar gaat ondanks alles 

door want ‘een visserman hoort op zee en vis is 

ons brood’.

Het is mijn overtuiging dat het met een land 

goed gaat als ondernemers kunnen ondernemen. 

Mannen en vrouwen die vanuit een innerlijke 

overtuiging iets tot stand willen brengen, maken 

een land sterk. Ondernemer zijn is niet een beroep 

maar een levenshouding. Ondernemerschap 

overstijgt culturen en verbindt continenten.

De laatste maanden gebruiken wij in de 

ChristenUnie vaak de term ‘hoopvol realisme’. 

Die term drukt mooi uit waar we voor staan. 

We zijn realistisch genoeg om te weten dat we in 

een gebroken wereld leven én we willen knokken 

voor die mensen die hoop geven voor de toekomst, 

die werken aan een betere wereld. Deze term 

past naadloos op ondernemers die op een morele, 

rechtvaardige en duurzame manier hun activiteiten 

ontplooien.

Als we als land in staat zijn en blijven ons geld te 

verdienen – en dat is uiteindelijk wat ondernemers 

doen – dan kunnen we ook barmhartig en gul zijn 

voor diegenen die het even niet meer zien zitten, 

voor de arme, de zwakke, de minder bedeelde. 

De ChristenUnie wil een partij voor ondernemers 

zijn. We werken aan transparante en eerlijke 

aanbestedingsregels waarbij MKB'ers niet worden 

benadeeld. We pleiten voor simpele innovatie-

regelingen zodat technologische vernieuwing sneller 

tot stand kan komen. 

We willen een � exibele arbeidsmarkt zodat doorgroei 

mogelijk wordt gemaakt en we hebben vertrouwen 

in regionale netwerken en grensoverschrijdende 

economie omdat een stippellijn op een kaart niet 

een hindernis hoort te vormen voor mensen die de 

handen uit de mouwen willen steken.

Ondernemers werken aan een sterk land, zodat 

we gezamenlijk en ook op de lange termijn er 

kunnen zijn voor de zwakke. Ondernemerschap als 

noodzakelijk gereedschap voor het liefhebben van 

je naaste. Is dat niet een interessante gedachte voor 

een christelijke partij?

Eppo bruins
Tweede Kamerlid ChristenUnie

  @eppobruins

Ik houd van gedreven mensen. Mensen die ertoe bijdragen hun omgeving een 

beetje beter, een beetje mooier, te maken. Mensen die niet bij de pakken neer gaan zitten, 

maar hun schouders eronder zetten. Zulke mensen geven mij hoop.

ADVERTENTIES Werkbezoek aan een 
elektronicabedrijf in Drenthe

Kijkje bij Nedtrain 
in Haarlem

Bekijk onze TV-spot 

over hoopgevende onder
nemers op 

www.christenunie.nl/tv
spot

Bezoekje aan een 
basischool op Urk

Dagje meelopen 
met conducteur 
Wim Verruij

Op bezoek bij 
de Kottervisserij, 
te gast op de 
Tholen-10
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IBAN NL53 RABO 0367 5075 60

HELPT U MIJ 
KIND TE ZIJN?

STEUN ONS

Maak zo het leven van een kind 
met een (meervoudige) beperking 
mogelijk in een christelijk tehuis bij 

Bethlehem.

de Herberg

De Herberg in Oosterbeek biedt pastorale 
zorg aan hen die om uiteenlopende redenen 
afstand moeten nemen van de thuissituatie.

Een plek om op adem te komen en zicht 
te krijgen op God, jezelf en de ander. 

bel voor informatie: 026-334 22 25

pastoraal  
diaconaal  

centrum

www.pdcdeherberg.nl

De Herberg is afhankelijk van giften. Wilt u ons steunen?
NL58 RABO 0302 2633 30 t.n.v. Stichting De Pietersberg

  EPPO BRUINS OP WERKBEZOEK  
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vluchteling, een jongeman van 23 die in zijn 

thuisland architect was. Hij vertelde dat er 

bouwtekeningen zijn bewaard van de belangrijkste 
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hebben toen alles nog overeind stond en dat hij wil 

helpen zijn land weer op te bouwen. In de tussentijd 

zoekt hij bouwtekeningen van Nederlandse kerken 

om zijn kennis van architectuur op peil te houden 

terwijl hij hier verblijft.

Ik sprak met een visser op Urk die helemaal 

tureluurs wordt van de Brusselse regels en de 

inspecteurs die meerdere keren per week (en soms 

per dag) zijn kotter enteren. Hij voelt zich niet meer 

vrij in zijn vrije beroep, maar gaat ondanks alles 

door want ‘een visserman hoort op zee en vis is 

ons brood’.

Het is mijn overtuiging dat het met een land 

goed gaat als ondernemers kunnen ondernemen. 

Mannen en vrouwen die vanuit een innerlijke 

overtuiging iets tot stand willen brengen, maken 

een land sterk. Ondernemer zijn is niet een beroep 

maar een levenshouding. Ondernemerschap 

overstijgt culturen en verbindt continenten.

De laatste maanden gebruiken wij in de 

ChristenUnie vaak de term ‘hoopvol realisme’. 

Die term drukt mooi uit waar we voor staan. 

We zijn realistisch genoeg om te weten dat we in 
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In maart dit jaar nam ChristenUnie-leider Gert-Jan Segers deel aan een 

bijzondere reis door Kenia georganiseerd door Compassion. Samen met leiders van 

andere christelijke organisaties bezochten ze plekken vol armoede en verslagenheid, 

maar zagen ze ook de vele hoopvolle projecten die daar plaatsvinden. 

De Redeemed Gospel Church 

in de sloppenwijk Mathara.

101 studenten die dankzij Compassion 

mee doen aan het Leadership Development 

Program studeren af. Gert-Jan Segers mocht 

als ‘guest of honor’ de toespraak tijdens de 

afstudeerplechtigheid houden.

De sloppenwijk Mathare in Nairobi, Kenia. 

Hier wonen zo’n 600.000 mensen onder

erbarmelijke omstandigheden.

Gert-Jan Segers in gesprek met 

Francis Irungu Wangechi, die 

als aanbiddingsleider werkt met 

jongeren in de sloppenwijk.

In Kenia op bezoek bij 

de Masai in Masurura.

Bekijk een � lmpje van de reis op 
www.christenunie.nl/kenia

Kijk voor meer foto's op 

www.christenunie.nl/keniafotos

Honderd studenten schudde ik daar de hand. Honderd jongeren die een lange reis afl egden vanuit gemeenschappen zonder veel hoop en perspectief. Een reis, mogelijk gemaakt door een buitenlandse sponsor. Zodat ze niet alleen naar school, maar ook naar het jarenlange vormingsprogramma konden. Computerlessen, levenslessen en geestelijke lessen brachten de scholieren naar het leiderschapsprogramma voor studenten. Dankzij een beetje hulp studeerden ze en werden ze als aankomende christelijke leiders gevormd.

Gert-Jan Segers

Gert-Jan Segers in 

Kenia

24  ChristenUnie Magazine ChristenUnie Magazine  25Foto’s: Ruben Timman

De sloppenwijk Mathare in Nairobi, Kenia. 

Hier wonen zo’n 600.000 mensen onder

erbarmelijke omstandigheden.

Foto’s: Ruben Timman



EUROFRACTIE

"Mijn werkzaamheden spitsen zich toe op de vluchtelingencrisis, 

de situatie in de Eurozone, visserij en transport. Daarnaast houd ik mij 

veel bezig met godsdienstvrijheid, voor mij een zeer belangrijk thema." 

Europarlementariër Peter van Dalen vertelt over zijn politieke werk in 

Europa en over de toekomst van de Europese samenwerking. 

"Er staat van alles op het spel."

'Toek� st van samenw� king in 
Europa staat op het spel'

Peter van Dalen in Europees Parlement: 
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"Het is een tijd van oorlogen en geruchten van 

oorlogen," aldus Peter van Dalen, die namens 

ChristenUnie en SGP in het Europees Parlement 

zit. "En de spanning loopt op in de Europese 

politiek. Toch mogen christelijke politici als ik 

lichtpunten zien en laten zien en met een open 

Bijbel blijven wijzen op Jezus. Hij heeft ons 

voorgeleefd hoe we met elkaar om moeten gaan, 

en gelukkig wordt Zijn en onze stem nog steeds 

gehoord," zegt Van Dalen.

  Vluchtelingen
Premier Rutte heeft bij het begin van het 

Nederlandse voorzitterschap van de EU gezegd 

dat Europa een oplossing moet hebben voor de 

vluchtelingen stroom, voordat de lente begint. 

Een gewaagde uitspraak, want hoe doe je dat, 

die mensenmassa beheersen? "In het Europees 

Parlement debatteren we hier geregeld over. 

Als christelijk politicus blijf ik hameren op 

barmhartigheid en menselijkheid. Tegelijk zijn 

stevige afspraken wel nodig," zegt Peter van 

Dalen. "Mijn gebed en politiek: Dat de landen waar 

vluchtelingen vandaan komen, veiliger, stabieler en 

economisch beter worden, waardoor mensen niet 

meer op de vlucht hoeven te slaan. De vrijheid van 

religieuze minderheden in die landen moet ook 

beter, anders blijven mensen vluchten." 

Volgens Van Dalen zijn de afspraken met Turkije 

geen gelopen race. "Er moet bijvoorbeeld in één 

jaar minimaal drie miljard euro beschikbaar 

komen, maar hoe gaat dat precies worden 

besteed? Met mijn collega’s in het EP heb ik 

duidelijk gezegd dat we de besteding van dit geld 

streng gaan controleren. De echte vluchteling 

mag door deze deal niet in het gedrang komen."

  Euro
De vluchtelingencrisis drukt de aandacht voor de 

crisis van de Euro weg, maar die is er nog wel. 

De Europese Centrale Bank (ECB) bedenkt 

plannen om die crisis te beheersen, maar die 

kunnen op weinig waardering rekenen. 

Het goedkope ECB-geld en de lage rente die dat 

met zich meebrengt, zorgt onder meer voor een 

groot probleem in Nederland. Door de lage rente is 

het namelijk moeilijk voor pensioen fondsen om 

de pensioenen op peil te houden. "De ECB moet 

uit een ander vaatje tappen, en Europese lidstaten 

moeten aan de slag met hervormingen, anders 

loopt het fout."

  Visserij
Naast algemene Europese politieke zaken 

is Van Dalen ook actief bezig met de Europese 

(en Nederlandse) visserij: "Europa bepaalt het 

visserijbeleid en daarmee heeft de Nederlandse 

visserij dan ook direct te maken. Ik vind het 

belangrijk hierbij nauw betrokken te zijn. 

Veel Europese visserijregels gaan veranderen en 

dit geeft veel onzekerheid voor de Nederlandse 

vissers. Deze bedrijfstak is van groot economisch 

belang voor veel plaatsen, zoals Stellendam, 

Harlingen en Urk. Ik strijd in Brussel voor een 

toekomst voor zowel de vis als de visserman." 

Van Dalen belegt regelmatig bijeenkomsten in 

Nederland. Dan spreekt hij met vissers en 

beleids makers om te horen wat er zoal speelt. 

"Nauw contact onderhouden met de sector is 

belangrijk voor me. Zij moet mij niet alleen 

voeden met vis, maar vooral met informatie!"

  Godsdienstvrijheid
Tot slot benadrukt Peter van Dalen dat hij blijft 

werken aan de vrijheid van godsdienst: "Dit is 

mijn belangrijkste speerpunt en dat probeer ik in 

wetgeving door te voeren. Handel drijven met 

India of Pakistan is goed, maar dan moeten er ook 

afspraken zijn over de mensenrechten in die 

landen. Asia Bibi zit nog steeds vast in Pakistan. 

Laat haar eerst vrij en dan praten we verder over 

de handel met Pakistan. Er valt nog veel te doen en 

gebed en ondersteuning heb ik daarbij hard nodig." «

meevaren op een 
viskotter

Foto’s: Anne-Paul Roukema
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oorlogen," aldus Peter van Dalen, die namens 

ChristenUnie en SGP in het Europees Parlement 

zit. "En de spanning loopt op in de Europese 

politiek. Toch mogen christelijke politici als ik 

lichtpunten zien en laten zien en met een open 

Bijbel blijven wijzen op Jezus. Hij heeft ons 

voorgeleefd hoe we met elkaar om moeten gaan, 

en gelukkig wordt Zijn en onze stem nog steeds 

gehoord," zegt Van Dalen.

  Vluchtelingen
Premier Rutte heeft bij het begin van het 

Nederlandse voorzitterschap van de EU gezegd 

dat Europa een oplossing moet hebben voor de 

vluchtelingen stroom, voordat de lente begint. 

Een gewaagde uitspraak, want hoe doe je dat, 

die mensenmassa beheersen? "In het Europees 

Parlement debatteren we hier geregeld over. 

Als christelijk politicus blijf ik hameren op 

barmhartigheid en menselijkheid. Tegelijk zijn 

stevige afspraken wel nodig," zegt Peter van 

Dalen. "Mijn gebed en politiek: Dat de landen waar 

vluchtelingen vandaan komen, veiliger, stabieler en 

economisch beter worden, waardoor mensen niet 

meer op de vlucht hoeven te slaan. De vrijheid van 

religieuze minderheden in die landen moet ook 

beter, anders blijven mensen vluchten." 

Volgens Van Dalen zijn de afspraken met Turkije 

geen gelopen race. "Er moet bijvoorbeeld in één 

jaar minimaal drie miljard euro beschikbaar 

komen, maar hoe gaat dat precies worden 

besteed? Met mijn collega’s in het EP heb ik 

duidelijk gezegd dat we de besteding van dit geld 

streng gaan controleren. De echte vluchteling 

mag door deze deal niet in het gedrang komen."

  Euro
De vluchtelingencrisis drukt de aandacht voor de 

crisis van de Euro weg, maar die is er nog wel. 

De Europese Centrale Bank (ECB) bedenkt 

plannen om die crisis te beheersen, maar die 

kunnen op weinig waardering rekenen. 

Het goedkope ECB-geld en de lage rente die dat 

met zich meebrengt, zorgt onder meer voor een 

groot probleem in Nederland. Door de lage rente is 

het namelijk moeilijk voor pensioen fondsen om 

de pensioenen op peil te houden. "De ECB moet 

uit een ander vaatje tappen, en Europese lidstaten 

moeten aan de slag met hervormingen, anders 

loopt het fout."

Foto’s: Anne-Paul Roukema
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ACHTER DE SCHERMEN

' GEEN

ENKELE DAG

IS HIER

HETZELFDE'
Achter de schermen bij de ChristenUnie-fractie

De Kamerleden van de ChristenUnie kennen we allemaal. 

Maar achter elk zichtbaar ChristenUnie-Kamerlid staat een compleet 

medewerkersteam. Wie zijn zij? Journalist Wilfred Hermans liep een 

dag mee op het Binnenhof voor een kijkje achter de schermen.

In de ontvangstruimte beneden in het 

Tweede Kamergebouw arriveren diverse bekende 

gezichten uit de Kamer op hun werk. Toeval of 

niet, maar een Kamerlid van de ChristenUnie is de 

eerste die mij groet. Het zal exemplarisch blijken 

voor de sfeer binnen de ChristenUnie-fractie: er 

is aandacht voor elkaar, van verschil in rang en 

stand is niets te merken.

Harde business
Het is dinsdag, de dag dat het Kamerwerk 

‘losgaat’, aldus Hoofd Voorlichting Jonathan 

van der Geer (31). Hij maakt mij vandaag 

wegwijs binnen de fractie. Jonathan werkt bijna 

acht jaar bij de fractie, inmiddels samen met 

persvoorlichter Johannes de Vries. Jonathan: 

"Als voorlichter ben je alert op het nieuws en 

moet je snel kunnen schakelen. Ik ben op een 

dag met allerlei onderwerpen tegelijk bezig. 

Ik plan weleens koffiegesprekken met journalisten 

om gewoon eens bij te praten en ideeën op te 

doen. Eigenlijk werken we op de afdeling Sales; 

we zijn de makelaar tussen Kamerleden en 

journalisten. Hoe meer je zelf in het verhaal 

gelooft, hoe makkelijker je het aan de media 

kunt verkopen. Daarom vraag ik bij zowel het 

Kamerlid als de bijbehorende beleidsmedewerker 

dóór: waarom willen we dit? Wat zijn mogelijke 

tegenargumenten? Welke praktijkvoorbeelden 

kunnen we geven?"

Het is fijn werken in een fractie als je weet dat de 

Kamerleden elkaar steunen en veel ruimte geven, 

merkt Jonathan. "Fractiebreed is er oog voor wie 

je bent; er wordt meegeleefd met je thuissituatie. 

Politiek is een harde business, dan heb je die 

momenten van verbondenheid juist nodig." 

Het werk kan verslavend zijn, erkent de 

persvoorlichter. "Ik woon hier tien minuten 

vandaan en eet hier vaak. Daarom doe ik er 

bewust dingen naast: toneel, ik sport veel en ik 

doe van alles in mijn kerk. Maar de zondag is in 

principe voor familie en vrienden, 

zelfs in campagnetijd. Heerlijk."

Kamerleden 
zichtbaar maken
"Beleidsmedewerkers zijn 

de meat and bones van de 

organisatie," aldus Jonathan. 

De ChristenUnie heeft er zes en 

ze worden aangestuurd door 

Pim Roza (34). Pim: "Ik voel me 

er verantwoordelijk voor dat 

een Kamerlid goed voor de 

dag komt, dus ik steek veel 

energie in het voorbereidende 

werk. Het doet me goed als 

ik zie dat een Kamerlid vol 

zelfvertrouwen in de Kamer 

staat. Een beleidsmedewerker weet hoe de 

hazen lopen en moet in principe hetzelfde 

verhaal kunnen vertellen als een Kamerlid. 

Daarom groeien beleidsmedewerkers weleens 

door tot Kamerlid, zoals Carola Schouten." 

Zelf kwam Pim na zijn studie bestuurskunde 

en een baan bij een onderzoeksinstituut vanuit 

idealisme in 2012 bij de ChristenUnie terecht. 

Hij beheert de portefeuilles Financiën, Landbouw 

& Natuur en Europa. "Deze portefeuilles 

passen goed bij me, ik kan met verschillende 

onderwerpen bezig zijn. Bij een ministerie zou 

ik bijvoorbeeld maar één dossier hebben, dat zou 

ik te beperkt vinden."

Leven bij de dag
Jonathan brengt me naar de 

werkkamer van Carla Dik-Faber 

en Joël Voordewind, waar hun 

medewerker Christina Wartamova 

(25) klaarzit voor een praatje. 

Vorig jaar ging Christina met 

Arie Slob naar haar geboorteland 

Armenië om de 100-jarige 

herdenking van de Armeense 

genocide bij te wonen. "Dat was 

voor mij heel bijzonder. Mooi 

om te zien hoe de ChristenUnie 

de Armeniërs steunt in woord 

én daad."

Christina doet alles wat het werk van een 

Kamerlid makkelijker maakt. Het werk is als een 

machine waar ze op maandag ingaat en vrijdag 

weer uitrolt. "Kamerleden leven bij de dag. 

Ze krijgen rond de tweehonderd mails per dag, 

die probeer ik te filteren. Daar moet je hen goed 

voor kennen, aanvoelen wat belangrijk is." 

Als je iets wilt veranderen aan de wetgeving, 

moet je in de politiek beginnen, meent Christina. 

"De politiek leek me een lastige wereld voor 

christenen. Maar sinds ik hier werk, merk ik dat ze 

politiek bedrijven vanuit een open Bijbel; het zijn 

oprechte mensen die ik kan vertrouwen." ›
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moet je snel kunnen schakelen. Ik ben op een 

dag met allerlei onderwerpen tegelijk bezig. 

Ik plan weleens koffiegesprekken met journalisten 

om gewoon eens bij te praten en ideeën op te 

doen. Eigenlijk werken we op de afdeling Sales; 

we zijn de makelaar tussen Kamerleden en 

journalisten. Hoe meer je zelf in het verhaal 

gelooft, hoe makkelijker je het aan de media 

kunt verkopen. Daarom vraag ik bij zowel het 

Kamerlid als de bijbehorende beleidsmedewerker 

dóór: waarom willen we dit? Wat zijn mogelijke 

tegenargumenten? Welke praktijkvoorbeelden 

kunnen we geven?"

Het is fijn werken in een fractie als je weet dat de 

Kamerleden elkaar steunen en veel ruimte geven, 

merkt Jonathan. "Fractiebreed is er oog voor wie 

je bent; er wordt meegeleefd met je thuissituatie. 

Politiek is een harde business, dan heb je die 

momenten van verbondenheid juist nodig." 

Het werk kan verslavend zijn, erkent de 

persvoorlichter. "Ik woon hier tien minuten 

vandaan en eet hier vaak. Daarom doe ik er 

bewust dingen naast: toneel, ik sport veel en ik 

doe van alles in mijn kerk. Maar de zondag is in 

staat. Een beleidsmedewerker weet hoe de 

hazen lopen en moet in principe hetzelfde 

verhaal kunnen vertellen als een Kamerlid. 

Daarom groeien beleidsmedewerkers weleens 

door tot Kamerlid, zoals Carola Schouten." 

Jonathan

van der geer
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God, Nederland en Oranje
› Het is inmiddels bijna kwart voor elf. 

Via diverse trappen en gangen lopen we naar 

een hoge vergaderzaal met fraaie hanglampen 

waar de fractievergadering begint. 

Ruim twintig mensen zitten aan de 

vergadertafel: bestuursleden, volgers van de 

ChristenUnie Masterclass en iemand van het 

Leger des Heils. Voorzitter Gert-Jan Segers heeft 

zojuist alle onbekende gezichten een hand 

gegeven en geeft Carola Schouten het woord. 

Zij opent de vergadering met het lezen van Psalm 

139; 'Heer, U doorgrondt en kent mij.' Carola: 

"Als je motieven niet zuiver zijn, kan het best 

beangstigend zijn dat God je kent. Maar ondanks 

onze donkere kanten houdt God van ons, omdat 

Hij ons heeft gemaakt. 'Zie of ik geen verkeerde 

weg ga, en leid mij op de weg die eeuwig is.' "Zijn er 

gebedspunten?" Iemand vraagt gebed voor zijn opa 

die in het ziekenhuis ligt; Joël Voordewind noemt de 

oorlog in Syrië die nu al vijf jaar voortduurt. 

Ondertussen reikt koning Willem-Alexander 

buiten, precies onder het raam, aan het Korps 

Commandotroepen de Militaire Willems-Orde uit. 

Zo kan het gebeuren dat het gebed wordt omlijst 

met de klanken van het Wilhelmus. Segers, na het 

'amen' van Carola: "Dit was God, 

Nederland en Oranje." 

Emotionele telefoontjes
Tijdens de lunch maakt Nino 

Eliana Gerritsen (44) even 

tijd voor een gesprek. Zij is 

sinds 2011 administratief 

medewerker primair proces 

bij het secretariaat van de 

fractie. Nino: "Vanaf dag één 

voelde het vertrouwd om in 

politiek Den Haag aan de 

slag te gaan. Geen dag is 

sindsdien hetzelfde geweest. 

Ik schrijf de Kamerleden 

in, zet hun bijdragen op de 

website, haal bezoekers op, zit aan de telefoon en 

ik behandel e-mailberichten. Wekelijks krijgen we 

er honderden binnen. Eén van de mooie dingen 

van mijn werk is om soms betrekkelijk onwetende 

bellers uit te leggen hoe de politiek functioneert. 

Niet iedereen is daarvan goed op de hoogte. 

Verder zijn er afgelopen tijd ook best wat 

emotionele telefoontjes geweest van mensen 

die zich door bezuinigingen gedupeerd hebben 

gevoeld. Deze wat zwaardere gesprekken zijn 

meestal in goede banen te leiden door te luisteren, 

waar mogelijk uitleg te geven en eventueel naar 

de juiste instanties door te verwijzen. 

Dat is mooi werk."

Vaak te serieus
Shamir is de grappigste van de 

fractie, meldt voorlichter Johannes 

met een droge blik vanachter zijn 

beeldscherm. Shamir Ceuleers 

(31), beleidsmedewerker voor 

Joël Voordewind, glimlachend: 

"Mensen nemen zichzelf in dit 

wereldje vaak te serieus. Ik vind 

het belangrijk jezelf enigszins te 

relativeren." 

Waarom de ChristenUnie? 

Shamir: "Op mijn zeventiende 

kwam ik tot geloof. Mijn familie 

stemde CDA, dus ik bestudeerde hun flyer en 

verkiezingsprogramma. Daar stond niks in wat 

mij als christen raakte, ik vond het wat waterig. 

Toen ontdekte ik op internet de ChristenUnie met 

hun expliciet christelijke levensovertuiging. Later 

kon ik er stagelopen; ik voelde me er direct thuis."

Voor het debat vandaag met premier Rutte moet 

Shamir zorgen dat er voor Joël een tekst ligt van 

hoe de ChristenUnie het debat ingaat. "Ik probeer 

zo’n tekst door de ogen van Joël te schrijven, al 

geeft hij er uiteindelijk nog wel zijn eigen draai 

aan. Mijn opdracht is om politiek het verschil te 

maken, en samen met Joël voorstellen 

te maken waar de coalitie moeilijk nee tegen 

kan zeggen." 

Het meest indrukwekkende moment met 

Joël beleefde Shamir in Pakistan. "Joël heeft 

altijd zijn woordje klaar, maar toen we samen 

in een Pakistaanse kerk stonden die in de as 

was gelegd, was hij stil. Aan alles merkte ik 

dat het hem raakte."

De werkdag loopt ten einde. Ondanks de 

kanttekening van beleidsmedewerker Pim Roza 

bij de familiaire sfeer binnen de fractie "Mooi, 

maar het mag natuurlijk niet té klef worden" 

had ik vandaag het gevoel even onderdeel te 

zijn geweest van een politieke familie. «

'amen' van Carola: "Dit was God, 

nino eliana
gerritsen

shamir
ceuleers

christenunie.nl/
masterclass

Tekst: Wilfred Hermans

ACHTER DE SCHERMEN

te maken waar de coalitie moeilijk nee tegen 

kan zeggen." 

Het meest indrukwekkende moment met 

Joël beleefde Shamir in Pakistan. "Joël heeft 

altijd zijn woordje klaar, maar toen we samen 

in een Pakistaanse kerk stonden die in de as 

was gelegd, was hij stil. Aan alles merkte ik 

dat het hem raakte."

De werkdag loopt ten einde. Ondanks de 

kanttekening van beleidsmedewerker Pim Roza 

bij de familiaire sfeer binnen de fractie "Mooi, 

maar het mag natuurlijk niet té klef worden" 

had ik vandaag het gevoel even onderdeel te 

zijn geweest van een politieke familie. «

Tekst: Wilfred Hermans
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GASTCOLUMN

Wat zou er gebeuren als...
We leven in een tijd dat de overheid zich verder terugtrekt en dat we worden 

opgeroepen een ‘participerende samenleving’ te vormen. Nu dat pad is ingeslagen, is het 

ook goed om te kijken welke kansen dat creëert voor christenen en kerken. 

Laat ik eens een paar doorkijkjes 

schetsen die helpen om in kansen 

te denken vanuit het Koninkrijk.

Muziek
Mijn laatste reis naar Kenia 

bracht me op het spoor van 

Francis. Hij groeide op als 

weeskind in een sloppenwijk. 

Francis ontdekt zijn muziektalent 

toen hij een week een gitaar 

mocht lenen van een buurjongen 

en leerde zichzelf wat akkoorden. 

Hij vertelde op het Compassion-

project dat hij zo graag muziek 

wilde maken. Vervolgens was 

daar iemand die instrumenten 

aanschafte en een muziekgroepje 

begon. Inmiddels is Francis 

worshipleader voor jongeren en 

keert hij wekelijks terug naar de 

slum om het goede nieuws te 

brengen in de vorm van goede 

muziek. Voor Goede Vrijdag 

appte hij me: ‘Deze vrijdag 

doen we een mini Paas-worship 

voor de prachtige mensen van 

Mathare. We gaan anderhalf 

uur worshippen. Wil je voor me 

bidden?’ Wat zou er gebeuren in 

jouw wijk als je zou investeren 

in jongeren die muziek willen 

maken? 

Investeer in families
Toen ik kinderen kreeg en 

bleef werken was dat lang niet 

zonder oordeel van (vooral) 

andere moeders. Nu mijn eigen 

kinderen volwassener worden 

heb ik me voorgenomen om 

hen te supporten als ze later 

kinderen krijgen. Behalve dat ik 

het mijn dochters gun om zich 

te ontwikkelen zodat ze tot hun 

recht komen, zou ik het ook heel 

mooi vinden om een goede relatie 

met mijn kleinkinderen op te 

bouwen. Wat zou er gebeuren 

als alle grootouders zouden 

investeren in hun kleinkinderen?

Plan vrije tijd voor Jezus in
Hoewel ik altijd meer op mijn 

to-do-lijst heb staan dan ik kan 

doen, houd ik de woensdag 

altijd ‘vrij’ om in te vullen met 

wat op dat moment nodig is. 

Een paar maanden geleden 

kreeg de vrouw van een vriend 

van ons een zoontje. Vanwege 

hun asielprocedures leven ze 

gescheiden van elkaar en lag zij 

in Den Helder in het ziekenhuis. 

Dus vroeg ik die vriend of ik hem 

naar Den Helder kon brengen. 

Dat kostte mij m’n hele dag, maar 

ik kreeg denktijd, gebedstijd en 

vriendschapstijd terug. Wat zou 

er gebeuren als elke christen een 

(mid)dag in de week beschikbaar 

zou stellen om te doen wat Jezus 

die dag op je pad brengt? 

Houd een brainstorm
Als kerken en christenen open 

zouden staan voor kansen die 

ontstaan bij een terugtrekkende 

overheid, wat zou er dan 

gebeuren? Zoveel kansen om recht 

te doen door genade. Om liefde 

en zorg uit te delen. Ik denk dat 

we verrast zullen worden door de 

mogelijkheden. 

En nu we toch aan het denken zijn 

over ‘geven’: ik kom graag bij een 

kerk langs om die brainstorm met 

hen te houden. Want delen is het 

nieuwe hebben. Juist in de kerk.

nienke westerbeek
Directeur Compassion 

Nederland

  @Nienke_Westerb

' Delen is 
het nieuwe 
hebben'
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                  Uw dagelijks werk is uw dagelijks brood.
Maar wat als uw baan in het gedrang komt door ontslag, reorganisatie of  arbeids conflict? Dan doet u een 
beroep op RMU-juristen. Deskun dige adviseurs die opkomen voor úw belangen. Die niet meteen het mes op 
tafel leggen, maar zoeken naar een oplossing die recht doet aan alle partijen. Word nu lid van de christelijke 
vakorganisatie die zich bij haar werkzaamheden afhankelijk weet van de Gever van ons dagelijks brood. 

En wat als uw dagelijks
brood ter discussie staat?

Wat zou er gebeuren als...
We leven in een tijd dat de overheid zich verder terugtrekt en dat we worden 

opgeroepen een ‘participerende samenleving’ te vormen. Nu dat pad is ingeslagen, is het 

ook goed om te kijken welke kansen dat creëert voor christenen en kerken. 

Laat ik eens een paar doorkijkjes Laat ik eens een paar doorkijkjes 

schetsen die helpen om in kansen schetsen die helpen om in kansen 

te denken vanuit het Koninkrijk.te denken vanuit het Koninkrijk.

Muziek
Mijn laatste reis naar Kenia 

bracht me op het spoor van 

Francis. Hij groeide op als 

weeskind in een sloppenwijk. 

Francis ontdekt zijn muziektalent 

toen hij een week een gitaar 

mocht lenen van een buurjongen 

en leerde zichzelf wat akkoorden. 

Hij vertelde op het Compassion-

project dat hij zo graag muziek 

wilde maken. Vervolgens was 

daar iemand die instrumenten 

aanschafte en een muziekgroepje 

begon. Inmiddels is Francis 

worshipleader voor jongeren en 

keert hij wekelijks terug naar de 

slum om het goede nieuws te 

brengen in de vorm van goede 

muziek. Voor Goede Vrijdag 

appte hij me: ‘Deze vrijdag 

doen we een mini Paas-worship 

voor de prachtige mensen van 

Mathare. We gaan anderhalf 

uur worshippen. Wil je voor me 

bidden?’ Wat zou er gebeuren in 

jouw wijk als je zou investeren 

in jongeren die muziek willen 

maken? 



VLUCHTELINGENCRISIS

'Ik was een 
� eemdeling, 

en jullie namen 
mij op, ik was 

naakt, en jullie 
kleedden mij.'

MAT. 25

We kennen de beelden van volle boten, het verdronken 

jongetje, huilende vaders. Die beelden raakten velen van 

ons diep en maakten in de samenleving een breed gedragen 

gevoel van naastenliefde los: mensen, vaak in kerkverband, 

stelden hun hart en huis open voor vluchtelingen.

Onze visie op de vluchtelingencrisis:

Barmhartig zijn, 
barmhartig kunnen 
blijven

Jezus vraagt dat ook van ons: 

'Ik was een vreemdeling en u hebt Mij gastvrij 

onthaald (…) voor zover u dit voor een van deze 

geringste broeders van Mij gedaan hebt, hebt 

u dat voor Mij gedaan.' (Mat. 25).

Maar we kennen ook die andere beelden, van 

honderdduizenden vluchtelingen die onze kant 

opkomen, van rellende asielzoekers aan Europese 

binnengrenzen of bij azc’s. Die beelden voeden 

onze grootste angsten. Door de komst van zoveel 

vluchtelingen krijgen we in onze samenleving te 

maken met oorlogstrauma’s, met religieuze en 

etnische ruzies in asielzoekerscentra, met extra 

druk op de woningmarkt. Terwijl we ons al 

zorgen maken over radicalisering en jihadisme, 

leidt de toestroom tot een verdere groei van de 

islam. Na het ontvangen van vrijheid en 

veiligheid zijn er vluchtelingen die anderen 

van die vrijheid en veiligheid willen beroven. 

Er is reden genoeg voor grote bezorgdheid, ook 

als je gelooft dat God de wereldgeschiedenis in 

Zijn machtige handen heeft.

Barmhartigheid en bezorgdheid, naastenliefde 

en angst: ze zijn in onze samenleving even reëel. 

De slechtste manier om met deze gemengde 

gevoelens om te gaan, is om te kiezen voor het 

één en het ander te ontkennen. Het ongemak dat 

we deze dagen voelen, kan op twee manieren 

groeien: als we het voeden, of als we het 

verzwijgen. We erkennen de vaak problematische 

relatie tussen islam en vrijheid. Dat ontkennen 

helpt ons niet. Maar het voeden van de angst is 

even zinloos. Daarom zien we deze mensen niet 

als potentiële terroristen, maar als onze naasten 

die ook geschapen zijn naar Gods beeld en net 

als wij aangewezen zijn op genade. ›
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Joël Voordewind & Gert-Jan Segers

We kennen de beelden van volle boten, het verdronken 

jongetje, huilende vaders. Die beelden raakten velen van 

ons diep en maakten in de samenleving een breed gedragen 

gevoel van naastenliefde los: mensen, vaak in kerkverband, 

stelden hun hart en huis open voor vluchtelingen.

Onze visie op de vluchtelingencrisis:

Barmhartig zijn, 
barmhartig kunnen 
blijven

Jezus vraagt dat ook van ons: 

'Ik was een vreemdeling en u hebt Mij gastvrij 

onthaald (…) voor zover u dit voor een van deze 

geringste broeders van Mij gedaan hebt, hebt 

u dat voor Mij gedaan.'

Maar we kennen ook die andere beelden, van 

honderdduizenden vluchtelingen die onze kant 

opkomen, van rellende asielzoekers aan Europese 

binnengrenzen of bij azc’s. Die beelden voeden 

onze grootste angsten. Door de komst van zoveel 

vluchtelingen krijgen we in onze samenleving te 

maken met oorlogstrauma’s, met religieuze en 

etnische ruzies in asielzoekerscentra, met extra 

druk op de woningmarkt. Terwijl we ons al 

zorgen maken over radicalisering en jihadisme, 

leidt de toestroom tot een verdere groei van de 

islam. Na het ontvangen van vrijheid en 

veiligheid zijn er vluchtelingen die anderen 
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› Kiezen tussen een van de twee beelden zou wel 

makkelijk zijn, maar niet eerlijk. Wat de wereld 

in haar huidige, donkere staat van ons vraagt is 

een eerlijk gesprek, realistische feiten en 

verstandig beleid. In dat eerlijke gesprek, 

beginnen we bij het begin, bij de bronnen van 

ellende. Bij de blijvende ongelijkheid tussen 

Afrika en ons eigen continent of de eindeloze 

Syrische oorlog, een situatie die door 

internationale grootmachten ook niet is 

verbeterd. Dat zijn de échte crises, waar de 

vluchtelingencrisis het gevolg van is. Verstandig 

vluchtelingenbeleid begint dáár, in het hart van 

het probleem: meer kansen in en voor Afrika en 

meer inzet voor vrede in Syrië en de regio er 

omheen. Gesprekken over vrede moeten worden 

aangegaan met iedereen die die aan wil gaan - 

Assad inclusief - om wie die gesprekken niet wil 

- ISIS en Al-Qaeda – te blijven bestrijden.

Doen we één stap vanuit het centrum van het 

probleem, dan betekent verstandig ook een veel 

ruimhartiger bijdrage aan de opvang in de regio, 

waar de UNHCR (de vluchtelingenhulp vanuit de 

Verenigde Naties) miljarden tekort komt. 

De realiteit leert dat bij te weinig voedsel, schoon 

drinkwater en medische zorg steeds meer 

vluchtelingen de vaak levensgevaarlijke tocht 

naar Europa te wagen. Bijna alle partijen in de 

Tweede Kamer hebben hier de mond over vol, 

maar na Prinsjesdag 2015 blijkt dat het kabinet 

hier op bezuinigt en dat de ChristenUnie één van 

de weinige partijen is die er in de begroting geld 

voor vrijmaakt.

Wie wél naar ons continent komt, moet al aan de 

buitengrenzen van Europa worden geregistreerd 

en geselecteerd. Arbeidsmigranten die hier toch 

niet in aanmerking komen voor een 

verblijfsvergunning, moeten direct worden 

teruggestuurd. Raddraaiers die tijdens de opvang 

mensen met een andere geloofsovertuiging 

intimideren of aanvallen, moeten worden 

opgesloten in vreemdelingendetentie en zodra 

dat kan, worden uitgezet. De vluchtelingen uit 

bijvoorbeeld Syrië moeten volgens een eerlijke 

verdeling over de Europese landen worden 

verspreid, waarvoor beter moet worden 

samengewerkt. Dat heeft de hoogste prioriteit, 

ook voor onze veiligheidsdiensten: voor 

jihadisten en oorlogsmisdadigers is absoluut 

geen plaats hier. 

In Nederland zijn we gezegend met welvaart, 

vrijheid en vrede. Voor de vluchtelingen die hier 

aankomen, moeten we zorgen zoals we voor 

onszelf zorgen, zolang ze hier zijn. Want ‘de 

vreemdeling die bij u verblijft, moet voor u zijn 

als een ingezetene onder u. U moet hem 

liefhebben als uzelf, want u bent zelf 

vreemdelingen geweest in het land Egypte.’ 

(Lev. 19) Om er ook voor hen te kúnnen zijn, is 

het nodig dat we die verantwoordelijkheid met 

elkaar in ons land dragen. Dan kan het niet zo 

zijn dat een grote stad veel minder opvang biedt 

dan een klein dorp. Meer en kleinere locaties, 

verspreid door het land, zijn nodig om deze 

vluchtelingen uit te nodigen in ons land, in 

onze steden en dorpen en misschien zelfs in 

onze huizen, waar we hen kunnen laten delen 

in wat wij hebben.

Moeten we altijd maar barmhartig blijven? 

Het antwoord is ja. Bij eerlijk, verstandig en 

realistisch beleid kan dat ook ruimhartig worden 

gedaan. Met een warm hart en het hoofd koel. «
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‘ De � eemdeling die bij u verblijft, moet vo�  
u zijn als een ingezetene onder u. U moet hem 
liefhebben als uzelf, want u bent zelf � eemdelingen 
geweest in het land Egypte.'

1.  Waarom kunnen we de vluchtelingen 
uit Syrië en Irak niet gewoon opvangen in
de regio?
  

"Wanneer die mensen vluchten komen ze vaak eerst terecht 

in vluchtelingenkampen van de UNHCR (de overkoepelende 

VN-organisatie voor vluchtelingen). Maar in de buurlanden 

Libanon, Turkije en Jordanië is men nauwelijks in staat nog 

meer mensen op te vangen naast de miljoenen 

vluchtelingen die daar al zijn. Mensen vergeten soms dat de 

oorlog al sinds 2011 aan de gang is.. Momenteel is opvang in 

de regio helaas vaak geen reëel alternatief meer. 

Terwijl meer dan 95% van alle vluchtelingen al in de regio 

wordt opgevangen, kampt het UNHCR met een tekort van 

miljarden euro’s waardoor er een acuut tekort is aan voedsel, 

schoon drinkwater, medische zorg en adequate opvang. 

Ik ben de afgelopen jaren regelmatig op die plekken geweest, 

van kleine opvanglocaties op een kerkplein in Noord-Irak tot 

de oneindige vluchtelingen kampen in Jordanië. Veel 

vluchtelingen zitten daar al vier jaar. De kampen barsten 

echt uit hun voegen. De ChristenUnie 

heeft tijdens de onderhandelingen 

met het kabinet ervoor gezorgd dat er 

570 miljoen euro extra werd 

uitgetrokken voor opvang in de regio. Ook dit jaar dringt de 

ChristenUnie er op aan veel meer geld uit te trekken en heeft 

daar diverse voorstellen voor gedaan. Het kabinet heeft hier 

helaas nog onvoldoende gehoor aan gegeven. Sterker nog: 

door de bezuinigingen op het budget voor ontwikkelings-

samenwerking staan ook de noodhulp gelden onder druk."

"Recent zijn er trouwens afspraken gemaakt met Turkije over 

betere opvang daar, maar met die deal wordt een papieren 

oplossing gesuggereerd die ver af staat van de weerbarstige 

realiteit in zowel Turkije als Griekenland. Alle mensen-

rechten organisaties constateren dat de mensenrechten en de 

veiligheid van vluchtelingen in Turkije nog lang niet gewaar-

borgd zijn. Daarom heeft de ChristenUnie het kabinet met 

een motie de eis meegegeven dat het UNHCR moet gaan 

toezien op het respecteren van de rechten van vluchtelingen."

2.  Er komen nu dus meer mensen onze kant op. 
Wat voor mensen komen Nederland binnen?

   

"Veel mensen worden er door getroffen dat in het bijzonder 

de vluchtelingen uit Syrië bij wijze van spreken je buurman 

zouden kunnen zijn. Zij hadden beroepen als architect; ›

9 vragen aan Joël Voordewind over 
de vluchtelingencrisis

Al lang voordat Joël Voordewind in de Tweede Kamer 

kwam was hij als hulpverlener persoonlijk betrokken bij 

de noodhulp voor vluchtelingen uit oorlogsgebieden. Sinds 

hij in de Kamer zit is dat niet anders. In de afgelopen jaren 

heeft hij veel reizen gemaakt naar getroffen landen en de 

eindeloze vluchtelingenkampen in het Midden-Oosten, 

tegelijk is hij nauw betrokken bij de vluchtelingen opvang 

in Nederland. We stelden hem daarom enkele belangrijke 

vragen over de huidige vluchtelingencrisis.
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› hadden een tuinbouwkas of 

studeerden rechten. Nu komen 

zij naar Europa en geldt voor 

hen, net als iedereen, dat hun 

vluchtverhaal wordt 

onderzocht. Ook in Nederland wordt 

iedere asielzoeker die ons land binnenkomt gescreend en 

instanties doen hun uiterste best om te weten te komen 

waarom hij is gevlucht naar Nederland. Hierbij wordt 

gekeken of iemand inderdaad gevlucht is voor bijvoorbeeld 

het oorlogsgeweld in Syrië. Wanneer de beweegredenen om 

hierheen te komen ongegrond zijn, bijvoorbeeld omdat men 

is gevlucht wegens economische redenen, vinden we als 

ChristenUnie dat de asielzoeker weer terug naar het land 

van herkomst moet. Vooral veel vluchtelingen uit Afrika 

vluchten niet zo zeer wegens een oorlog, maar omdat men 

een betere toekomst zoekt. Toen ik enkele maanden geleden 

aan de grens tussen Griekenland en Macedonië stond en zag 

dat er duizenden migranten de grens passeerden was het 

duidelijk dat lang niet iedereen vluchteling was."

3.  Is er reden voor angst, nu er zoveel nieuwe 
mensen naar ons land komen?

   

"Het is begrijpelijk dat er soms ook angstig wordt 

gereageerd op het nieuws dat iedere dag binnenkomt. 

Volledige controle op wie er binnenkomt is nooit helemaal te 

garanderen. Toch is het goed te weten dat er wel degelijk 

goed naar gescreend wordt. De ChristenUnie wil onze 

veiligheidsdiensten en politie het budget en de ruimte geven 

om hun werk te kunnen doen en om bijvoorbeeld 

teruggekeerde Syrië gangers zorgvuldig in de gaten te 

houden. In de strijd tegen het grote kwaad van het jihadisme 

komt het er op aan dat overheid en veiligheids diensten op 

de toppen van hun kunnen presteren. Maar de angst voor 

aanslagen mag ons niet zo verlammen dat we geen zorg 

meer kunnen geven voor de overgrote meerderheid van 

vluchtelingen, waaronder ook christenen, die juist voor dat 

soort geweld op de vlucht is."

"Sommige mensen in Nederland zijn bang dat de toelating 

van vluchtelingen ten koste gaat van onze Nederlandse 

waarden en onze vrijheden. Als politieke partij vinden wij 

deze waarden en vrijheden belangrijk. Dus ook de vrijheid van 

godsdienst de gelijkheid voor die wet en 

tolerantie. Eén van die waarden is om 

vluchtelingen de helpende hand toe te 

steken, zoals ons ook wordt voor-

gehouden in de Bijbel. Al die vrijheden 

staan bij ons hoog in het vaandel."

4.  Soms lees je negatieve berichten over 
asielzoekers, bijvoorbeeld over geweld in 
opvangcentra of christenen die gediscrimineerd 
worden. Wat doet de ChristenUnie daaraan?

   

"Elk incident is er één teveel! Discriminatie, geweld of religieuze 

onderdrukking van bijvoorbeeld christenen door moslims is 

onacceptabel en kan niet onbestraft blijven. Er moet extra 

aandacht komen voor kwetsbare asielzoekers zoals 

(alleenstaande) vrouwen, christenen en LHBT’ers. Dat soms 

slachtoffers in plaats daders de opvanglocatie moeten verlaten 

is de omgekeerde wereld. De ChristenUnie is van mening dat 

voor wie misdrijven pleegt, het recht op asiel komt te vervallen. 

De huidige wet maakt dat al mogelijk en we blijven van de 

verantwoordelijke bestuurders dan ook vragen om hier scherp 

op te letten. Op verzoek van de Kamer wordt het overigens 

makkelijker voor de overheid om in te grijpen. Voorheen kon de 

overheid slechts ingrijpen wanneer de asielzoeker een zeer 

zwaar misdrijf had gepleegd, die grens wordt nu verlaagd."

5.  Er zijn al zoveel bootvluchtelingen verdronken, 
waarom blijven ze het proberen? En wat doen 
jullie om ongelukken te voorkomen?

   

"Vluchtelingen komen uit wanhopige en uitzichtloze 

situaties. Wanneer zij dan benaderd worden met mooie 

verhalen over een hoopvolle toekomst, is het niet meer 

dan logisch dat deze mensen de poging wagen om in een 

boot naar Europa te stappen. Hiermee maken de 

mensensmokkelaars misbruik van hun machtspositie. 

De ChristenUnie heeft al meerdere voorstellen gedaan 

om mensensmokkel tegen te gaan. Denk hierbij aan het 

uitbreiden van het mandaat van Frontex (Europese 

organisatie voor grensbewaking) of militaire missies in en 

rond Noord-Afrika. Door deze missies en een uitgebreider 

takenpakket voor onze grensbewaking kan veel gerichter 

gezocht worden naar mensensmokkelaars."

"Zelf ben ik begin dit jaar op de Griekse eilanden Lesbos en 

Chios geweest. Daar heb ik met eigen ogen gezien hoe de 

vluchtelingen uit gammele scheepjes worden gered en 

vervolgens worden geregistreerd en geselecteerd. Ook onze 

eigen marine is daar aanwezig om te helpen. Wat ons betreft 

investeren we in hun capaciteit en mogelijkheden om 

mensenlevens te redden. Tegelijk moeten Syrische 

vluchtelingen ook in Turkije een asielaanvraag voor Europa 

kunnen indienen zodat ze de gevaarlijke boottocht niet 

hoeven te maken." ›
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Jurgen van houdt
Wethouder (ChristenUnie)

in Enschede

 

Mogen werken vóór de samenleving, 
betekent werken mét de samenleving. 
Dat geeft hele mooie momenten, inzichten en 
initiatieven en geeft ook veel energie. Door 
samen met inwoners te werken aan wat hen 
bezig houdt, kom je tot de kern. Tegelijkertijd 
betekent het ook dat je weerstand tegen-
komt. In het vluchtelingen dossier soms heel 
grove en harde weerstand.
 

Dat kan veel van je vragen. Maar ik vind dat 

we als mensen op elkaar moeten kunnen 

rekenen en er voor onze naasten moeten zijn. 

In goede en ook in slechte tijden. Daarbij voel 

ik als christenbestuurder ook een morele 

plicht om te handelen. Ik word daarbij 

geïnspireerd door Mattheus 25:35. 'Want ik 

had honger en jullie gaven mij te eten, ik had 

dorst en jullie gaven mij te drinken. Ik was een 

vreemdeling, en jullie namen mij op.' 

Fantastisch toch als je daar een bescheiden 

bijdrage aan mag leveren.

Ik maak me sterk voor een vaste koers en 

daarbij een goede sociale opvang die recht 

doet aan de noden van de vluchtelingen en die 

tegelijkertijd kan rekenen op steun en begrip 

van de Enschedese samenleving. Vaak moet je 

jezelf ‘opzij’ zetten om goed te kunnen 

begrijpen wat er gebeurt in onze samenleving. 

Ik ben de tegen standers van vluchtelingen-

opvang veel en soms ook zwaar tegen-

gekomen in mijn professionele en persoonlijke 

leven en dat is niet altijd makkelijk geweest 

voor mijn gezin. Maar tegelijkertijd merk ik 

ook dat er al meer dan 200 initiatieven zijn 

ontstaan in Enschede van mensen die willen 

helpen en bijdragen, ook vanuit de 

kerken. Dat is hart verwarmend om 

mee te mogen maken en maakt dat ik 

trots ben op onze barmhartige stad.

 Jurrien ten brinke
www.gastgezinvoorvluchteling.nl

 

Het was een regelmatig terugkerend item op 
het journaal; bootvluchtelingen die hun leven 
riskeerden tijdens de overtocht vanuit Afrika 
naar Italië. Overvolle boten strandden op 
Lampedusa. En opeens was daar de burge-
meester in beeld, schreeuwend: "Europa, 
alsjeblieft, help ons, wij kunnen de duizenden 
vluchtelingen niet meer aan!" Die avond zeiden 
we tegen elkaar ‘dit is niet eerlijk, we laten Italië 
opdraaien voor een Europees probleem…’

Op maandagavond, 31 augustus j.l. luisterden 

we in een stampvolle Americahal in Apeldoorn 

naar onze eigen burgemeester John Berends. 

Die week kwamen er 400 Syriërs en Eritreeërs 

in een noodopvang. Deze avond – later bekend 

als inspraakavond - luisterden we naar de 

kritische vragen over onveiligheid, criminaliteit 

en mogelijke verkrachtingen in de wijk. 

Daar stelden we de vraag: Wat zouden we 

kunnen doen om al die mogelijke risico’s en 

bezwaren te voorkomen? Eenmaal thuis 

gekomen, maakten we rond twaalf uur ‘s nachts 

de Facebook-pagina 'Ik ben gastgezin voor een 

vluchteling’. In nog geen week tijd registreerden 

26.000 mensen zich en konden we duizenden 

Nederlanders koppelen aan een vluchteling!

Drie weken later stonden we op het strand 

van Lesbos; met een medische team startten 

we vanuit Stichting Bootvluchteling de eerste 

medische missie. We hielpen mensen uit 

opblaasbare, kwetsbare bootjes; de één 

dolgelukkig, eindelijk veilig. De ander erg 

verdrietig met ogen vol pijn en verlies. 

We deden in onze ogen iets kleins, voor hen 

was het groots. Vandaag doen we eigenlijk niet 

anders; samen met u en jou willen we delen 

van Gods diepe liefde voor gebroken mensen, 

omdat we weten; alleen die liefde verandert 

ons hart, de stad, ons land!
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onderzocht. Ook in Nederland wordt 
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6.  Hoe verdelen we de 
vluchtelingen eerlijk over 
Nederland? 

   

› "Het is goed om te zien dat zoveel steden hun 

verantwoordelijkheid willen nemen. Wel moet bij het zoeken 

naar deze opvangplekken goed gekeken worden naar wat 

kan én het lokale draagvlak. Daarom pleiten wij voor 

kleinschalige opvang die eerlijk wordt verdeeld over 

gemeentes. Niet meer duizenden asielzoekers op één locatie. 

Gelukkig blijkt er dan heel veel mogelijk. De ChristenUnie 

haalt vertrouwen uit de helpende hand die zoveel 

Nederlanders willen bieden. Dit geeft aan dat wij het als land 

aan kunnen om deze vluchtelingen een plek te bieden. 

Het totale aantal mensen dat vlucht op deze wereld is groot, 

veel te groot. Maar wij kunnen als Nederland op z’n minst 

zorgen voor die groep die bij ons om hulp aanklopt."

7.  Hoe wordt er verder gewerkt aan hun 
eventuele terugkeer?

   

"Op dit moment wachten nog altijd duizenden asielzoekers 

op een inhoudelijke beoordeling van het asielverzoek. 

De capaciteit van de IND is al enkele malen uitgebreid en 

men werkt ook zelfs in het weekend door. Verdere 

uitbreiding is nodig om de bestaande achterstanden weg te 

werken. Daarnaast is het nodig dat het terugkeerbeleid van 

Nederland wordt hervormd. Niet iedereen die is 

uitgeprocedeerd kan of wil terug. In Nederland komt de 

asielzoeker dan op straat terecht. Dat klinkt stoer, maar in de 

praktijk verergert het de situatie alleen maar. Ze belanden 

dan in de illegaliteit, of op tijdelijke opvangplekken zoals 

even in de ‘Vluchtkerk’ of de ‘Vluchtgevangenis’ in 

Amsterdam. Asielzoekers worden op straat vaak fysiek en/of 

psychisch ziek. En vanuit de straat keert niemand terug. 

De aanpak van bijvoorbeeld de Pauluskerk in Rotterdam of 

de christelijke organisatie INLIA in Groningen is veel 

effectiever. Zij bieden de ‘Bed-Bad-Brood’ voorziening aan 

voor deze groep uitgeprocedeerden, maar cruciaal is dat zij 

deze groep begeleiden. Zo proberen ze degene te helpen die 

niet aan de juiste papieren kan komen, of bespreken ze het 

weinig aantrekkelijke toekomstperspectief van het leven in 

de illegaliteit. En het resultaat mag er zijn! Jaarlijks keren er 

tientallen uitgeprocedeerde asielzoekers terug naar het land 

van herkomst terwijl dat via de overheidsinstanties maar 

zelden lukt. Toch weigert het kabinet deze aanpak, ondanks 

een aangenomen motie van de ChristenUnie, over te nemen 

en steggelt de staatssecretaris nu al meer dan een jaar met 

gemeenten over een Bed-Bad-Brood-akkoord." 

8.  Hoe zorg je voor een goede integratie voor de 
asielzoekers die wel mogen blijven?

   

"Door de verhoogde instroom van asielzoekers duurt het 

langer voordat de asielzoeker uitsluitsel krijgt over het 

verkrijgen van een asielstatus. Voor grote groepen 

asielzoekers, bijvoorbeeld Syriërs, staat echter bij  voorbaat 

al vast dat het asielverzoek wordt ingewilligd, indien is 

aangetoond dat ze uit Syrië komen. Elke dag dat een 

asielzoeker niet bezig is met de Nederlandse taal, cultuur en 

rechtsstaat is een verloren dag. De vertraagde asielprocedure 

mag niet leiden tot vertraagde integratie. Uit mijn 

werkbezoeken zie ik overigens tal van prachtige initiatieven 

vanuit bijvoorbeeld kerken en het Leger des Heils die taalles 

geven en mensen praktische hulp aanbieden."

"Veel asielzoekers zijn afkomstig uit oorlogsgebieden en 

lopen rond met trauma’s die niet altijd voor het oog 

zichtbaar zijn. Door de verhoogde instroom en regelmatige 

verhuizingen van en naar de noodopvanglocaties is de zorg 

voor deze kwetsbare groep asielzoekers niet goed 

gewaarborgd. Ook is er een gebrek aan tolken waardoor de 

zorgvraag niet altijd snel genoeg kan worden vastgesteld. 

Dit kan leiden tot schrijnende en zeer ongewenste 

noodsituaties. Daarom vind ik het zeer belangrijk om te 

investeren in adequate medische en psychologische zorg, 

en extra tolken om dat mogelijk te maken."

"Waar een asielstatus wordt verleend, dient de statushouder 

ook zoveel mogelijk in dezelfde gemeente huisvesting te 

krijgen. Dit bevordert niet alleen de integratie, maar leidt er 

ook toe dat de gemeente precies weet wie er in de gemeente 

woonachtig is. Als dit niet lukt, probeer hen dan tenminste 

in dezelfde regio te plaatsen. Voor asielzoekers is het ook 

belangrijk om in contact te komen met lokale samenleving. 

Er zijn veel lokale kerken en andere vrijwilligers die 

verschillende activiteiten kunnen en willen organiseren. 

Maar er moet tegelijkertijd alert worden opgetreden tegen 

de aanwezigheid van ongewenste � guren zoals 

mensenhandelaren, loverboys en jihadronselaars."

9.  En wat kunnen wij als burgers doen? 
Waar kunnen wij terecht als we hulp willen 
bieden?

   

"Het Centraal Orgaan Asielzoekers (COA) en 

Vluchtelingenwerk zijn de landelijke instanties zorgen 

voor vluchtelingenopvang in Nederland. Plaatselijke 

organisaties voor vluchtelingen, maar ook kerken, 

pakken ook vaak de handschoen op in samenwerking met 

het COA en Vluchtelingenwerk. De ChristenUnie omarmt 

deze initiatieven natuurlijk ook en roept mensen op de 

helpende hand te bieden. Help mee om te dienen, zoveel als 

jij kan! Goede voorbeelden waar je hulp kan aanbieden zijn 

bijvoorbeeld Stichting Present, Kerk in Actie, het Leger Des 

Heils, Stichting Gave of Gastgezin voor een Vluchteling, 

maar ook andere plaatselijke initiatieven." «

VLUCHTELINGENCRISIS

 diana baan
Stichting Gave

 

Vluchtelingen helpen in de naam van Jezus 
zou los moeten staan van je politieke mening 
over deze kwestie. Als ik in de politiek zou 
zitten, zou ik op een hele andere manier over 
de vluchtelingenstroom na moeten denken. 
Het is een ingewikkeld vraagstuk. Als 
medewerker van Stichting Gave houd ik me 
niet zozeer met het politieke vraagstuk bezig, 
maar doe ik vooral waar mijn verlangen naar 
uitgaat: samen met Nederlandse christenen 
contact leggen met vluchtelingen, hen 
liefhebben, activiteiten met hen doen en Gods 
liefde met hen delen. Ik wil een brug slaan 
tussen vluchtelingen en Nederlandse 
christenen.

In het azc in 's-Gravendeel heb ik een Afrikaans 

meisje ontmoet. Met haar gezin kreeg ze een 

verblijfstatus en een huis toegewezen. 

Ondertussen hielden we contact. Ze leerde God 

steeds beter kennen en groeide als Zijn kind. 

Inmiddels zit ze in de leiding van de 

tienermeidenclub bij één van onze azc's in 

Katwijk, waar iedere twee weken 

activiteiten plaats-

vinden. Door hoe zij 

zich opstelt is zij een 

voorbeeld voor de 

andere meiden.

dirjanne van drongelen
 Raadslid ChristenUnie Ede

 

Door de overgrote meerderheid van 
de gemeenteraad van Ede werd de wens 
uitgesproken als gemeente bij te dragen aan 
de opvang van vluchtelingen. In oktober van 
vorig jaar werd een noodopvang met 370 
plaatsen geopend. Al voor de komst van de 
eerste vluchtelingen werd er binnen 
organisaties, kerken en door burgers 
onderling gesproken over hulp aan deze 
doelgroep. Zij stonden klaar om de 
vluchtelingen een warm welkom te geven. 
Om dit alles te stroomlijnen hebben we het 
burgerinitiatief CVVE (Coördinatie 
Vrijwilligers Vluchtelingen Ede) opgericht. 
In nauw contact met COA en gemeente is dit 
het centrale punt geworden waar vraag en 
aanbod bij elkaar komen. 

Dankzij de betrokkenheid van vele 

organisaties, kerken en particuliere burgers 

kon er steeds snel tegemoet gekomen worden 

aan de vragen die via het COA bij ons 

terechtkwamen en werd er zelfs meer dan dat 

gedaan. Veel meer! Van kinderwagens tot 

vrijwilligers voor de speelkamer, van kleding 

tot � ets- en wandelmaatjes, van spelletjes tot 

maaltijden bij mensen thuis.  

Door dit alles is het (te lange) verblijf in de 

noodopvang wat aangenamer geworden, zijn 

er mooie relaties ontstaan tussen 

vluchtelingen en Edenaren en is er nog maar 

eens aangetoond hoeveel draagkracht een 

samenleving kan hebben.
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woonachtig is. Als dit niet lukt, probeer hen dan tenminste 

in dezelfde regio te plaatsen. Voor asielzoekers is het ook 

belangrijk om in contact te komen met lokale samenleving. 

Er zijn veel lokale kerken en andere vrijwilligers die 

verschillende activiteiten kunnen en willen organiseren. 

Maar er moet tegelijkertijd alert worden opgetreden tegen 

de aanwezigheid van ongewenste � guren zoals 

mensenhandelaren, loverboys en jihadronselaars."

9.  En wat kunnen wij als burgers doen? 
Waar kunnen wij terecht als we hulp willen 
bieden?
  

"Het Centraal Orgaan Asielzoekers (COA) en 
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voor vluchtelingenopvang in Nederland. Plaatselijke 

organisaties voor vluchtelingen, maar ook kerken, 
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Dat bureau delen gaat ‘m waarschijnlijk 

nooit worden, maar er zijn een hoop 

gedeelde interesses en gedeelde 

overtuigingen. Twee hoopvolle realisten 

op een IKEA bank in hartje Amsterdam en 

een verslaglegger op een krukje die zich 

afvraagt of ze echt langer blijven praten 

dan dat er geld in zijn parkeermeter zit.

Hoopvolle realisten
Karel steekt van wal: "In 2012 ging ik 

als hoofdredacteur aan de slag bij het 

toenmalige CV Koers. Ik zag om me heen 

een groep ontstaan die zowel het starre 

van de orthodoxie als de vrijblijvendheid 

van de vrijzinnigheid gewoon niet meer 

aansprekend genoeg vonden. Voor die 

mensen was er geen medium, en mijn 

gedachte was: laten we dat oprichten. 

Dat werd toen De Nieuwe Koers. In het 

eerste nummer schreef ik een manifest 

waarin ik mezelf neerzette als een 

hoopvolle realist. En nog steeds zie ik dat 

manifest af en toe bij mensen thuis aan 

de muur of op de wc hangen."

"Prachtige term vind ik dat, 'hoopvolle 

realist’," haakt Gert-Jan aan. "Het is voor mij 

nu een soort basisprincipe geworden van 

hoe ik naar de politiek en naar de wereld 

wil kijken en hoe ik in mijn werk sta. 

Ik denk dat de Bijbel ook een heel 

realistisch boek is. Je ziet alle ellende in alle 

eerlijkheid beschreven. En tegelijkertijd is 

God veel genadiger dan wij vaak denken. 

En Hij laat deze wereld ook niet los.

Dus de loei-eerlijke analyse van waar loopt 

het mis, waar loopt het spaak? En ook het 

lef hebben om dat uit te diepen, niet terug 

te deinzen voor het pijnlijke van realisme. 

Maar die hoop zit er ook in. Niet alleen 

ver weg, ooit komt het goed, maar ook 

heel dichtbij! Dat het bescheidene van 

wat wij kunnen geven een groot effect 

kan hebben. Denk aan de vijf broden en 

twee visjes. Dat is hoop van hier en nu, 

hoop waar wij zelf deel van mogen zijn."

Karel: "Waarom ik destijds met de 

term hoopvol realisme kwam, was dat 

ook omdat ik zag dat er een generatie is 

die opgroeit voorbij de verzuiling. 

Een generatie die zich afvraagt of het wel 

verstandig is om thema’s als abortus, 

euthanasie, NIPT, etc. wel moeten blijven 

claimen als ‘christelijk’. Bereik je daar wel 

mee wat je hoopt te bereiken?' Als ik hier 

op de redactie bijvoorbeeld vraag naar wat 

ze vinden van abortus, dan zeggen zelfs 

de meest verstokte atheïsten dat ze daar 

wel vraagtekens bij hebben. Het draagvlak 

voor een voorzichtige lijn ten opzichte van 

abortus is veel groter en breder dan alleen 

een groep christenen. Moet je die thema’s 

dan niet groter draagvlak gunnen dan 

alleen het christelijke hoekje?" ›Ze hadden nu een bureau op een redactie kunnen delen, 

maar de werkelijkheid is anders. De één werd journalist bij een 

vooruitstrevend nieuw journalistiek initiatief en de ander besloot 

daar te willen zijn waar de besluiten genomen worden. De een bleef 

over uit maar liefst 1.800 sollicitanten en de ander werd gevraagd 

door de partij. Een gesprek met adjunct-hoofdredacteur van 

De Correspondent, Karel Smouter en fractievoorzitter van de 

ChristenUnie, Gert-Jan Segers. 

Hoopvolle realisten

Karel Smouter en 
Gert-Jan Segers

‘Ik geloof 
juist dat 

christenen dat 
snufje zout 

kunnen zijn 
dat smaak-

makend 
in deze 

samenleving 
kan zijn’

Wat is De Correspondent?

De Correspondent is een online 

journalistiek platform, gevestigd 

in Amsterdam. Hoofdredacteur 

is � losoof Rob Wijnberg, 

adjunct-hoofdredacteur is 

Karel Smouter, ook � losoof. 

De Correspondent bestaat uit 

een team van journalisten en 

schrijvers, onder wie Femke 

Halsema, Arnon Grunberg, Arjen 

van Veelen en Rutger Bregman. 

Het is vrij van advertenties 

en wordt ge� nancierd door 

donateurs en leden. 'Een 

dagelijks medicijn tegen de 

waan van de dag.’
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‘In het 
evangelie 

is de 
waarheid 

een 
persoon, 

geen 
ellenlange 
checklist’
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De Correspondent een maand 
gratis, vrijblijvend uitproberen?

•  Ga naar corr.es/smouter

en voer deze code in: ksdc83

› "Dat gebeurt natuurlijk steeds meer," 

reageert Gert-Jan. "We stonden bij de 

Paarse Kabinetten op het Malieveld om te 

demonstreren tegen euthanasie. Nu, met de 

NIPT, hebben we een brief in de Volkskrant, 

ondertekend door allemaal Bekende 

Nederlanders die zeggen: ‘ChristenUnie; 

prima, het zal wel, maar op dit punt zijn 

we het met jullie eens en zetten we onze 

naam eronder.’ Hetzelfde doen we in de 

strijd tegen gedwongen prostitutie, door een 

wetsvoorstel in te dienen samen met de SP 

en PvdA. Die allianties zoeken we steeds 

vaker breed op. Dan zijn we ineens de 

aanjager van het brede, maatschappelijke 

debat. En vervolgens ga je op zoek naar 

allianties om het onderwerp breder 

bespreekbaar te maken."

Snufje zout
Een van die onderwerpen is de 

vluchtelingenstroom naar Europa. Karel 

Smouter had een oom, Paul Kurpershoek, 

die al in april 2011 een reportage maakte 

vanuit Lampedusa.

"Toen had echt niemand dat thema nog 

op z’n netvlies," zegt Karel, "maar zijn 

verhalen grepen me enorm aan. Toen begon 

ik te denken: er is geen enkele reden om 

aan te nemen dat dit niet een enorm groot 

thema gaat worden.

Eind 2013 ben ik zelf ook op reis geweest 

langs de Europese grenzen. Dat was mijn 

eerste opdracht voor De Correspondent en 

het bevestigde alleen maar wat ik toen al 

dacht. In Nederland sloot het ene na het 

andere AZC (Asielzoekerscentrum, red.) 

in de hoop dat de vluchtelingenstroom 

Nederland zou overslaan, terwijl Syrië in 

brand stond. Onbegrijpelijk."

Gert-Jan deelt de zorgen over hoe er wordt 

omgegaan met de stroom vluchtelingen, 

maar ziet ook iets anders: "Het heeft mij 

vooral heel positief verbaasd hoe kerken 

erop hebben gereageerd. Talloze kerken zijn 

opgestaan, hebben hun deuren geopend 

en zeiden: We kunnen dat vraagstuk niet 

oplossen, maar we kunnen wel wie er bij 

ons op de stoep staan eten en drinken 

geven. Als je het dan hebt over hoop..."

Karel: "Paus Franciscus zei dat zo mooi: 

We zijn niet om de hemel op aarde te 

brengen, we zijn er ook niet alleen maar 

om de hel te voorkomen, maar we zijn hier 

als een soort veldhospitaal in een gewonde 

wereld. Als ik iets als metafoor voor de kerk 

in 2016 zou moeten kiezen, dan dat."

"En zie je dat dan ook gebeuren?" 

"Ja, dat gebeurt nu ook. Steeds meer mensen 

zeggen, ook buiten de christelijke kanalen 

om: nu gaan we iets doen. Bijvoorbeeld 

rondom de bootvluchtelingen. Ik vind het 

mooi dat christenen zichzelf niet meer zien 

als het gepeste jongetje. Zo van, Nederland 

is ons zat en we worden bedreigd in ons 

bestaan, wat tijdens de Paarse Kabinetten 

toch best de teneur was. Ik geloof niet dat 

wij een bedreigde minderheid zijn. Ik geloof 

juist dat christenen dat snufje zout kunnen 

zijn dat smaakmakend in deze samenleving 

kan zijn. Dat wilde ik ook graag zeggen met 

het manifest bij de start van de Nieuwe 

Koers. Laten we ophouden in het defensief 

te zitten en laten we smaakmakers gaan 

worden."

Gert-Jan ziet dat juist steeds meer 

gebeuren: "Ik hoor steeds meer kerken de 

vraag stellen: Wat kunnen wij op deze plek 

voor een verschil maken. Dat vind ik zo 

hoopvol. Of het nou hier in Amsterdam is, 

in een Vinex wijk in Amersfoort of op de 

‘biblebelt’. Steeds vaker zijn we onderdeel 

van die brede coalitie.

Vroeger was geloven gewoon een soort 

brok granieten waarheid waar dan ook 

het lidmaatschap van allerlei clubs bij 

hoorde. Als je het geloof veel meer ziet 

als een relatie met Jezus dan komt er ook 

meer ontspanning. Als het geloof alles 

mag zijn wat een relatie is, inclusief de 

spanningen, het aftasten en soms ook de 

woestijnervaringen, dan zie ik dat als een enorme stap 

vooruit. In het evangelie is de waarheid een persoon, 

geen ellenlange checklist. En dat geeft die vrijheid om 

ook midden in de wereld te kunnen staan."

Hoe het wel kan
Dat midden in de wereld staan doen beide mannen 

op een andere manier, maar ze kennen elkaars 

werkterrein. Gert-Jan was ooit journalist en Karel liep 

al op het binnenhof voordat Gert-Jan er werkte.

"Als kind ging ik aan de hand van mijn vader vaak 

naar het Binnenhof’, vertelt Karel. ‘Hij was één dag 

per week parlementair verslaggever en ik kwam daar 

dus regelmatig. En ook toen ik later zelf als journalist 

op het Binnenhof kwam viel me op dat politici lang 

niet altijd die berekende, op macht beluste ego's zijn 

die de pers er soms van maakt, maar vaak verstokte 

idealisten zijn die proberen hun stokpaardjes te 

berijden voor de publieke zaak. Dat maakt je bij 

voorbaat al wat minder cynisch over politici." 

Gert-Jan: "Wat ik heel interessant vond aan 

De Correspondent rond deze zomer, was het aantal 

vacatures dat jullie ineens hadden. Ik dacht, daar moet 

ik eens naar toe. Een plek waar het journalistieke 

bedrijf groeit is best bijzonder in deze tijd. We spraken 

elkaar deze zomer al eens en wat me daarin raakte 

waren de kernwoorden: ‘Het kan wel.’ Je hebt zelf een 

rondreis gemaakt langs die grenzen van Europa, de 

wanhoop ziet en dat je dan toch wilt schrijven over 

hoe het wel kan, dat vind ik erg sterk."

Karel: "Ja precies. Wij willen laten zien hoe het ook 

kan. Constructieve journalistiek. Heel snel heeft de 

journalistiek de neiging om te simplificeren. De politiek 

trouwens ook. Dat geeft het idee dat de democratie aan 

het falen is, maar dat is niet waar. Zeker vergeleken 

met de rest van de wereld hebben we een fantastisch 

functionerend systeem. Hoe krijg je dat goed voor het 

voetlicht? Ik vind het voor De Correspondent de taak 

om een eigen toon te treffen over, bijvoorbeeld, de 

politiek. Dat staat niet tegenover kritisch, integendeel, 

maar het moet niet in een soort cynisme vervallen."

Maar wat vindt Karel dan van het werk dat de 

ChristenUnie doet?

"Wat ik er van meekrijg is dat dit een fractie is met veel 

kennis en kunde. Heel vaak komen mensen die ik ken 

en die geen christen erop uit dat ze het, tot hun eigen 

verbazing, eens blijken te zijn met de ChristenUnie. 

Dossierkennis, constructief en kritisch 

tegelijkertijd. Tegelijkertijd ben ik een ongeduldig type, 

die liever met de langere termijn bezig is dan met de 

volgende verkiezingen. Ik ben er zelf steeds meer van 

overtuigd dat het zijn van een kleine christelijke partij 

niet de beste manier is om bepaalde thema’s op de 

agenda te zetten. Als ik in de politiek zou zitten, zou 

het meer mijn plaats zijn om in een meer seculiere 

omgeving vanuit mijn eigen achtergrond politiek 

te bedrijven. Om binnen een van de grote politieke 

families een minderheidsstandpunt uit te dragen."

"Ik ben bang dat je jezelf dan overschat. Je ziet 

namelijk dat geloof dan ook kan verdampen," reageert 

Gert-Jan. "Mijn leidmotief is: Met God, midden in de 

wereld. En het blijkt dat dit 'met God' moeilijk overeind 

te houden is als je als christenpoliticus alleen in een 

seculiere partij opereert. Juist een partij die bij een 

open Bijbel politiek bedrijft en zo verantwoordelijkheid 

draagt, kan ons helpen om als navolgers van Christus 

smaakmakers in de wereld te zijn."

Ik druk snel mijn recorder uit, kijk naar de klok en 

zie wat ik al aan zag komen: De heren hebben langer 

gepraat dan ik geld in de parkeermeter heb gestopt. 

Misschien de volgende keer op dat gebied wat minder 

hoopvol en toch iets realistischer zijn. «
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waren de kernwoorden: ‘Het kan wel.’ Je hebt zelf een 

rondreis gemaakt langs die grenzen van Europa, de 

wanhoop ziet en dat je dan toch wilt schrijven over 

hoe het wel kan, dat vind ik erg sterk."

Karel: "Ja precies. Wij willen laten zien hoe het ook 

kan. Constructieve journalistiek. Heel snel heeft de 

journalistiek de neiging om te simplificeren. De politiek 

trouwens ook. Dat geeft het idee dat de democratie aan 

het falen is, maar dat is niet waar. Zeker vergeleken 

met de rest van de wereld hebben we een fantastisch 

functionerend systeem. Hoe krijg je dat goed voor het 

voetlicht? Ik vind het voor De Correspondent de taak 

om een eigen toon te treffen over, bijvoorbeeld, de 

politiek. Dat staat niet tegenover kritisch, integendeel, 

maar het moet niet in een soort cynisme vervallen."

Maar wat vindt Karel dan van het werk dat de 

ChristenUnie doet?

"Wat ik er van meekrijg is dat dit een fractie is met veel 

kennis en kunde. Heel vaak komen mensen die ik ken 

en die geen christen erop uit dat ze het, tot hun eigen 

verbazing, eens blijken te zijn met de ChristenUnie. 



ADVERTENTIE

Neem Joshua en Louis. Twee jongetjes 
met hongeroedeem buikjes die hun 
namen onlangs van ons kregen omdat 
ze geen naam hadden. Joshua, (2 jaar) 
verloor zijn moeder bij zijn geboorte en 
heeft zijn moeder nooit gekend. 
Hun oudste broertje van nog maar 9 
jaar zorgt voor hen omdat vader vaak 
dagenlang niet thuis komt. 
Moederliefde en zorg kennen ze niet.

Voor veel kinderen is het in Nederland 
elke dag ‘Moederdag’. 
Dat ligt in Oeganda wel anders en daar 
kunnen we wat aan doen.
Samen staan we sterk en kunnen we 
hulp bieden aan een moeder die te arm 
is of inspringen voor een moeder die er 
niet meer is. 

Kinderen hebben goede zorg en onderwijs nodig. 
Hoe verdrietig en machteloos het gevoel voor vele moeders 
in Oeganda, als ze die zorg niet kunnen geven omdat ze te arm 
zijn of gaan sterven aan bijvoorbeeld aids of malaria etc. 
Ik ben zelf een moeder en mijn hart breekt bij de gedachte dat 
er niemand zou zijn die in zo’n situatie voor mijn kinderen zou 
zorgen. Daarom onze campagne ‘Moeders voor moeders en 
kinderen’. Een oproep aan u. Moederliefde kent immers geen 
grenzen.

Z o n d a g  8  m e i 
M O E D E R D A G
Moederliefde kent geen grenzen!

Helpt u mee? Voor slechts 23 cent per dag (7 euro per maand) krijgt een 
kind: onderwijs, drie maaltijden per dag, een bed, kleding, veiligheid en 
liefde! Doe mee met onze campagne ‘moeders voor moeders en kinderen’ 
en help een moeder of wordt een moeder voor één van deze kinderen. 
Zie ook onze tv-spot op Family 7.     

Bel  ons  nu  op  035  –  7721104 
of ga naar onze website : www.hartvoorkinderen.nl

Erna Neuteboom 
iniatiefnemer van Stichting 
Hart voor Kinderen.
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Groen Gelovig
Christenen in beweging voor de schepping

 Jacobikerk, Utrecht

  www.groengelovig.nl

20 mei

Politiek Cafe: Dierenwelzijn
(Wetenschappelijk Instituut)
Debat over dierenwelzijn, onder leiding 

van Embert Messelink. Sprekers: Carla Dik 

en prof. Johan Graa� and

  wi.christenunie.nl/eenpolitiekvoordieren    

Colofon

Redactie

Jop Douma (hoofdredacteur), 

Floris Spronk (eindredacteur), 

Menno van Hulst, Tjitske Kuiper 

– De Haan, Geert Jan Spijker.

Met medewerking van

Anne Paul Roukema:

www.inhisimage.nl 

Ruben Timman:

www.nowords.nl 

Matthijn Buwalda:

www.tekstmeneer.nl  

Wilfred Hermans:

www.wilfredhermans.nl 

Martina Faber:

www.martinafaber.nl 

Concept, vormgeving

en beeldbewerking

Redmatters  

www.redmatters.com

Contact

Postbus 439, 

3800 AK Amersfoort

Tel. 033 4226969

info@christenunie.nl

IBAN: NL55 RABO 0372 9300 18

www.christenunie.nl/contact 

CBB

ChristenUnie magazine verschijnt 

in braille en audio bij het CBB. 

Tel. 0341 565 499

Druk

Boemerang DM

Advertenties

Theo Wijbenga (Media Advys)

Tel. 0511 789319

adverteren@christenunie.nl

Het volgende ChristenUnie 

magazine verschijnt in 

september 2016.

Giften

De ChristenUnie 

steunen met uw gift? 

IBAN: NL55 RABO 0372 9300 18 

t.n.v. ChristenUnie te Amersfoort

Lidmaatschap

Het lidmaatschap valt samen 

met het kalenderjaar. Opzeggen 

kan alleen schriftelijk voor 30 

november bij de leden administratie:

ledenadministratie@christenunie.nl

Alle mutaties worden door de 

leden administratie per e-mail of 

per post aan u bevestigd. 

NAW-gegevens 

De ChristenUnie registreert 

NAW-gegevens van alle leden. 

Zorgvuldig geselecteerde derden 

mogen onze leden af en toe 

gerichte aanbiedingen doen. 

Vragen of bezwaar? Bel onze 

ledenadministratie.

Papier

De ChristenUnie heeft voor 

haar magazine een bewuste 

keuze gemaakt wat betreft papier. 

De omslag en het binnenwerk zijn 

FSC gecertificeerd, dat wil zeggen 

dat het papier is vervaardigd uit 

hout dat komt uit verantwoord 

beheerd bos. Daarbij is bij de 

productie van het binnenwerk 

gebruikgemaakt van 60% recycled 

papier en 40% nieuwe vezels.

Bestel het 
nieuwe WI-boek 

Met opgeheven hoofd

Van wie bijstand ontvangt, wordt 
een tegenprestatie verwacht. Is dat 
terecht, of werkt dat in de praktijk 
vooral stigmatiserend?  

In de WI-studie Met opgeheven hoofd; 

naar een bijstand die bijstaat geeft 

Jochem Westert een visie vanuit 

christelijk-sociaal perspectief. 

Daarin pleit hij voor een positieve 

benadering van bijstandsgerechtigden, 

waarin wordt gekeken naar hun 

mogelijkheden, achter gronden en 

talenten. 

Bestel Met opgeheven hoofd 

nu voor € 9,90 via 

wi.christenunie.nl! 
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“ De ChristenUnie is een partij ván christenen, vóór iedereen. Met God, middenin de wereld. 
We zijn voortdurend op zoek naar wat het beste is voor alle mensen, dichtbij en ver weg. We maken ons 
sterk voor de toekomst van onze kinderen en de vrijheid om te geloven. We komen in actie tegen onrecht. 
We knokken voor wie vergeten dreigt te worden. Samen met u, steunen we hen. Maak nu ook uw 
gezinsleden ChristenUnie-lid en geef ons een extra steuntje in de rug.”

Gert-Jan Segers - Fractievoorzitter ChristenUnie
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VOORWOORD INHOUD

Ik herinner me de kalmte van Morcos. 

Hij was ooit lid van de jihadistische 

groep die president Sadat had 

vermoord. Nu is hij een volgeling 

van Jezus. Op een mooie morgen in 

een mall vlakbij ons huis in Cairo 

dronken we kof� e en zei hij: ‘iedere 

dag kan mijn laatste dag zijn. Er zijn 

familieleden die me willen doden.’

Misschien hebben we de neiging 

onze vervolgde broeders en zusters 

te bewonderen. Maar daar hebben 

ze niet veel aan. Ze hebben wel wat 

aan ons gebed, meeleven, onze steun 

via betrokken organisaties. Aan de 

politieke strijd van onder andere Joel 

en Peter voor godsdienstvrijheid.

Andersom hebben we nog meer aan 

hen. Deze broeders en zusters laten ons 

namelijk zien dat Jezus blijkbaar meer 

geeft dan vervolgers van je kunnen 

afpakken. 

Ze stellen mij de vraag wat mijn 

geloof mij waard is. Wat het geloof 

mij mag kosten. En ze moedigen ons 

aan om onze vrijheid van godsdienst, 

meningsuiting, onderwijs hier te vieren 

en te verdedigen. Om een baken van 

hoop te zijn voor al die delen van de 

wereld waar vrijheid nog altijd ver te 

zoeken is.

 gert-jan segers
 Voorzitter

Tweede Kamerfractie 

ChristenUnie

  @gertjansegers

Ik zal haar verdriet niet snel vergeten. 

De jonge weduwe van de koster van een 

Koptische-Orthodoxe kerk in Cairo. Samen 

met Joel Voordewind en Peter van Dalen was 

ik bij haar gezin te gast en ze vertelde ons het 

verschrikkelijke verhaal. Na de val van Mubarak 

viel een groep radicale moslims hun kerk aan. 

Haar man probeerde de kerk te beschermen en 

werd vermoord voor het altaar..

Geloofsvrijheid
Inhoud

26. Interview met Joëlle Gooijer
36. Justice Conference
37.  Gastcolumn Els van Dijk
43. ChristenUnie Internationaal
44. Nieuwe boek Gert-Jan Segers

En verder o.a.:
4. Update uit Den Haag
14.  Nieuws uit het land
20.  Carla's Prinsjesdag outfi ts
22.  Update uit Brussel

 Actie: 
Lezers van dit magazine krijgen 
ledenkorting op het nieuwe boek 
'Hoop' van Gert-Jan Segers. 
Bekijk deze actie op pagina 44.

ChristenUnie magazine - Uitgave 7 Jaargang 2016

16. Groeten uit Enschede

24. Fotoserie: Reünie
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Van de redactie

Het aftellen naar de 
nieuwe verkiezingen 
in maart is begonnen. 
Een cruciale periode om 
het hoofd koel en het 
hart warm te houden, 
nu de campagneretoriek 
op gang komt. Angst, 
stigmatise ring, en 
verkilling vormen steeds 
dominantere bestand delen 
van het  publieke debat. 

De ChristenUnie wil te 

midden daarvan een eigen 

koers varen met een 

campagne van hoop. 

Geen naïeve hoop, maar 

hoop met de voeten in de 

modder. We staan met 

God midden in de wereld. 

We geloven dat het licht 

uiteindelijk over wint. 

Dat begint hier en nu.

We kunnen dat niet 

zonder uw steun. U kunt 

ons helpen verschil te 

maken met een hoopvolle 

campagne. Zou u eventueel 

uw tijd (posters plakken, 

ludieke lokale actie) uw 

geld (campagne gift) of 

uw sociale netwerk (CU-

content online verspreiden) 

met ons willen delen? Zo 

ja, laat het ons weten op 

christenunie.nl/campagne 

Alvast dank! 

28. Drie boerenportretten

tip: Volg Gert-Jan Segers nu ook via Facebook (  facebook.com/gertjansegersCU) 

38. Gert-Jan Segers in gesprek met Kinga Bán

En verder o.a.:
4. Update uit Den Haag
14.  Nieuws uit het land
20.  Carla's Prinsjesdag outfi ts
22.  Update uit Brussel

Lezers van dit magazine krijgen 
ledenkorting op het nieuwe boek 

Actie:
Lezers van dit magazine krijgen 
ledenkorting op het nieuwe boek 
'Hoop' van Gert-Jan Segers. 
Bekijk deze actie op pagina 44.

24. Fotoserie: Reünie

6. In gesprek met Christenmigranten

28. Drie boerenportretten

Lezers van dit magazine krijgen 
ledenkorting op het nieuwe boek 
'Hoop' van Gert-Jan Segers. 
Bekijk deze actie op pagina 44.



onze inzet in het komende jaar
 vooruitblik 

Het parlementaire jaar is weer begonnen. Na een heerlijke periode 

van ontspanning breekt er voor de Kamerleden een drukke tijd aan. 

De maanden richting de Kamerverkiezingen. En mocht u denken dat de het 

kabinet is uitgeregeerd en er in Den Haag niet meer zoveel te doen is; de 

Tweede Kamerfractie van de ChristenUnie gaat zich met veel energie inzetten 

voor wat wij met elkaar belangrijk vinden: stem geven aan ons geloof.

UPDATE UIT DEN HAAG UPDATE UIT DEN HAAG
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Een cruciaal jaar
Gert-Jan Segers: “We beginnen met een lange aanloop naar de 

verkiezingscampagne waarin we opnieuw ons hart kunnen laten 

spreken. Met verschillende tussenstations. Een initiatiefnota die burgers 

meer zeggenschap wil geven over onder andere de zorg en hun buurt. 

Mijn eerste Algemene Politieke Beschouwingen als fractievoorzitter. De 

verdediging in de Eerste Kamer van de initiatiefwet tegen gedwongen 

prostitutie. En dan de verkiezingen in maart. Het wordt een cruciaal jaar 

voor ons als fractie en mijzelf. Ik hoop en bid dat we als politici van de 

ChristenUnie opnieuw zichtbaar worden als mensen die Jezus navolgen, 

die vrijheid verdedigen, hoop brengen en zich sterk maken voor 

kwetsbare mensen en voor een nieuwe generatie van jongeren.”

Opkomen voor onderwijsvrijheid
Eppo Bruins: “Ondanks dat dit kabinet ten einde loopt moeten we 

alert blijven op het beschermen van de onderwijsvrijheid. Steeds meer 

wil de 'neutrale' overheid zich bemoeien met wat er op scholen precies 

gebeurt. Maar scholen zijn van ouders, leerlingen en leraren samen. 

Niet van de overheid.” 

Het onrecht van geloofsvervolging 
Joel Voordewind: “Ik wil een stem blijven geven aan hen die vaak 

geen stem meer hebben en niet voor zichzelf kunnen opkomen. 

Daarom blijf ik me inzetten voor vluchtelingen en in het bijzonder 

de christenen, Yazidi's en Koerden in het Midden Oosten. Ze hebben 

extra bescherming nodig. Ook blijven we Israël voluit steunen in 

deze moeilijke tijd, waarbij we ook aandacht hebben voor de soms 

benarde situatie en beperkte bewegingsvrijheid van de (christelijke) 

Palestijnen. De afgelopen periode hebben we geld vrij kunnen 

maken voor verzoeningsprojecten onder Joden en Palestijnen. 

Verder hoop ik in het najaar onze broeders en zusters in Iran te 

bezoeken om te bezien hoe we ze kunnen ondersteunen en 

bemoedigen. Graag ook uw gebed voor deze mensen en alle 

werkzaamheden die we ondernemen.”

Einde aan incassocowboys
Carola Schouten: “Ik zie uit naar de behandeling van ons initiatief-

voorstel waarin wij samen met de PvdA mala� de incassobureaus 

een halt willen toeroepen. Doel van het wetsvoorstel is burgers beter 

te beschermen tegen de praktijken van incasso-cowboys, die 

sommige mensen zelfs dieper in de schulden laten verzinken. Dat 

doen we door strengere eisen te stellen aan incassobureaus, het 

toezicht te verbeteren en meer sanctiemogelijkheden te creëren.” 

Waardevol ouder worden
Carla Dik-Faber: “Ouder worden heeft mooie, maar ook moeilijke 

kanten. Het is een periode waarin mensen steeds meer te maken 

krijgen met beperkingen. Die situaties zijn niet altijd te voorkomen. 

Maar de ouderen in onze samenleving, onze vaders en moeders, zijn 

en blijven onze geliefden. Zij verdienen goede zorg, respect en oog 

voor hun waardigheid, zeker in hun laatste levensjaren. Ik wil me 

ervoor inzetten dat ouderen in ons land alle ondersteuning en 

aandacht krijgen die nodig is om – zolang dat mogelijk is – thuis te 

blijven wonen. Goede zorg is daarbij onontbeerlijk. Ik denk 

bijvoorbeeld aan de casemanagers dementie, die mensen begeleiden 

tijdens het ziekteproces en een vast aanspreekpunt zijn als alles 

verandert. En als thuis niet meer gaat, moet er een plek in een 

verpleeghuis of andere instelling beschikbaar zijn. Een leven in 

ouderdom is kwetsbaar, maar altijd waardevol.”

Wilt u vaker updates? Volg ons dan via:

  www.christenunie.nl      www.facebook.com/christenunie      www.christenunie.nl/nieuwsbrief

update uit

Den Haag

Een begroting waarin iedereen mee kan doen!
De begroting voor volgend jaar wordt binnenkort vastgesteld. Hoewel het economisch beter lijkt te 

gaan, zijn er nog steeds grote groepen die het niet makkelijk hebben, zoals chronisch zieken, 

gehandicapten, eenverdieners en ouderen. De ChristenUnie wil hen niet vergeten. In onze 

tegenbegroting zullen we laten zien dat er andere keuzes gemaakt kunnen worden. Tijdens de 

debatten zullen we daarom knokken om onze idealen te realiseren. Onze tegenbegroting is rond 

Prinsjesdag te vinden op www.christenunie.nl
  www.christenunie.nl      www.christenunie.nl    

update uit

Den Haag



Met honderdduizenden wijken ze vanuit het 

onveilige Midden-Oosten uit naar het Europese vasteland. 

Maar wie zijn eigenlijk de mensen die achter het Haagse 

vluchtelingendebat schuilgaan? Joël Voordewind legt zijn 

oor te luisteren bij vier christenen die de weg naar 

Nederland vonden. Wat is hun verhaal? Hoe was het om 

op straffe van de dood in Jezus te geloven? En hoe ervaren 

ze de godsdienstvrijheid in Nederland?

Het is een ietwat broeierige zaterdagmiddag als 

bij de Amsterdamse woning van Joël Voordewind 

vier mensen aanbellen. Het zijn een Koerd, 

twee Iraniërs en een Armeniër, blijkt als ze zich 

even later op het terras in de achtertuin hebben 

voorgesteld. Joël nodigde hen uit omdat hij hun 

persoonlijke verhalen wilde horen. Wat betekent 

het om te vluchten uit een land waar je niet 

kunt zijn wie je bent? Een heftig levensverhaal 

is hun gemeenschappelijke ademtocht. Wie hun 

daarnaar vraagt, herkent het zware idioom: dood, 

verlies, vervolging, gevangenis, pijn. Het zijn die 

woorden waarmee ze hun jaren in het land van 

herkomst schilderen. Toch klinkt er ook hoop en 

geloof in hun verhalen.

Gevlucht uit het kraambed
Niet zelden gaat het in de Haagse arena 

over groepen mensen. Over zoveel duizend 

vluchtelingen die weer deze kant opkomen. 

Over Syriërs en Irakezen. Over een potentiële 

bedreiging voor onze samenleving. En over de 

vraag of die volkeren of drift in onze samenleving 

welkom zijn of niet. 

Onder de parasol bij Joël thuis zijn het vier 

levende zielen met elk een eigen geschiedenis, 

een eigen verhaal. Zmnako Karem was drie 

dagen oud toen zijn ouders met hun zeven 

kinderen de benen namen. Nog amper van het 

kraambed bekomen droeg zijn moeder hem op 

de arm naar de grens met Iran. Het was winter 

1991. “Als Koerden waren we heel bang dat 

Saddam Hoessein opnieuw gifgasaanvallen op 

onze steden zou gaan uitvoeren. Lopend zijn we 

vanuit Suleimaniya in Koerdistan naar het oosten 

gevlucht, naar Penjwen, een stadje bij de Iraaks-

Iraanse grens.” 

Op de honderd kilometer lange voettocht leek 

het of de kleine Zmnako zou bezwijken onder 

de kou. Was het niet beter de boreling langs de 

kant van de weg achter te laten? “Het regende en 

het was koud. Ik bewoog niet meer en was sterk 

onderkoeld. Mijn ouders wilden afscheid van 

me nemen. Ik zou het niet halen, ik was ballast 

geworden. Maar toen begon mijn zusje heel hard 

te huilen. ‘Doe het niet!’, zei ze. ‘Doe het niet!’ Ze 

heeft mij gedragen tot aan Penjwen.” ›

 Vluchtelingen met Joël Voordewind in 
 gesprek over godsdienstvrijheid 

'Religie
 gaat v� l� en,

relatie 
 � � wint'

IN GESPREK IN GESPREK
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IN GESPREK IN GESPREK

› Voor dood werd baby Zmnako in het 

grensstadje overgedragen aan medisch 

personeel van een veldhospitaal. Hij 

bleek nog een sprankje leven in z’n 

afgematte lijf te hebben. Zmnako 

knapte langzaamaan op. “Helemaal 

zeker is het niet”, zegt Joël tegen zijn 

vrouw Deborah, “maar het kan zijn dat 

jij hem in de kliniek hebt gehad.” Het 

pasgetrouwde echtpaar Voordewind 

werkte toentertijd via Tear voor een 

medisch hulpteam, onder meer in 

Penjwen. Deborah: “De tragiek die zich 

op dat moment in die regio afspeelde, 

raakte ons. We hebben ons toen bij Tear 

gemeld: als we kunnen helpen, stuur 

ons alsjeblieft op pad, zeiden we. Ik 

was actief in een kinderkliniek, waar 

veel gewonde kinderen lagen die met 

granaten hadden gespeeld.” Zmnako: 

“Ja, dat klopt. Veel kinderen zijn ook 

omgekomen door landmijnen. Wij zijn 

veertig dagen in die stad geweest, dus 

het zou heel goed kunnen dat jullie mij 

hebben behandeld.” 

 

Vrouwen hebben minder hersenen
Soheila Shahbaznezad Ghooshchi 

groeide in Iran als moslima op. Ze 

raakte met de religie vergroeid, maar 

naarmate ze ouder werd, sloeg de 

twijfel ten aanzien van het islamitische 

geloof toe. Haar belangrijkste vraag aan 

de islam: waarom zijn vrouwen minder 

waard dan mannen? “Ik kreeg er geen 

antwoord op. Van mijn ouders niet, van 

imams niet, en zelfs van de universiteit 

waar ik studeerde niet. Ik zag hoe 

vrouwenlevens beschadigd raakten 

doordat hun rechten ondergeschikt 

waren aan die van de mannen.” 

Een koranuitlegger verklaarde zelfs 

dat vrouwen over minder hersenen 

beschikken, vertelt Soheila. Ze snapte 

er steeds minder van en weigerde die 

waarheid te accepteren.  

Met gelijkgestemden voerde ze 

actie tegen politiek beleid dat de 

vrouwenonderdrukking verder 

bevorderde. Dat activisme bleek in 

Iran niet zonder gevaar. In 2011 werd 

haar vriendin Zahra Bahrami, met 

wie ze in 2009 protesteerde tegen 

de herverkiezing van toenmalig 

president Ahmadinejad, in Iran 

doodgemarteld. Haar moord leidde 

destijds tot een kleine diplomatieke 

rel, herinnert Joël zich. Zahra woonde 

al een aantal jaren in Spijkenisse en 

had de Nederlandse identiteit. Toen ze 

terugging naar haar thuisland, pakten 

de Iraanse autoriteiten haar op, werd ze 

gevangengezet en gedood. “We hebben 

toen een spoeddebat aangevraagd 

bij toenmalig minister Rosenthal 

om haar zo spoedig mogelijk vrij te 

krijgen. Dat is echter te langzaam 

opgeschaald, waardoor haar dood niet 

kon worden voorkomen. Vreselijk.” 

Het was allemaal een vooropgezet 

plan, is Soheila’s stellige overtuiging. 

Volgens haar deed de Iraanse regering 

alsof ze werd veroordeeld vanwege 

drugssmokkel, maar was het feitelijke 

probleem dat Zahra het bewind 

kritiseerde. “De islam veroordeelde 

haar tot de dood. Pas toen besefte ik 

dat dit geloof niet de ware religie was.” 

Dat bleek een hachelijke ontdekking 

in de Islamitische Republiek Iran. 

Ook steunde Soheila een petitie 

voor vrouwenrechten, die 1 miljoen 

handtekeningen opleverde, nadat ze 

rechten was gaan studeren. Uiteindelijk 

vluchtte ze in 2013 naar Nederland 

omdat het te gevaarlijk werd. 

Nooit goed genoeg
Terwijl Joël met een schaal croissants 

en broodjes rondgaat, vertelt de Iraniër 

Farshid Seyed Mehdi hoe hij in 1990, 

toen de oorlog tussen Irak en Iran ten 

einde liep, in Nederland arriveerde. Hij 

groeide op in een fanatiek islamitisch 

milieu, waar zijn moeder Armeense 

schoolkinderen probeerde te bekeren 

tot de islam. Tot zijn zeventiende was 

Farshid zelf ook een overtuigd moslim, 

maar daarna brokkelde z’n geloof snel 

af. “Ik raakte teleurgesteld: je doet 

als moslim ontzettend je best, vond 

ik, maar voor Allah ben je nooit goed 

genoeg. Zo’n God kon ik steeds minder 

goed dulden.” 

Een brede religieuze zoektocht bracht 

hem uiteindelijk bij Jezus, in wie hij 

behalve een belangrijk profeet nu ook 

de verlosser van de wereld ontmoette. 

Op de roze wolk van zijn nieuwe geloof 

evangeliseerde militair Farshid in het 

Iraanse leger waar hij kon. “Was dat 

niet gevaarlijk?”, vraagt Joël zich af. 

“Jawel, maar ik was niet bang.”  

Toen hij jaren later in Nederland 

aankwam, bleek de passie voor zijn 

Heiland allerminst bekoeld. Farshid 

richtte, samen met een clubje andere 

christenen, een Nederlandse tak 

van 222 Ministries op, dat toen al in 

Zweden en Engeland actief was. Met 

222 Ministries wordt wereldwijd een 

nieuwe generatie Farsi-sprekende 

christenen toegerust om medegelovigen 

in hun omgeving te dienen. Samen met 

222 Ministries startte hij in 2013 met 

Iranian Christian Broadcasting (ICB) 

en SAMA.TV, waarmee hij wereldwijd 

het evangelie verspreidt via tv-

programma’s. “Volgens schattingen zijn 

hierdoor al meer dan 1 miljoen Iraniërs 

tot geloof gekomen.”

Teruggestuurd
Toen Edgar Baghdasaryan zeven jaar 

oud was, vluchtte hij vanwege de 

oorlog tussen Nagorno-Karabach en 

Azerbeidzjan naar Rusland. Alleen 

moeder en zoon Baghdasaryan 

hebben het overleefd. “Ik kan er wat 

makkelijker over vertellen, maar mijn 

moeder heeft het er nog steeds heel 

moeilijk mee.”

In Rusland trokken ze in bij een Joodse 

familie, die hen zo goed en zo kwaad 

als het ging verzorgde. “Op een gegeven 

moment kwam de gemeente erachter 

dat we er illegaal verbleven en vanaf 

dat moment werden we lastiggevallen. 

We moesten voor van alles en nog wat 

geld betalen, en dan konden we blijven. 

Het Joodse gezin heeft ons geholpen 

naar Oekraïne te vluchten; daar moest 

mijn moeder zesduizend dollar voor 

betalen. Via mensensmokkelaars zijn 

we uiteindelijk in Nederland beland. 

Ik was inmiddels zestien.” 

Hoewel een verblijfsvergunning werd 

afgewezen, maakte zich een sterke 

overtuiging van Edgar meester: God 

wilde hem hier gebruiken. “Ik kreeg 

telkens bemoedigingen. ‘Ga door!’ ‘Ik ga 

je inzetten voor mijn heilige naam!’ ‘Ik 

ben met je!’” Menselijkerwijs gesproken 

had hij geen toekomst, maar Edgar 

zette door, vertrouwend op de stem. En 

zo belandde hij in Nederland op school, 

volgde hij een sportopleiding en werd 

hij gered van een terugkeerprocedure. 

“Onder valse voorwendselen werd ik 

door de IND naar Rotterdam Airport 

gebracht. Ze wilden me terugsturen 

naar Armenië. Toen ik het trapje 

van het vliegtuig naar beneden zag 

gaan, trilde mijn hele lichaam. ‘Heer’, 

zei ik, ‘alsjeblieft, doe iets!’ Twaalf 

minuten later stond er iemand van de 

vreemdelingenpolitie naast me. ‘Je bent 

vrij’, zei hij.”

Jezus gevonden
Komend vanuit verschillende landen en 

moedig hun geschiedenis dragend, › 

Zmnako Karem
Zmnako Karem vluchtte in 1991 als baby 

vanuit Suleimaniya (Koerdistan) naar 

de grens met Iran. Toen de situatie weer 

enigszins was gestabiliseerd, keerde het 

gezin terug. Zmnako kwam in 2008 in 

Nederland aan. 

Farshid Seyed Mehdi
Farshid Seyed Mehdi verspreidt via tv-

programma’s in het Farsi vanuit Almere 

het evangelie onder Iraniërs. Volgens 

schatting zouden daarmee al meer dan een 

miljoen Iraniërs tot geloof zijn gekomen. 

Hij vluchtte op 23-jarige leeftijd vanuit Iran 

naar Nederland. 

Soheila Shahbaznezad 
Ghooshchi

De Iraanse Soheila 

Shahbaznezad Ghooshchi 

vluchtte in 2013 naar 

Nederland omdat 

ze als bepleiter van 

vrouwenrechten in Iran 

niet langer veilig was. Haar 

vriendin Zahra Barami werd 

in 2011 vermoord vanwege 

soortgelijke activiteiten.  

Edgar Baghdasaryan
Edgar Baghdasaryan moest 

als gevolg van de oorlog 

tussen Nagorno-Karabach en 

Azerbeidzjan zijn thuisland 

Armenië ontvluchten. Zijn 

vader en zusje werden 

gedood. Via Rusland en 

Oekraïne bereikte hij in 2002 

met zijn moeder Nederland. 
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222 Ministries startte hij in 2013 met 



IN GESPREK

› vond elk van de vier vluchtelingen 

ergens op de levensweg het hart van 

het christendom: Jezus. Zmnako raakte 

in het Rotterdamse Koerdenhuis met 

hem bekend, nadat hij als tiener 

de islam had ingewisseld voor een 

onverschillig atheïsme. Soheila 

ontmoette Jezus in een droom, toen 

ze reeds in Nederland woonde. “Hij 

stond in een meer en wenkte me: kom, 

Soheila, kom!” Farshid zag hem vanuit 

de islamitische traditie transformeren 

van “de beste profeet” tot “de redder 

van de wereld” in het christelijk geloof. 

Edgar ontdekte dat het Gods zoon 

was die hem de kracht gaf om vol te 

houden.

Bang voor christenen
Tegelijk realiseren ze zich maar al te 

goed dat hun geloof in de meeste van 

hun thuislanden desastreuze gevolgen 

kan hebben. In Iran, weet Farshid uit 

eigen ervaring, zijn christenen continu 

in gevaar. Evenwel groeit het christelijk 

geloof er als kool. “Van de 80 miljoen 

Iraniërs zijn er sinds 2000 meer dan 2 

miljoen tot geloof gekomen. Er komen 

steeds meer huisgemeenten bij; alleen 

in Teheran al zijn er meer dan duizend 

van dit soort ondergrondse kerken. 

Juist die gemeenschappen vormen een 

probleem voor de Iraanse regering. Ze 

hebben er geen grip op. De mensen 

komen er in kleine groepen bij elkaar 

en zeggen tegen de politie bijvoorbeeld 

dat ze een verjaardag vieren.”

Volgens Farshid is de overheid vooral 

bang voor christenen die samen 

bidden. “Maar waarom juist daarvoor?”, 

vraagt Joël zich af. “Omdat ze beseffen 

dat er diep in de islam niets meer te 

delen valt; ze weten dat ze verloren 

hebben, dat de rol van religie is 

uitgespeeld. Het verhaal van Jezus, 

die een relatie met mensen wil, vindt 

daarentegen veel weerklank. Steeds 

meer mensen krijgen een hekel aan 

religie, ze willen een relatie.”

Soheila, die vorig jaar in Utrecht werd 

gedoopt in een meer – net als waar 

ze Jezus in haar droom had gezien - 

beaamt dat. “Toen ik met mijn familie 

deelde dat ik christen was geworden, 

werden sommigen boos. Ze zeiden: 

kom terug, en bekeer je weer tot de 

islam. Maar anderen kwamen juist 

ook tot geloof door mijn getuigenis. 

Omdat ze in Iran geen bijbel tot hun 

beschikking hebben, stuur ik geregeld 

foto’s van pagina’s uit mijn eigen bijbel 

naar ze op. En in de kerk zet ik Skype 

aan, zodat vrienden in Iran de dienst 

ook kunnen meemaken.” 

In Nederland ervaren de vier 

christenen meer vrijheid om voor hun 

geloof uit te komen, maar helemaal 

onbegrensd is die vrijheid niet. Zo 

weet Zmnako te vertellen dat het 

Koerdenhuis in Rotterdam 24 uur per 

dag wordt bewaakt. “De mensen daar 

worden best geregeld bedreigd door 

moslims die het niet met hen eens zijn. 

Er zit een knop in dat huis, en als je 

die indrukt, gaan alle alarmbellen bij 

de hulpdiensten af.” Ook Farshid zou 

niet overal in Nederland vrijmoedig 

voor zijn passie durven uitkomen. “In 

onze studio in Almere zijn al een paar 

keer mensen binnengedrongen en 

ook dreigen moslims weleens dat ik 

moet stoppen met 222 Ministries, maar 

fysiek ben ik nog nooit aangevallen. 

Ik heb een T-shirt met het opschrift 

‘Ik ben ex-moslim, heb je vragen, 

kom naar me toe’. Daar zou ik in een 

Marokkaanse wijk in Amsterdam niet 

mee gaan rondlopen.”

Dubbel gevoel
“Doet Nederland genoeg voor 

christenen in het Midden-Oosten?”, 

vraagt Joël zich af. “Of moeten we onze 

deuren verder voor hen openzetten?” 

Zmnako heeft er dubbele gevoelens 

bij. “Ik heb liever dat christenen daar 

blijven, zodat ze elkaar tot steun 

kunnen zijn. Maar ik wil ook niet dat 

ze lijden, zoals nu het geval is. Soms 

huilt mijn hart voor hen. Ik vind het 

zo zwaar. Voor de val van Saddam 

Hoessein waren er in Irak anderhalf 

miljoen christenen, nu zijn het er nog 

300.000. Het is zo moeilijk om politieke 

keuzes te maken op dit vlak.” 

Joël: “Hoe doet de ChristenUnie het 

op dit gebied volgens jou?” Zmnako: 

“Heel goed. Maar de Nederlandse 

politiek in de brede zin van het woord 

doet te weinig. In het Nederlandse 

buitenlandbeleid vind je geen 

paragrafen waarin staat dat we 

moeten opkomen voor christenen in 

het Midden-Oosten, die daar als de 

lange arm van het Westen worden 

gezien. Dat gaat soms om landen 

waarmee wij economisch nauwe 

betrekkingen hebben. Ik vind dat 

heel apart.” Joël knikt instemmend: 

“Klopt, ik moet in de Tweede Kamer 

altijd hard werken om aandacht te 

krijgen voor christenvervolging en 

godsdienstvrijheid. Soms luisteren 

ze. Zo konden we eind vorig jaar een 

miljoen euro lospeuteren voor een 

speciaal godsdienstvrijheidsfonds. 

Met het geld kunnen de proceskosten 

van christenen in gevangenschap 

betaald worden. Maar ik denk ook 

aan bescherming in safe houses voor 

bekeerlingen die vervolgd worden door 

familie of voor steun aan opgepakte 

voorgangers van huiskerken in Iran. 

Het is ontzettend belangrijk dat we in 

de politiek voor hen blijven knokken.”

In Nederland probeert Zmnako in 

ieder geval ook zijn steentje bij te 

dragen; hij werkt onder meer als tolk 

onder de Koerden in Amsterdam. 

Politiek zet hij zich in voor de lokale 

ChristenUnie, waar hij de afgelopen 

gemeenteraadsverkiezingen ook op 

de lijst stond. Ook probeert hij waar 

mogelijk aan zijn volksgenoten in 

de Amsterdamse diaspora iets uit te 

delen van het christelijk geloof. Hij 

heeft al diverse Koerden tot geloof 

zien komen. “Sinds de opkomst van 

IS denken steeds meer moslims na 

over hun roots: wat houdt de islam 

voor hen eigenlijk in? Sommigen 

laten zich raken door de boodschap 

van het evangelie. Het is belangrijk 

om dat verhaal te blijven vertellen. 

Niet wat er mis is met de islam, maar 

wat de kracht is van de christelijke 

boodschap. Van de Koerden weet ik dat 

ze smachten naar waarheid.”

Trouw blijven aan de Heer
Edgar voelt zich vooral geroepen 

iets te betekenen voor prostituees 

en slachtoffers van kinderarbeid. In 

Friesland spant hij zich voor hen in, 

zolang hij kan. “Ik heb mijn leven 

in Gods handen gelegd, maar mijn 

toekomst is onzeker. Ik verblijf illegaal 

in Nederland; als ik zo meteen de 

trein naar huis neem, kan ik opgepakt 

worden. Zolang ik me hier kan 

bewegen, wil ik getuigen van God en 

andere vertellen dat ze vol moeten 

houden, ondanks alles. Blijf trouw 

aan de Heer, zelfs als je een geweer op 

je kop krijgt.” Zijn energie steekt hij 

ook in de jongerenorganisatie van de 

ChristenUnie, PerspectieF, waarvoor 

hij de lokale Friese afdeling heeft 

opgericht.

Ook Soheila heeft nu na drie jaar nog 

geen verblijfsvergunning. Ze verblijft 

in het azc in Alkmaar. Gaat ze zich op 

een of andere manier nog inzetten 

voor de rechten van Iraanse vrouwen? 

“Ja, ik kan in Nederland veel voor hen 

betekenen. Als ik nu terugkeer naar 

Iran, zal ik niet levend terugkomen. 

Maar ik geloof dat het zal veranderen.” 

Vluchtelingen uit het Midden-Oosten in 

Nederland hebben recht op de waarheid, 

is ook Farshid van mening. “We moeten 

alle kansen grijpen om ze met de goede 

boodschap in aanraking te brengen.” 

“Waar trigger je hen dan mee?”, wil Joël 

weten. “Vertel hun dat God een relatie 

wil, geen religie. Religie gaat verloren, of 

die nu christelijk of islamitisch is. Maar 

de relatie overwint.” «
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“ V� tel hun dat God een 
relatie wil, geen religie. 
Religie gaat v� l� en, 
of die nu christelijk of 
islamitisch is. Ma�  de 
relatie � � wint.”

Contact
Wilt u contact met 

Zmnako Karem of Farshid 
Seyed Mehdi?

Zmnako is te bereiken via 

www.hoopvoornoord.nl/

nl/hvn-taalgroep/koerdische-

bijeenkomsten

Farshid is te bereiken via

farsinetwork.com, sama.tv

en 222ministries.org

Met de klok mee: Joël, Farshid, Soheila, Deborah, Zmnako & Edgar
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Christen- 
vervolging 
neemt elk 

jaar toe 

  1   Noord-Korea

  2   Irak

  3   Eritrea

  4   Afghanistan

  5   Syrië

  6   Pakistan

  7   Somalië

  8   Soedan

  9   Iran

 10  Libië

 11  Jemen

 12  Nigeria

 13  Malediven

 14  Saudi-Arabië

 15  Oezbekistan

 16  Kenia

 17  India

 18  Ethiopië

 19  Turkmenistan

 20  Vietnam

 21  Qatar

 22  Egypte

 23  Birma

 24   Palestijnse gebieden

 25  Brunei

 26   Centr. Afrikaanse Rep.

 27  Jordanië

 28  Djibouti

 29  Laos

 30  Maleisië

 31  Tadzjikistan

 32  Tunesië

 33  China

 34  Azerbeidzjan

 35  Bangladesh

 36  Tanzania

 37  Algerije

 38  Bhutan

 39  Comoren

 40  Mexico

 41  Koeweit

 42  Kazachstan

 43  Indonesië

 44  Mali

 45  Turkije

 46  Colombia

 47   Ver. Arabische Emiraten

 48  Bahrein

 49  Niger

 50  Oman

Noord-Korea (1)
Noord-Korea staat al veertien 

jaar bovenaan de Ranglijst 

Christenvervolging. In het land zijn 

wel kerken, maar alleen voor de show. 

Zo probeert de regering buitenlandse 

bezoekers de indruk te geven dat er 

sprake is van godsdienstvrijheid.

Alles in Noord-Korea draait om 

leider Kim Jong-un, die als god 

wordt aanbeden. Wie niet voor 

hem buigt, letterlijk en figuurlijk, is 

staatsvijand. Om die reden zitten 

tienduizenden christenen gevangen 

in strafkampen onder mensonterende 

omstandigheden. 

Eritrea (3)
Eritrea wordt vanwege de derde plek 

op de ranglijst door sommigen wel 

het Noord-Korea van Afrika genoemd. 

Aan het roer staat een meedogenloze 

dictator: Isaias Afewerki. Dictatoriale 

paranoia zorgt ervoor dat hij christenen 

als staatsvijand ziet. Daarom belanden 

veel gelovigen in zeecontainers, een 

soort geïmproviseerde gevangenissen, 

waarin ze soms jaren opgesloten zitten. 

’s Nachts is het ijskoud, overdag 

bloedheet. Omdat het zo moeilijk is om 

christen te zijn in Eritrea, ontvluchten 

veel broeders en zusters het land. 

India (17)
India is dit jaar met nummer 17 een 

stijger op de Ranglijst Christen-

vervolging. Drie jaar geleden stond het 

land nog op plaats 28. Reden voor de 

plotse stijging is de geweldsgolf die de 

lokale kerk overspoelt, sinds de radicale 

hindoepartij van president Modi in 

2014 aan de macht kwam. Radicale 

hindoes vinden dat elke inwoner van 

India hindoe zou moeten zijn. 

Door de snelle toename van 

christenvervolging wordt er hard 

gewerkt aan het voorbereiden van de 

kerk in India. Zo krijgen dit jaar 34.000 

gelovigen een cursus die hen leert om 

te gaan met vervolging en standvastig 

te blijven. «

De Ranglijst Christen-

vervolging van Open Doors 

laat jaarlijks zien waar 

christenvervolging het hevigst 

is. In bijna alle vijftig landen 

op de lijst, betalen christenen 

een steeds hogere prijs voor 

het volgen van Jezus Christus. 

We lichten er drie landen uit.

  RANGLIJST CHRISTENVERVOLGING    RANGLIJST CHRISTENVERVOLGING  
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“ Open Doors staat al meer dan 60 jaar 

op de bres voor vervolgde christenen. 

Gelukkig staan we daarin niet alleen. 

We werken samen met kerken, andere 

organisaties en politieke partijen als de 

Christen Unie. Want de vervolgde kerk 

raakt ons allemaal.”

Ruud Kraan, directeur Open Doors

Wat nu?
Joël Voordewind: "Kom in 

actie voor uw vervolgde 

broeders en zusters. Help 

ons om via de politiek 

voor hen op te komen. 

Bid voor hen, zoek ze op 

door mee te gaan op een 

reis of maak een gift over 

naar organisaties die 

hen ondersteunen, zoals 

Open Doors, SDOK, Jubilee 

Campaign en anderen."

Kijk op www.opendoors.nl voor meer informatie over de ranglijst

Noord-Korea (1)
Noord-Korea staat al veertien 

jaar bovenaan de Ranglijst 

Christenvervolging. In het land zijn 

wel kerken, maar alleen voor de show. 

Zo probeert de regering buitenlandse 

bezoekers de indruk te geven dat er 

sprake is van godsdienstvrijheid.sprake is van godsdienstvrijheid.

Alles in Noord-Korea draait om 

leider Kim Jong-un, die als god 

wordt aanbeden. Wie niet voor 

hem buigt, letterlijk en figuurlijk, is 

staatsvijand. Om die reden zitten 

tienduizenden christenen gevangen 

in strafkampen onder mensonterende 

omstandigheden. 

Eritrea (3)
Eritrea wordt vanwege de derde plek 

op de ranglijst door sommigen wel op de ranglijst door sommigen wel 

het Noord-Korea van Afrika genoemd. het Noord-Korea van Afrika genoemd. 

Aan het roer staat een meedogenloze Aan het roer staat een meedogenloze 

dictator: Isaias Afewerki. Dictatoriale dictator: Isaias Afewerki. Dictatoriale 

paranoia zorgt ervoor dat hij christenen paranoia zorgt ervoor dat hij christenen 

als staatsvijand ziet. Daarom belanden 

veel gelovigen in zeecontainers, een 

soort geïmproviseerde gevangenissen, 

waarin ze soms jaren opgesloten zitten. 

’s Nachts is het ijskoud, overdag 

bloedheet. Omdat het zo moeilijk is om 

christen te zijn in Eritrea, ontvluchten 

veel broeders en zusters het land. 

India (17)
India is dit jaar met nummer 17 een 

Kijk op www.opendoors.nl voor meer informatie over de ranglijst



Nieuws uit 
het land
1. Gelderland
De ChristenUnie in de provincie Gelderland 

maakt zich zorgen over illegale hennepteelt in 

maïsvelden. De partij wil dat er drones worden 

ingezet om vanuit de lucht surveillance te 

houden. 

Meer info:
www.christenunie.nl/gelderland

2. Ede
In Ede vroeg de ChristenUnie-fractie om 

aandacht voor mantelzorgers. Raadslid Dirjanne 

van Drongelen: "In de praktijk blijkt dat de 

onder steuning die vanuit de gemeente geboden 

wordt de mantelzorgers niet altijd bereikt. 

De ChristenUnie wil daarom weten waar dit 

aan ligt".

Meer info:
www.christenunie.nl/ede

3. Groningen
De Groningse fractie van de ChristenUnie 

pleit voor meer 'milieustraten', waar bewoners 

gratis hun grofvuil en ander speciaal afval 

kunnen inleveren. Aan een milieustraat is 

daarnaast altijd een actie gekoppeld voor het 

opruimen van zwerfvuil. 

Meer info: 
www.christenunie.nl/groningen

4. Leiden
De ChristenUnie-fractie in Leiden heeft 

stevig stelling genomen tegen het plan voor 

'toeristentreintjes' in het centrum. Die zouden 

elke 10 minuten door de stad moeten gaan rijden. 

Fractievoorzitter Mart Keuning: “Het is de 

verpret parkisering van Leiden”.

Meer info: 
www.christenunie.nl/leiden

5. Amersfoort
ChristenUnie-raadslid Ron van der Spoel in 

Amersfoort heeft aandacht gevraagd voor de 

ingrijpende gevolgen van echtscheiding, met 

name voor de kinderen. Hij wil dat de gemeente 

verkent of ze een rol kan spelen om 

huwelijken te ondersteunen, 

bijvoorbeeld door goede 

voorlichting.

Meer info: 
www.christenunie.nl/

amersfoort 

Bekijk meer nieuws op: 
www.christenunie.nl/nieuws
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ADVERTENTIES

Puzzelende christenen
De geloofsbelijdenis van Nicea (325 na Chr.) zegt 
in de oorspronkelijke tekst: ‘Wij geloven in één 
heilige katholieke en apostolische kerk.’ In het Westen is 
het ‘wij’ binnen twintig jaar vervangen door ‘ik’. 
‘Ik geloof’…en ik geloof op mijn manier.

Dat resulteerde in honderden losse puzzelstukjes van kerken 
en geloofsgemeenschappen die allemaal zeggen iets met 
Christus te hebben. Niemand snapt wat van die puzzelstukjes. 

De Nationale Synode zet zich er voor in dat christenen geza-
menlijk op trekken gehoorzaamheid aan het Woord van God. 
Daarbij gaat het om meer dan ‘de oecumene van het hart’
(hoe mooi ook).  

Ds. G. de Fijter

We willen graag een stap verder met het 
oog op de komende generaties in ons land. 
Door een verbond te sluiten kunnen we 
schouder-aan-schouder staan zodat er meer 
zicht op de puzzel komt. Vooral meer zicht 
op Christus. 
Lees de Nationale-Synode-bijsluiter in dit 
blad. En kom!

T +31 (0)342 420554   E info@stichtinghoe.nl
NL84 INGB 0000 0088 87  
t.n.v. Hulp Oost-Europa in Barneveld

kunnen we Oekraïense 
kinderen hoop geven?

Hoe

Help je mee?

+ door elke dag 
een warme maaltĳ d 

aan te bieden

Romakinderen in Oekraïne hebben vaak hele jonge ouders die zonder 
opleiding en werk zitten. Daardoor hebben hun kinderen slechte vooruitzichten. 
Dit uit zich bĳ voorbeeld in discriminatie, onderwĳ sachterstand en ondervoeding. 
Stichting HOE helpt deze kinderen door middel van speciale schooltjes. 
Verdeeld over tien locaties krĳ gen in totaal ± 600 Romakinderen dagelĳ ks 
basisonderwĳ s en ontvangen zĳ  een maaltĳ d. 

stichtinghoe.nl

Oekraïne

Waar jouw 
donatie 
naar toe 

gaat

HOE_Advertentie_De_Gids_148x210_01.indd   1 02-05-16   13:32

Leven uit 
verwachting
Christen-zijn in deze tijd, een hele uitdaging.
De wereld is onrustig, maar toch is er een 
hoopvolle verwachting.

Neem eenproefabonnement!
6 nummersvoor€ 7,77

     0343 – 413300
abonnementen@zoeklicht.nl
www.zoeklicht.nl/word-abonnee

christelijk cabaretier 
RuuRd Walinga

Ook voor kerk, 
school, jeugdclub

www.waterinwijn.nl 
06 - 23 44 95 45
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De ChristenUnie staat 

stevig op de kaart hier in de 

grootste stad van Overijssel. 

Bij de verkiezingen van 

2014 heroverde de partij 

een derde raadszetel om 

vervolgens succesvol bij de 

coalitieonderhandelingen 

aan te schuiven. 

ENSCHEDEENSCHEDEENSCHEDE
Groeten uit...

GROETEN UIT ENSCHEDE
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GROETEN UIT ENSCHEDE

Enschede is de grootste stad in 

Nederland waar de ChristenUnie een 

wethouder levert. Deze wethouder, Jurgen 

van Houdt, kwam afgelopen jaar landelijk 

in het nieuws vanwege zijn bevlogen strijd 

voor asielopvang in de stad. We spreken 

zijn lokale partijgenoten: raadsleden 

Wim Tekkelenburg, Janny Joosten en 

Henri de Roode. ›

v.l.n.r. Janny joosten,

wim tekkelenburg en 

henri de roode

v.l.n.r. Janny joosten,

wim tekkelenburg en 

henri de roode



› Wie aan Enschede denkt, denkt 

wellicht als eerste aan de verwoestende 

vuurwerkramp van 2000. De explosie 

kostte 23 slachtoffers het leven, 

verwondde 950 mensen en vaagde 

bijna een complete woonwijk van 

de kaart. Die ramp is voor altijd in 

het collectieve geheugen van de stad 

gegrift, vertelt raadslid Janny Joosten, 

terwijl ze ons het uitzicht laat zien 

vanaf de bovenste etage van een 

gloednieuw hotel in het centrum.

Bij Enschede kun je ook denken aan de 

� nanciële perikelen van voetbalclub 

FC Twente. De landskampioen van 

2010 hing degradatie boven het hoofd 

vanwege � nancieel wanbeleid. Onlangs 

nog stemden de gemeenteraad en de 

ChristenUnie-fractie in met een forse 

garantstelling van ruim 30 miljoen euro 

voor de club. “We moesten wel”, vertelt 

fractievoorzitter Wim. “Faillissement 

van de club zou betekenen dat we de 

al eerder geleende 17 miljoen euro 

zeker kwijt waren geweest. Daar zou 

Enschede helemaal niet mee gediend 

zijn en bovendien is FC Twente niet 

zomaar een voetbalclub. Zij vervult 

belangrijke maatschappelijke functies 

in de stad en de regio.” 

Woord en Daad
Wie afgelopen jaar het nieuws 

gevolgd heeft over de opvang 

van vluchtelingen, heeft wellicht 

ook gehoord van de strijd over de 

locatiekeuze van het nog te bouwen 

azc voor 600 vluchtelingen in Enschede. 

De 33-jarige ChristenUnie-wethouder 

Jurgen van Houdt speelde daar een 

hoofdrol in. Dat dit niet zonder slag of 

stoot ging, bleek wel toen uiteindelijk 

de keuze viel op een azc op de 

Esmarkerveld: de jonge wethouder 

werd zelfs bedreigd door tegenstanders. 

Dreigend stonden ze soms in zijn tuin, 

terwijl zijn vrouw en jonge kinderen 

alleen thuis waren. Wim: “In die heftige 

periode ben ik regelmatig op de � ets 

gestapt om bij hem thuis langs te gaan 

en ze te steunen.” 

Ondanks de gewonnen strijd over de 

locatie van het azc, lijkt de komst ervan 

nog wel even op zich te laten wachten. 

Door een fout van het Centraal Orgaan 

opvang Asielzoekers (COA) bij het 

ontwerp, loopt de bouw vertraging op 

en moeten de plannen iets gewijzigd 

worden. 

“Daar hebben we veel last van”, vertelt 

Henri. “Groepen die zich al neer hadden 

gelegd bij de komst van het azc, zien 

opnieuw kans om te protesteren. 

Maar vergis je niet, er is dan wel een 

grote groep die veel lawaai maakt en 

protesteert tegen het azc, er is gelukkig 

een nóg grotere groep inwoners die 

klaarstaat om deze mensen op te 

vangen en te helpen.” 

Janny: “We proberen ons niet alleen in 

de raadszaal te laten zien, maar ook met 

woord en daad in de stad. Vorige week 

was er bijvoorbeeld een introductie voor 

asielzoekers in de stad, daar hebben 

we bij geholpen. Ik ontmoette daar 

een man uit China die was vervolgd 

vanwege zijn geloof. Hij wilde graag 

naar de kerk toe, dus heb ik hem de 

volgende zondagochtend meegenomen.”

Eigen geluid
Een coalitie met D66, VVD, CDA 

en een ‘populistische’ partij als 

Burgerbelangen Enschede, hoe laat de 

ChristenUnie daarin haar christelijk-

sociale geluid klinken? Deel uitmaken 

van deze coalitie betekent ook wel 

degelijk dat je soms andere keuzes 

moet maken dan wanneer je in de 

oppositie zit. “Tegen de komst van 

een moskee waren bijvoorbeeld 

veel bezwaren, ook vanuit onze 

achterban” vertelt Janny. “Maar als je 

godsdienstvrijheid predikt, moet je 

soms ook concessies doen.”

Toch is er wel degelijk ruimte om 

een eigen mening te hebben binnen 

de coalitie, aldus Wim. 

“Bijvoorbeeld rondom de koopzondag 

of de komst van ‘� itshuwelijken’. 

Daarmee kun je overal in de stad even 

snel administratief je huwelijk sluiten. 

Inwoners van 
Enschede

Stemmen voor de 
ChristenUnie

Zetels in de 
Gemeenteraad

(totaal 39 zetels)
Wim Tekkelenburg
Wim (54) is getrouwd en vader van vier kinderen en in 

het dagelijks leven supervisor bij een transportbedrijf 

in Hengelo. Sinds 2011 maakt hij voor de ChristenUnie 

deel uit van de gemeenteraad. Wim vindt het als 

ChristenUnie-politicus vooral belangrijk om Enschede 

� nancieel gezond te maken. 

Henri de Roode
Henri (60) is getrouwd en heeft één dochter en schoonzoon. 

Hij is sinds 2014 raadslid. In het dagelijks leven is hij 

senior projectmanager bij een groot IT-bedrijf. Als Henri 

nadenkt over wat hem drijft om politiek actief te zijn, is 

‘rentmeesterschap’ het sleutelwoord. “Gods woord is iedere 

dag opnieuw een oproep om het goede te zoeken voor 

iedereen die op ons pad komt.” 

Janny Joosten
Janny (56) is getrouwd en 

heeft twee zonen. Sinds 2014 is 

ze het eerste Rooms-Katholieke 

raadslid van de ChristenUnie 

in Enschede. “Ik ben wel 

erg oecumenisch, zo zat ik 

afgelopen zondag nog in een 

PKN-gemeente. Ik heb geen 

Mariabeeldjes op mijn bureau 

staan, maar brand af en toe 

wel een kaarsje voor iemand, 

bijvoorbeeld als ze ernstig ziek 

zijn. Dan ben je in gedachten bij 

die persoon.”

GROETEN UIT ENSCHEDE GROETEN UIT ENSCHEDE
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“ We proberen 

ons niet alleen in 

de raadszaal te laten 

zien, maar ook in 

de stad."
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Tekst en foto's: Anne-Paul Roukema

Zelfs op zondag. Wij vinden dat de 

bijzondere waarde van het huwelijk 

hiermee onderuit wordt gehaald. 

Helaas stonden we daar alleen in en 

konden we het niet tegenhouden.”

Wel kreeg de fractie recent een 

ruime meerderheid voor een motie 

over de kloof tussen arm en rijk. Een 

onderwerp dat ze aan het hart gaat. 

Wim: “We hebben moeite om mensen 

hier aan het werk te krijgen. En dan 

met name mensen met een lage 

opleiding. Hiervoor hebben we net voor 

de zomer een motie ingediend met de 

vraag aan het college om onderzoek 

te doen en met concrete voorstellen te 

komen om de kloof tussen arm en rijk 

te verminderen. Die motie is met ruime 

steun aangenomen.”

Ook zet de ChristenUnie zich extra 

hard in voor een kwetsbare groep: 

vrouwen in de vrouwenopvang. 

Janny: “Deze vrouwen komen vaak 

zonder schulden de opvang in, maar 

gaan er mét schulden uit. Dat komt 

omdat ze vanwege het vluchten hun 

baan moeten opzeggen. Bovendien 

zijn ze vaak voor de wet nog niet 

gescheiden en zodoende zitten ze 

vast aan een partner die vaak nog 

schulden maakt waar zij dan helaas 

nog medeverantwoordelijk voor zijn. 

Hierin schiet de wet jammer genoeg 

nog tekort, maar we blijven er aandacht 

voor vragen, óók in Den Haag.” «

In DenkWijzer verscheen 

eerder een interview met 

wethouder Jurgen van Houdt. 

Lees het via wi.christenunie.nl/

jurgenvanhoudt

“ We proberen 

ons niet alleen in 

de raadszaal te laten 

zien, maar ook in 

de stad."
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CARLA'S PRINSJESDAGOUTFITSCARLA'S PRINSJESDAGOUTFITS

Wat wil je hiermee laten zien? 
Dat je heel goed kleding kunt produceren van 

gerecyclede materialen! Zo had ik afgelopen 

jaren kleding van oude Marine-uniformen, PET 

uit statiegeldflessen en leer van treinbankstellen. 

Het zit niet allemaal even comfortabel, maar een 

statement is het wel. Prinsjesdag is daar heel 

geschikt voor. Natuurlijk hoop ik dat het mensen 

aan het denken zet over duurzaamheid. Afval 

hergebruiken is een belangrijk onderdeel van 

goed omgaan met de schepping. 

Hoe kom je aan nieuwe ideeën? 
Ideeën ontstaan spontaan. Bijvoorbeeld 

tijdens een gesprek met iemand van het Leger 

des Heils, die vertelde dat zij de oude marine 

uniformen krijgen voor een nieuwe kledinglijn. 

Of door een blik in een 

vitrine op een NS-station, met 

gerecyclede tassen. Toen dacht 

ik ‘als je van treinbankstellen 

gerecyclede tassen kunt maken, dan 

moet dat ook met kleding kunnen’.

En hoe laat je zoiets dan in elkaar 
zetten?
Via-via vind ik een ontwerper en die krijgt van mij 

helemaal de vrije hand. Wel vind ik het belangrijk 

dat kleding stijlvol is, passend bij het karakter 

van Prinsjesdag. De ontwerper meet mij van top 

tot teen, maakt een patroon en gaat aan de slag 

met het ontwerp. Het is gaaf om te zien dat deze 

ontwerpers, die duurzaamheid belangrijk vinden, 

via mijn kleding ook aandacht krijgen daarvoor.

Hoe reageren je collega’s en de pers?
Eigenlijk is iedereen heel enthousiast. De 

ontwerpen en materialen verrassen mensen. 

De eerste keer moesten we hard aan de slag om 

berichten in de media te krijgen. Nu worden we 

benaderd door mensen met de vraag of we al een 

tipje van de sluier kunnen oplichten.

Kun je ons dan al iets vertellen over je 
kleding voor Prinsjesdag 2016? 

Afgelopen jaar las ik een berichtje in de krant dat 

de Urker vissers hun visnetten naar Italië brengen 

om er garens en stoffen van te laten maken. Een 

heel goed initiatief. Via Healthy Seas konden we 

aan de stof komen, zo blauw als de kleur van de 

oceanen. Franciska Manuputty, die de kleding 

ontwierp, heeft zelfs een restproduct als visleer in 

de kleding verwerkt. De fotoshoot wordt genomen 

op de nieuwste, duurzame boot van de Urker 

vissers. Dat maakt het plaatje compleet!

Carla's
Prinsjesdag

kleding

Foto's: Anne-Paul Roukema

 2014: 

 Gerecyclede statiegeld- 

 flessen 

 2015: 

 bekleding van oude treinbanken 

 en ns-uniformen 

 2013: 

 oude marine-uniformen 

Wilt u weten hoe
de kleding van Carla dit jaar geworden is? Kijk op www.christenunie.nl/

prinsjesdag
Sinds haar komst in de 

Tweede Kamer is Carla Dik-

Faber voor Prinsjes dag altijd 

heel bewust op zoek gegaan 

naar bijzondere kleding met 

een verhaal. Ook dit jaar 

heeft ze iets unieks gepland. 

We vroegen haar of ze wat 

meer wilde vertellen over 

haar motivatie. 

Wat wil je hiermee laten zien? 
Dat je heel goed kleding kunt produceren van 

gerecyclede materialen! Zo had ik afgelopen 

jaren kleding van oude Marine-uniformen, PET 

uit statiegeldflessen en leer van treinbankstellen. 

Het zit niet allemaal even comfortabel, maar een 

statement is het wel. Prinsjesdag is daar heel 

geschikt voor. Natuurlijk hoop ik dat het mensen 

aan het denken zet over duurzaamheid. Afval 

hergebruiken is een belangrijk onderdeel van 

goed omgaan met de schepping. 

Hoe kom je aan nieuwe ideeën? 
Ideeën ontstaan spontaan. Bijvoorbeeld 

tijdens een gesprek met iemand van het Leger 

des Heils, die vertelde dat zij de oude marine 

uniformen krijgen voor een nieuwe kledinglijn. 

Foto's: Anne-Paul Roukema

Sinds haar komst in de Sinds haar komst in de 

Tweede Kamer is Carla Dik-

Faber voor Prinsjes dag altijd 

heel bewust op zoek gegaan 

naar bijzondere kleding met 

een verhaal. Ook dit jaar 

heeft ze iets unieks gepland. 

We vroegen haar of ze wat 

meer wilde vertellen over 

haar motivatie. 



Update uit Brussel 

Brexit en godsdienstvrijheid 

zijn twee onderwerpen die 

Europarlementariër Peter van 

Dalen (ChristenUnie-SGP) 

vrijwel dagelijks bezighouden. 

“Het vertrek van het Verenigd 

Koninkrijk uit de EU raakt 

alle Europese Lidstaten en 

instellingen”, zegt hij.

“ Mensen 

moeten 

in vrijheid 

hun geloof 

kunnen 

beleven, 

waar ook 

ter wereld”

Ook maakt hij zich al jaren sterk voor de vrijheid 

van godsdienst. “Die wordt in tientallen landen 

niet beter en in veel gevallen zelfs slechter. Ik 

heb concrete voorstellen gedaan aan de EU-

buitenlanddienst wat er gedaan moet worden om 

die trend te keren. Mensen moeten in vrijheid 

hun geloof kunnen beleven, waar ook ter wereld”, 

zegt Europarlementariër Peter van Dalen op 

bevlogen toon.

In het Europees Parlement (EP) bestaan speciale 

groepen van Europarlementariërs uit allerlei 

landen en fracties die sterke invloed hebben op 

de Europese politiek en de Europese Commissie. 

Peter van Dalen en Dennis de Jong (SP) zijn 

beiden co-voorzitter van zo’n invloedrijke 

groep: De Intergroep Vrijheid van Godsdienst 

en Levensovertuiging. “Onze Intergroep heeft 

de steun van vrijwel alle fractievoorzitters in 

het EP. Daardoor zijn we een invloedrijke stem 

richting de Europese Commissie voor religieuze 

minderheden in de wereld. Maar er moet wel 

meer gebeuren als het over godsdienstvrijheid 

gaat”, zegt Van Dalen. 

“De EU-buitenlanddienst zet zich te weinig in om 

dit belangrijke mensenrecht te verbeteren. In ons 

nieuwe jaarverslag zijn we dus kritisch op het 

EU-beleid. Beperkende maatregelen op het gebied 

van godsdienstvrijheid en levensovertuiging zijn 

in 53 landen in het afgelopen jaar niet veranderd. 

We doen dan ook nieuwe voorstellen aan de EU-

buitenlanddienst, want dit moet echt anders.”

Van Dalen noemt enkele voorbeelden van 

schending van het fundamentele recht op 

' GODSDIENST-
VRIJHEID 
EN BREXIT 
 HOUDEN DE 
EUROPESE 
GEMOEDEREN 
STEVIG BEZIG' 

vrijheid van godsdienst: “We zien nog steeds 

een verdergaande uitroeiing van christenen 

in Irak en Syrië. Er is een toename van 

150% van gewelddadige incidenten tegen 

geloofsminderheden in India. En in Pakistan is de 

onrechtvaardige behandeling van veel christenen 

zoals Asia Bibi onmenselijk (zij is ter dood 

veroordeeld).” 

Jaarverslag
In het recent uitgebrachte jaarverslag geven 

Van Dalen en De Jong een reeks praktische 

adviezen hoe de EU beter kan opereren om 

geloofsvervolging te stoppen. Vrijheid van 

geloof en overtuiging moet hoger op de politieke 

agenda. Van Dalen: “Helaas zien we dat de 

EU in haar externe buitenlandse beleid, en 

vooral in handelsverdragen, te eenzijdig let op 

handelsbelangen. Mensenrechten - zoals de 

vrijheid van godsdienst – zijn onderbelicht.” 

“Ook is er nog steeds een gebrek aan kunde bij de 

circa 150 EU-ambassades in de wereld, over hoe 

iemand kan worden bijgestaan, die op de deur 

klopt om hulp. Wij roepen de EU op om meer 

training te geven aan de medewerkers. Onze 

stafleden van de Intergroep zijn daar ook sinds 

kort bij betrokken: het begin is er!”

Download het Jaarverslag via 
www.eurofractie.nl/jaarverslag

Peter van Dalen overhandigt het Jaarverslag 

aan ChristenUnie-voorzitter Piet Adema en 

partijleider Gert-Jan Segers

Brexit
De meerderheid van de Britse kiezers heeft 

gekozen voor een Brexit. Van Dalen: "De 23ste 

juni is een gitzwarte dag geworden. Deze keuze 

kent vooral verliezers. De Britse politiek is 

onderuit gegaan, investeerders blijven weg en de 

Engelse economie gaat krimpen. En dus ook die 

van Nederland.” 

Van Dalen en zijn collega Belder (ChristenUnie-

SGP) zitten in het Europees Parlement in dezelfde 

fractie (ECR, de European Conservatives and 

Reformists) als de Britse Conservatieven. “De 

Britten in de ECR-fractie zijn totaal verdeeld over 

de Brexit. Een deel wilde in de EU blijven, een 

ander deel was voor de Brexit. Wanneer de exit 

daadwerkelijk zal plaatsvinden is moeilijk in te 

schatten: ik denk voorjaar 2019.”

Van Dalen vult aan dat de Brexit niet alleen 

over het Verenigd Koninkrijk gaat, maar ook 

over het voortbestaan van de EU. "De Brexit 

is veel meer dan een wake up call voor de EU. 

De EU moet hervormd worden. Op bepaalde, 

echt grensoverschrijdende, onderwerpen moet 

de stem van de EU doorslaggevend worden. 

Denk aan beleid bij milieu, visserij, landbouw, 

asiel, transport en energie. Maar op veel andere 

terreinen moeten de lidstaten echt zelf kunnen 

bepalen wat er moet gebeuren.”

Volgens Van Dalen kan alleen zo de EU 

voortbestaan. “Als we de route nemen van 

bepaalde ‘Eurofielen’ - naar een Europese 

regering met een EU-president - dan gaan er 

méér referenda komen en groeit de kans dat de 

EU uiteenvalt. Dan is extreemrechts de lachende 

derde: Wilders en Le Pen willen immers de 

Europese Unie opblazen.“

Klooster
Van Dalen vindt dan ook dat Brexit de kans 

biedt om de EU fundamenteel te hervormen, 

zodat Europa dichter bij de burgers komt. "De 

start van zo'n hervorming vraagt nederigheid 

en zelfreflectie. Waar kun je daar beter over 

mediteren dan in een kerk of klooster?! Ik heb 

de Europese leiders opgeroepen zich terug te 

trekken in een klooster in Slowakije. Dat land 

heeft op 1 juli Nederland opgevolgd als voorzitter 

van de EU en het land staat vol met kloosters. 

“Een betere plek voor reflectie op heden en 

toekomst voor de Europese Unie is nauwelijks 

denkbaar!” «
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Asia bibi

Peter van Dalen in 

gesprek met de Britse premier 
David Cameron
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Christen
 reünie

De Tweede Kamer was in 

juni het toneel van een 

bijzondere reünie: politici 

en medewerkers van de 

ChristenUnie en haar 

voorlopers RPF en GPV 

kwamen bij elkaar om terug 

te blikken op 15 jaar 

ChristenUnie-fractie in 

de Tweede Kamer.

V.l.n.r.: Eppo Bruins (TK), Flora Lagerwerf-Vergunst 

(EK), Egbert Schuurman (EK), Rijk van Dam (EP), 

Esmé Wiegman (TK), Joël Voordewind (TK), Leen van 

Dijke (TK), Hans Blokland (EP), Gert-Jan Segers (TK), 

Carla Dik-Faber (TK), Carola Schouten (TK), André 

Rouvoet (TK), Dick Stellingwerf (TK), Gert Schutte 

(TK), Aad Wagenaar (TK), Jurn de Vries (EK). 

Kijk voor een filmpje van deze mooie 

middag op www.christenunie.nl/reunie
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staat tot andere typen verzorgingsstaat. Aan 

het eind van mijn studie dacht ik: het zijn 

natuurlijk ook politieke keuzes die leiden tot 

deze verzorgingsstaat. Daarom ben ik in 2004 

lid geworden van een politieke partij. 

Ik wilde uitzoeken hoe de ChristenUnie, want 

dat is mijn partij, daar keuzes in maakt.” 

Waarom is de ChristenUnie jouw partij?
“Ik zie de ChristenUnie steeds herbronnen 

in de Bijbel en het goede zoeken voor de 

samenleving. Dat past bij mij en mijn geloof. 

Wat ik mooi vind is dat de ChristenUnie 

niet kiest voor makkelijke oplossingen, 

maar eerst een goede analyse maakt en 

dan heel constructief naar oplossingen 

zoekt. De ChristenUnie zoekt hoe ze recht 

kan doen, vooral aan kwetsbaren, een heel 

Bijbelse opdracht. Ik word er steeds meer 

in bevestigd dat dit de manier is waarop ik 

politiek actief wil zijn.” 

Wat is je drive voor het raadswerk?
“Je leert je stad goed kennen en ik vind het 

mooi om de stad te dienen. Het afwegen 

van belangen met nadruk op het recht 

doen past echt bij mij. Het geeft dan veel 

voldoening om resultaat te zien op je 

werk. Toen ik begon als raadslid liet de 

schuldhulpverlening bijvoorbeeld wel te 

wensen over. De gemeente wist niet goed 

om te gaan met vrijwilligersorganisaties, 

het veld was versnipperd. Inmiddels, 

onder meer door onze inzet tijdens 

debatten met de wethouder, zitten deze 

vrijwilligersorganisaties regelmatig om 

tafel met de gemeente en is de schuldhulp-

verlening in Delft een goed voorbeeld 

van hoe professionals, 

de gemeente én 

vrijwilligers organisaties 

samenwerken rond 

kwetsbare mensen.”

joëlle gooijer
en piet adema

Aan het woord is Joëlle Gooijer, fractievoorzitter van 

de ChristenUnie in Delft en kersverse winnares van de 

Masterclass Award. “Ik vind het mooi om de stad te dienen 

als raadslid. Ik zie het echt zo dat we met 37 mensen de 

stad besturen. Dat is een verantwoordelijkheid die er ligt en 

waarvan ik vind dat je die moet nemen als het kan.” Wie is 

Joëlle? Ik vroeg het haar op een zonnige zomer morgen bij 

een kop kof� e in haar frisgroene achtertuin.

' Ik zie de 
Christen-
Unie 
steeds 
herbron-
nen in de 
Bijbel en 
het goede 
zoeken 
voor de 
samen-
leving'

“Als je vraagt wie ik ben begin ik hier thuis: 

echtgenote en moeder van drie prachtige 

kinderen. Daarnaast ben ik iemand die 

graag bezig is naast het gezin. Ik kan niet 

goed stilzitten. Ik wil betekenisvol bezig zijn 

omdat ik vind dat je de tijd en talenten die 

je krijgt moet inzetten voor de mensen om 

je heen. Ik ben niet iemand die graag bij de 

voedselbank staat. Als het nodig is doe ik 

dat ook wel, maar ik ben meer van de grote 

lijnen.” 

“Ik werk al 18 jaar als ergotherapeut in 

de ouderenzorg met mensen en voor 

mensen, kwetsbare mensen. Ik vind het 

fijn om mensen kwaliteit van leven te 

geven. Ergotherapie ligt op het snijvlak van 

psychologie, gezondheidszorg en techniek; 

het is praktisch en concreet. Ik probeer 

mensen weer naar huis te krijgen als ze in 

het verpleeghuis revalideren of te zorgen 

dat ze het verpleeghuis niet in hoeven. 

Ik werk graag praktisch, technisch en dicht 

bij mensen.” 

Je zei zojuist dat je meer van de grote 
lijnen bent. Hoe houden die je bezig? 
“Ik wind me op over hoe dingen geregeld 

zijn. De verhalen die we nu over de 

verpleeghuizen lezen in de krant hadden we 

een paar jaar geleden ook. Het maakt me 

boos dat er niets veranderd is. Dan denk ik: 

hoe kan dat en wat kan ik er aan doen? 

Ik ben Sociologie van verzorging en beleid 

gaan studeren om dit soort zaken te 

kunnen begrijpen. Dat gaat over hoe onze 

verzorgingsstaat in Nederland zich heeft 

ontwikkeld, maar ook hoe dat in verhouding 

 ' RECHT DOEN, VOORAL AAN 
KWETSBAREN. DAT IS DE MANIER 
WAAROP IK POLITIEK ACTIEF 
WIL ZIJN' 
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Masterclass christelijk-sociaal denken en doen
Joëlle werd in 2016 winnares van de ChristenUnie Masterclass Award vanwege haar 

sterke presentatie en debatvaardigheden. Ze liet blijken het christelijk-sociaal gedachtegoed 

uitstekend te kunnen toepassen op politieke vraagstukken. Joëlle over het Masterclassprogramma: 

“Ik zag het en het sprak me meteen aan! In het raadswerk zelf kom je eigenlijk niet toe aan verdieping, 

aan het echte wortelen. Het kost wel wat qua tijd en investering maar ik heb er erg van genoten!”

Geïnteresseerd om dit talentenprogramma te volgen? Kijk op www.christenunie.nl/masterclass
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het eind van mijn studie dacht ik: het zijn 

natuurlijk ook politieke keuzes die leiden tot 

deze verzorgingsstaat. Daarom ben ik in 2004 

lid geworden van een politieke partij. 

Ik wilde uitzoeken hoe de ChristenUnie, want 

dat is mijn partij, daar keuzes in maakt.” 

Waarom is de ChristenUnie jouw partij?
“Ik zie de ChristenUnie steeds herbronnen 

in de Bijbel en het goede zoeken voor de 

samenleving. Dat past bij mij en mijn geloof. 

Wat ik mooi vind is dat de ChristenUnie 

niet kiest voor makkelijke oplossingen, 

maar eerst een goede analyse maakt en 

dan heel constructief naar oplossingen 

zoekt. De ChristenUnie zoekt hoe ze recht 

kan doen, vooral aan kwetsbaren, een heel 

Bijbelse opdracht. Ik word er steeds meer 

in bevestigd dat dit de manier is waarop ik 

politiek actief wil zijn.” 

joëlle gooijer
en piet adema

Tekst: Rieke Elsenbroek
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“Ik heb een zoon en een dochter van 

vier en twee jaar. Die willen graag mee 

als ze de trekker voorbij zien komen. 

Dat mag een half uurtje, want dan 

beginnen ze aan alle knopjes te zitten. 

Het heeft voor- en nadelen om met 

je gezin zo dicht op je werk te leven: 

je bent altijd op het bedrijf, dus er is 

voortdurend werk. Anderzijds eet ik 

altijd thuis en komen mijn kinderen 

vaak in de schuur kijken. Na het eten 

plan ik mezelf een uurtje vrij om het 

kroost op bed te brengen, daarna ga ik 

weer verder.”

Distels hakken
“Het valt in Nederland niet mee 

om boer te worden, maar het is me 

tegen de verwachting in toch gelukt. 

Mijn broer en ik hebben het gewone 

melkveebedrijf van onze vader 

doorontwikkeld tot een biologisch 

melkvee- en akkerbedrijf, waarvan 

ik het akkerbedrijf run. Ik verbouw 

rode bieten, uien, wortels, aardappels, 

erwten, bonen en twee soorten graan. 

In het voorjaar stoppen we alles in de 

grond, zomers zijn we vooral veel aan 

het schoffelen en onkruid weghalen. 

Op die momenten denk ik vaak aan 

Genesis, waar staat dat je de rest van je 

levens in distels zult hakken. Nou, dat 

klopt! In september en oktober is het 

volle bak oogsten, en in de winter veel 

afleveren, vergaderen en zakendoen. 

Juist die combinatie vind ik mooi.

Ik heb één vaste medewerker en 24 

man voor het onkruid – zestien uit 

Slowakije en acht vluchtelingen. We 

konden dit jaar extra handen gebruiken 

en mensen uit de kerk die veel met 

vluchtelingen werken vroegen of wij 

niet wat werk voor hen hadden."  

Landbouwsubsidie afschaffen 
“We zijn biologisch gaan boeren omdat 

we de consument de mogelijkheid 

willen geven producten te kopen 

die niet chemisch zijn bewerkt. 

Daarnaast is juist in Europa de vraag 

naar biologisch – wortels, rode bieten, 

tafelaardappels – de afgelopen tien 

jaar enorm gegroeid. Het is dus deels 

een financiële overweging waar je 

vervolgens wél helemaal achter moet 

staan. Nee, ik zou geen gangbare boer 

meer kunnen zijn. Wij zijn nu vijftien 

jaar biologisch bezig en daar zie ik 

zeker de meerwaarde van in. Niet dat 

ik gangbaar boeren niks vind, maar 

dit past beter bij me. Ik geloof niet in 

politieke steun voor de biologische 

sector. Je moet de markt z’n werk 

laten doen. Wel vind ik het belangrijk 

dat we qua concurrentiepositie in 

Europa gelijkwaardig aan elkaar 

zijn. Ik zou graag zien dat we op een 

makkelijke manier met alle landen 

kunnen handelen. 

Die hele landbouwsubsidie kunnen 

we beter afschaffen, het dient geen 

maatschappelijk nut meer. Het is ooit 

ingesteld om de voedselproductie te 

stimuleren en zo honger tegen te gaan. 

Maar de subsidie afschaffen wordt 

door landen als Frankrijk lastig. Zij 

ondersteunen hun boeren, dus moet 

Nederland wel meedoen om een gelijke 

positie te behouden. Je zou het dus 

Europa-breed moeten afschaffen, maar 

dat zal niet lukken.” 

Loyaal aan elkaar
“Voor mij is christen zijn vooral: 

praktijk. Ik wil als ondernemer 

uitstralen dat ik christen ben, in hoe 

ik omga met personeel, maar ook in 

de handel. Toen ik net begon, merkte 

ik dat het een bijzondere wereld is 

waar men elkaar geregeld een poot 

probeert uit te draaien. Dat voorkom 

je door vaste handelsrelaties en een 

langetermijnvisie. Uiteindelijk brengt 

dat je het verst en waardeert men het 

ook. Wij werken met vaste afnemers 

en communiceren heel open en 

transparant naar elkaar, ook als er 

problemen zijn met een product. We 

proberen door samen te werken de 

markt te laten groeien, dan kom je veel 

verder. Dus in een jaar van overschot of 

tekort blijven we loyaal aan elkaar en 

gaan we niet met een ander in zee om 

het onderste uit de kan te halen.” «

Wouter Snippe (31) 

heeft een biologisch 

akkerbedrijf. Hij 

voelt zich steeds 

meer ondernemer, 

al blijft hij een 

liefhebber van het 

vak. “Het is mooi 

om te zien hoe je 

van een zak zaad tot 

een schuur vol rode 

bieten komt.”

“ Voor mij is christen 

zijn vooral: praktijk. 

Ik wil als ondernemer 

uitstralen dat ik 

christen ben, in hoe ik 

omga met personeel, 

maar ook in de 

handel.”

Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema

laat De markt 
z'n werk doen

De toekomst van de Nederlandse agrarische 

sector gaat ons allemaal aan. We vroegen drie 

boeren naar hun drijfveren en motivatie achter 

de keuzes die ze maken.
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plan ik mezelf een uurtje vrij om het 

kroost op bed te brengen, daarna ga ik 
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om boer te worden, maar het is me 

tegen de verwachting in toch gelukt. 

Mijn broer en ik hebben het gewone 

Wouter Snippe (31) 

heeft een biologisch 

akkerbedrijf. Hij 

voelt zich steeds 

meer ondernemer, 

al blijft hij een 

liefhebber van het 

vak. “Het is mooi 
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“Je vindt mij er netjes uitzien voor een 

boer? Dank je. Ja, ik erger me als boeren 

op een boerenvergadering allemaal een 

spijkerbroek en wollen trui aan hebben. 

Kom op, je bent ondernemer, en als 

je niet fulltime ondernemer bent, red 

je het niet. Varkenshouders die geen 

ondernemer zijn, bestaan niet meer. Je 

móet blijven vernieuwen, en zelfs dan 

kun je nog failliet gaan. Wij zien ons 

voortbestaan als een geschenk, want 

ik geloof erg in de leiding van God. 

Niettemin is het van de zotte dat je het 

met knetterhard werken in een goeie 

sector niet redt. In twintig jaar tijd 

is tachtig procent van mijn collega’s 

gestopt. Driekwart is ordinair failliet, 

andere bedrijven staan onder water, 

hopend op betere jaren.”  

Zorgboerderij 
“Ik heb het varkensbedrijf 

overgenomen van mijn vader. 

Als ondernemer heb je de ruimte om 

je werk in te vullen zoals jij wilt. Dat 

heb ik gedaan: in 2004 ben ik onze 

zorgboerderij begonnen. Inmiddels 

ben ik voor driekwart zorgboer en een 

kwart varkensboer, mijn zoon precies 

andersom. Het idee ontstond doordat 

een andere zoon van ons autisme heeft. 

Op een dag verzuchtten mijn vrouw 

en ik: wat zijn wij blij dat we hier de 

ruimte hebben! Dat heeft een kind met 

autisme letterlijk en figuurlijk nodig 

om te zijn wie hij is. Daarom hebben 

we onze zorgboerderij De Ruimte 

genoemd. Inmiddels komen hier 

twee weekenden per maand veertien 

kinderen logeren, maar ook individuele 

begeleiding, groepsbegeleiding en zelfs 

wonen is hier mogelijk. Ik doe vooral 

het management en volg cursussen om 

bij te blijven. Zes opgeleide begeleiders 

ontfermen zich over de eigenlijke zorg.”

Don Quichot 
“Na dertig jaar in de sector voortrekker 

te zijn geweest op het gebied van 

dierwelzijn en milieu, ben ik nu 

sceptisch geworden over de rol van 

de politiek. Laatst was ik nog op een 

vergadering met mensen uit de hele 

breedte van het veld – en slechts 

twee boeren. Het oude verhaal van 

overbemesting kwam weer voorbij. 

Ik heb voor het eerst mijn mond 

gehouden, want we zijn in dertig 

jaar geen millimeter opgeschoten. 

Het boerenbelang verdwijnt in de 

enorme hoeveelheid argumenten. 

Andere partijen zoals milieuactivisten 

hebben betaalde tijd om te lobbyen en 

te argumenteren, wij schuiven enkel 

even aan. Ik verspil m’n energie er niet 

meer aan. Toen ik dat nog wel deed, zei 

iemand eens: ‘Ik ken nog iemand die 

het zo aanpakte als jij: Don Quichot’.

Het basisrespect voor de landbouw – 

waar toevallig wél ons eten vandaan 

komt – is er niet meer. Deze week was 

de groente bijna op, want het had 

een maand geregend. En recent stond 

de wereldvoedselvoorraad van graan 

op nog maar tien weken, door twee 

tegenvallende seizoenen. Dan denk 

ik: we zijn zo afhankelijk van Gods 

zegen, en wij maar doen alsof alles 

maakbaar is.”

Beter Leven
De problemen in de varkenshouderij 

lossen ze maar op in Den Haag. Hier 

op het bedrijf willen wij – vanuit 

ons geloof – goed zijn voor mens en 

dier. Als ik door de stal loop, voel ik 

mijn verantwoordelijkheid aan den 

lijve. Een varken is wat mij betreft 

een gebruiksdier – daarom begrijp 

ik vegetariërs niet, al ga ik graag 

met ze in discussie – maar je mag 

er nooit zomaar alles mee doen. Wij 

waren al bezig met ‘Beter Leven’ toen 

dat keurmerk nog niet bestond: het 

heette toen Gangbaar+. De allereerste 

luchtwasser die ammoniak uit de lucht 

haalt, stond hier in 1997 in de stal. 

Die kostte honderdduizend gulden! Ik 

geloof niet in biologisch, en zakelijk 

was het voor ons geen optie, maar we 

willen de dieren wel zo goed mogelijk 

verzorgen: dus grotere groepen dieren 

in veel grote hokken, al kost dat een 

paar gram groei. 

Ik maak tachtig uur in de week, 

maar het is een zegen om mijn werk 

niet als werk te zien. Als ik even te 

veel heb vergaderd, maak ik in de 

timmerwerkplaats meubels voor de 

zorgboerderij; maar dat is geen werk, 

dat is gewoon heerlijk.” «

Varkenshouders die 

geen ondernemer zijn, 

bestaan niet meer, be-

weert ras-ondernemer 

Dick van der Vegt (53). 

Twaalf jaar geleden 

ontwikkelde hij naast 

zijn varkensbedrijf 

met driehonderd zeu-

gen en tweeduizend 

vleesvarkens een 

zorgboerderij.

“ Na dertig jaar 

in de sector 

voortrekker te 

zijn geweest op 

het gebied van 

dierwelzijn en 

milieu, ben ik 

nu sceptisch 

geworden over 

de rol van de 

politiek.”

Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema

Je moet blijven 
vernieuwen

“Je vindt mij er netjes uitzien voor een 

boer? Dank je. Ja, ik erger me als boeren 

op een boerenvergadering allemaal een 

spijkerbroek en wollen trui aan hebben. 

Kom op, je bent ondernemer, en als 

je niet fulltime ondernemer bent, red 

je het niet. Varkenshouders die geen 

ondernemer zijn, bestaan niet meer. Je 

móet blijven vernieuwen, en zelfs dan 

kun je nog failliet gaan. Wij zien ons 

voortbestaan als een geschenk, want 

ik geloof erg in de leiding van God. 

Niettemin is het van de zotte dat je het 

met knetterhard werken in een goeie 

sector niet redt. In twintig jaar tijd 

is tachtig procent van mijn collega’s 

gestopt. Driekwart is ordinair failliet, 

andere bedrijven staan onder water, 

hopend op betere jaren.”  

Zorgboerderij 
“Ik heb het varkensbedrijf 

overgenomen van mijn vader. 

Varkenshouders die 

geen ondernemer zijn, 

bestaan niet meer, be-

weert ras-ondernemer 

Dick van der Vegt (53). 

Twaalf jaar geleden 

ontwikkelde hij naast 

zijn varkensbedrijf 

met driehonderd zeu-

gen en tweeduizend 

vleesvarkens een 

zorgboerderij.

Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul RoukemaTekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul RoukemaTekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul RoukemaTekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema



  3 BOERENPORTRETTEN    3 BOERENPORTRETTEN  

32  ChristenUnie Magazine ChristenUnie Magazine  33

“Ik ben de vierde generatie die hier 

werkt. Deze plek heeft iets van 

vrijheid in de natuur in zich, dat is het 

‘boerengevoel’. Het is mooi om mee te 

mogen werken aan de voeding van de 

mens. Als ik de aardappels oogst en de 

opbrengst is goed, als de kalveren er 

goed uitzien of als de eieren worden 

opgehaald, dan maakt dat mij blij en 

trots.

Mijn kinderen vonden het � jn om op 

een boerderij op te groeien, met alle 

ruimte en dieren om hen heen. Tegelijk 

zijn ze door het boerenleven gewend 

om aan te pakken. Dat is de kracht van 

een gezinsbedrijf.”

Overvloed aan regels
“Mijn zoon overweegt de boerderij 

over te nemen, maar ik druk hem 

op het hart dat hij goed moet weten 

waar hij aan begint. Als boer kom je 

om in de regelgeving. Sommige regels 

zijn overbodig. Neem bijvoorbeeld 

mestbeluchting: ik moet vanwege de 

ammoniak de mest van scharrelkippen 

drogen, maar die is al kurkdroog. 

Ik moet een dure, stroom vretende 

ventilator kopen om er lucht overheen 

te blazen, maar dat kost zoveel 

energie dat het effect van minder 

ammoniakuitstoot weer teniet gedaan 

wordt. Regels over dierwelzijn en de 

hoeveelheid mest op het land zijn in 

beginsel goed, maar ze worden te ver 

doorgevoerd en verliezen daardoor 

draagvlak onder de boeren. Leg 

boeren geen regels op die elders in 

Europa ook niet gelden. Zo houd je de 

concurrentiepositie eerlijk.”

Helft van boeren gestopt
“Het hoofdprobleem is dat boeren te 

weinig verdienen, ofwel ‘terugboeren’. 

Om me heen zie ik dat veel boeren 

ermee ophouden. De meesten zijn 

iets ouder dan ik en zitten hun tijd 

uit omdat er geen opvolger is, of de 

jongere generatie ziet het niet zitten. 

Men verwacht dat over tien jaar meer 

dan de helft van de boeren is gestopt. 

Dat vind ik kwalijk, want vergeet niet: 

als boeren ermee ophouden, stopt alles. 

Gelukkig kopen mensen steeds vaker 

streekproducten. Dat is een mooie 

ontwikkeling die ook gestimuleerd 

wordt door de open dagen, boeren-

campings en zorgboerderijen. Zo 

kunnen wij als boeren iets van ons 

werk laten zien.”

“De politiek práát over boeren, maar 

weet niet goed wat er precies op de 

boerderij gebeurt. Mede daarom is het 

belangrijk dat boeren hun stem in de 

politiek laten horen. Boervriendelijke 

partijen zijn in Den Haag in de 

minderheid. Uit ervaring weet ik dat 

Carla Dik-Faber zich wel inzet voor 

de boeren. Zij snapt het belang voor 

de economie, het landschap en de 

natuur. Daarbij heeft de ChristenUnie 

begrip voor uitstel van regels als blijkt 

dat de sector er nog niet klaar voor 

is. Ook maken zij zich hard voor de 

jonge boeren en een eerlijker prijs voor 

producten.” 

Rentmeesterschap
“Het boeren betekent voor mij: 

rentmeesterschap. Als christen houdt 

dit voor mij niet in dat ik biologisch 

moet gaan boeren. De gangbare 

landbouw in Nederland is al zo goed 

dat dieren en milieu het nergens beter 

hebben dan hier. Als boeren kiezen 

voor biologisch, scharrel of gangbaar 

heeft dat niet altijd direct te maken 

met hun geloof in God als Schepper; 

ze doen het eerder vanwege hun visie 

op de natuur, hun karakter of om 

� nanciële redenen. De Bijbel doet hier 

volgens mij geen duidelijke uitspraken 

over, alleen dat de natuur ten dienste 

staat van de mens.”

Maatschappij
“Ik leef niet puur om te werken, 

maar wil ook graag maatschappelijk 

betrokken zijn. Daarom ben ik als 

raadslid actief in de gemeentelijke 

politiek. Daarnaast is de Bijbel voor mij 

een leidraad in het leven. Als ik de vier 

evangeliën lees, ontdek ik hoe Jezus als 

Mens in het leven stond. In het maken 

van mijn dagelijkse keuzes vraag ik 

me daarom af: ‘Wat zou Jezus in dit 

geval doen?’. Dat geeft rust. Ik probeer 

bijvoorbeeld mensen die op mijn pad 

komen een steuntje in de rug te geven. 

Zo heb ik weleens mensen van een 

naburige zorgboerderij geholpen door 

ze op mijn boerderij te laten werken.” «

Jaap van den Top 

(55) uit Kootwijker-

broek heeft een ge-

mengd bedrijf met 

kalveren, kippen en 

akkerbouw. 

De steeds verande-

ren de regelgeving 

zit hem dwars. ‘De 

agrarische sector 

bloeit, maar  boeren 

pro� teren niet mee.’

“ Leg boeren geen 

regels op die elders 

in Europa ook niet 

gelden. Zo houd je de 

concurrentiepositie 

eerlijk.”

Tekst: Wilfred Hermans, Foto: Anne-Paul Roukema
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trots.

Mijn kinderen vonden het � jn om op 
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Het heeft beschamend lang geduurd voordat het 

een beetje landde. Eerlijk gezegd is het pas een 

half jaar geleden echt tot me doorgedrongen. 

Het gaat honderden keren in de Bijbel over 

‘gerechtigheid’. Jezus noemt dit als het 

belangrijkste wat je kunt doen: ‘Zoek eerst…’, 

en wat daarna volgt kunt u vast uit het hoofd 

aanvullen: ‘…het koninkrijk van God en zijn 

gerechtigheid’. 

Maar wat staat daar nu eigenlijk? Hoe zou ik dat 

in eigen woorden zeggen? 

Het landde pas toen ik ‘eerlijkheid’ ging invullen, 

een prima vertaling voor ‘gerechtigheid’ als ik de 

taalwetenschappers mag geloven. Jezus zegt dus 

iets als: ‘Gods ideale wereld, streef daarnaar, laat 

dat je focus zijn. En hoe kun je die wereld het 

beste typeren? Als een eerlijke wereld.’ 

Het belangrijkste wat je kunt doen is dus je 

omgeving een beetje eerlijker maken. Maar 

 recht is jezelf worden 

In een grappig experiment kregen Kapucijnaapjes 

voor hetzelfde klusje een ongelijke beloning: 

een lekker zoete druif of slechts een stukje 

komkommer. 

Die dat laatste kreeg werd woest en weigerde 

de taak nog te doen – en liep dus zelfs het 

komkommerplakje mis… 

Het filmpje hiervan op YouTube is 10 miljoen 

keer bekeken (zie onder ‘Two monkeys were 

paid unequally’) en je begrijpt waarom: we 

herkennen wellicht iets over onszelf. Blijkbaar 

zit ons rechtvaardigheidsgevoel zo diep. God 

heeft ons geschapen met een besef dat de 

dingen eerlijk moeten worden verdeeld. Als we 

daaraan meewerken, worden we meer wie we 

oorspronkelijk waren.

 recht is een tijdmachine 

Als een situatie eerlijk wordt, krijg je een blik in 

het verre verleden: je stapt als het ware in een 

tijdmachine en je ziet iets van het paradijs. Zo 

waren we eigenlijk bedoeld. ›

Zaterdag 12 november komt de 

Justice Conference naar Nederland. 

Ongeveer duizend christenen 

ontdekken hoe zij kunnen bijdragen 

aan een eerlijke wereld. Het wordt 

een TedTalk-achtig evenement op 

een prachtige locatie in Amersfoort. 

Sprekers zijn onder andere 

Andrew White, Shane Claiborne, 
Ruth Padilla en Gert-Jan Segers.  

Uiteraard gaan we vooral praktisch 

aan de slag. Inspiratie, ontmoeting 

en doen.

De ChristenUnie is als een 

van de partners (naast organisator 

Tear ook IJM,CHE en Micha NL) 

nauw betrokken. ChristenUnie-
leden kunnen daarom met korting 

naar deze unieke conferentie. 
Er zijn nog kaarten te krijgen op 

www.justiceconference.tear.nl/
christenunie

(Korting alleen beschikbaar

via deze link.)
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 recht zegt: 
 stel je voor… 
 Goot 500, dat klinkt bekend natuurlijk, maar dit is een lijst 

 van mensen die de wereld eerlijker maken. Binnenkort 

 komt er een nieuwe editie uit, als opmaat naar de Justice 

 Conference, waarvan de ChristenUnie één van de 

 partnerorganisaties is. Reinier Sonneveld, hoofdredacteur 

 van de Goot 500 en kernteamlid van de Justice Conference 

 legt uit waarom ‘recht’ hem verrast. 

34  ChristenUnie Magazine

actie

reinier sonneveld
Theoloog, schrijver en spreker

  @R_Sonneveld

kaarten 
voor de justice 

conference

 christenunie-leden korting 

lees verder 

op pagina 36

Het heeft beschamend lang geduurd voordat het 

een beetje landde. Eerlijk gezegd is het pas een 

half jaar geleden echt tot me doorgedrongen. 

Het gaat honderden keren in de Bijbel over 

‘gerechtigheid’. Jezus noemt dit als het 

belangrijkste wat je kunt doen: ‘Zoek eerst…’, 

en wat daarna volgt kunt u vast uit het hoofd 

aanvullen: ‘…het koninkrijk van God en zijn 

gerechtigheid’. 

Maar wat staat daar nu eigenlijk? Hoe zou ik dat 

in eigen woorden zeggen? 

Het landde pas toen ik ‘eerlijkheid’ ging invullen, 

een prima vertaling voor ‘gerechtigheid’ als ik de 

taalwetenschappers mag geloven. Jezus zegt dus 

iets als: ‘Gods ideale wereld, streef daarnaar, laat 

dat je focus zijn. En hoe kun je die wereld het 

beste typeren? Als een eerlijke wereld.’ 

Het belangrijkste wat je kunt doen is dus je 

omgeving een beetje eerlijker maken. Maar 

waarom? 

 recht is jezelf worden 

In een grappig experiment kregen Kapucijnaapjes 

voor hetzelfde klusje een ongelijke beloning: 

een lekker zoete druif of slechts een stukje 

komkommer. 

Die dat laatste kreeg werd woest en weigerde 

de taak nog te doen – en liep dus zelfs het 

komkommerplakje mis… 

Het filmpje hiervan op YouTube is 10 miljoen 

keer bekeken (zie onder ‘Two monkeys were 

paid unequally’) en je begrijpt waarom: we 

herkennen wellicht iets over onszelf. Blijkbaar 

zit ons rechtvaardigheidsgevoel zo diep. God 

heeft ons geschapen met een besef dat de 

dingen eerlijk moeten worden verdeeld. Als we 

daaraan meewerken, worden we meer wie we 

oorspronkelijk waren.

 recht is een tijdmachine 

Als een situatie eerlijk wordt, krijg je een blik in 

het verre verleden: je stapt als het ware in een 

tijdmachine en je ziet iets van het paradijs. Zo 

waren we eigenlijk bedoeld. ›
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Favoriete leraar 
Op een dag waren drie mannen op weg naar een 

reünie van hun kloosterschool. En zoals dat dan 

gaat, haalden zij herinneringen aan hun leraren 

op. ‘Mijn favoriete leraar’, zei de eerste, ‘was een 

monnik die mij aanspoorde niet zo dogmatisch 

te leven, maar wat meer naar mijn gevoel te 

luisteren.’‘ Nou’, zei de tweede, ‘mijn favoriete 

monnik was een pater die mij aanried juist niet 

al te veel op mijn gevoelens af te gaan.’ De derde 

man zei: ‘Ik ben het meest geholpen door een 

broeder die zwijgend met mij lange wandelingen 

maakte…’ Toen ze bij het klooster kwamen, 

werden ze gezamenlijk bij hun favoriete leraar 

binnen gelaten. Het bleek één en dezelfde monnik 

te zijn…

Er zijn onderwijsvernieuwers die menen dat 

vertellen wat wáár is en hoe je moet leven, 

geen recht doet aan het onderwijsproces van 

jongeren. Kennisoverdracht werkt volgens hen 

niet meer. Bovendien is kennis onvoldoende om 

jongeren voor te bereiden op een ingewikkelde 

en voortdurende veranderende maatschappij. 

Het moet juist de jongere zélf zijn die zijn eigen 

leerroute en levenspad kiest. Nu geloof ik ook 

van harte dat onderwijs zoveel meer is dan 

kennisoverdracht. Daarin gaat het namelijk 

om belangrijke waarden als geborgenheid, 

perspectief, oproepen van verlangen, zelfstandig 

kunnen denken, geloof en vertrouwen. Maar ik 

ben er eveneens van overtuigd dat architect zijn 

van je eigen leven voor kinderen en jongeren 

een onmogelijke opgave is. En als dat ook 

nog moet plaatsvinden in een maatschappij 

waarin het individualisme is doorgeschoten in 

vrijblijvendheid, is het een verschrikking. Zo zaai 

je angst en onzekerheid bij kinderen.

Ontmoeting
Daarom is het belangrijk dat het onderwijs 

zich met veel méér bezig houdt dan met 

kennisoverdracht. In tegenstelling tot de 

voorstanders van multimediale educatie pleit 

ik ervoor dat onderwijs meer en meer oog heeft 

voor brede vorming, voor identiteitsontwikkeling, 

voor Bildung der Seele, voor duiding van de 

werkelijkheid. 

Het vroegere ‘Bildungsmodel’ had het over 

vorming, waarbij jongeren door ouderen met 

autoriteit in een brede kennis en cultuur 

binnengeleid werden. Normen en waarden 

maakten daarvan ten volle deel uit. Ik zie nog 

steeds heel waardevolle elementen in dit model. 

Het wezenlijke in het onderwijs ontstaat namelijk 

in de ontmoeting. In het dialogische principe. De 

kern is dus niet dat een mens (de volwassene) 

een mens (het kind) leidt, of vormt, of stimuleert, 

of zich laat ontwikkelen. Maar dat een mens 

een mens tegenkomt. Ontmoetingsrelaties zijn 

wederkerig. Dat lukt alleen in een context van 

aandacht, vertrouwen en veiligheid met het oog 

op perspectief dat geboden wordt. 

Daarom geloof ik absoluut in de toegevoegde 

waarde van christe lijk onderwijs. Daar moeten 

we beslist zuinig op zijn! Docenten (van welke 

onderwijsvorm dan ook) mogen daar inspirerende  

mensen zijn, uitnodigende opvoeders, mensen die 

iets toe te voegen hebben aan de kaalheid van dit 

informatietijdperk. Kleurrijke mensen met geloof 

in een grote God.

De school is de plaats waar de christelijke traditie 

levend gehouden en doorgegeven mag worden. 

De essentie daarvan is niet het bewaren van de as, 

maar het doorgeven van het vuur!

drs. els j. van dijk
Directeur Evangelische Hogeschool

  @ElsJvanDijk

“de 

school is 

de plaats 

waar de 

 christelijke 

tradi tie 

levend 

 gehouden 

en door-
gegeven 

mag 

worden.”

Van Dijk is directeur van de Evangelische Hogeschool (EH) in Amersfoort. De EH is vooral bekend van het EH-Basisjaar, een éénjarig 
vormingsjaar ter voorbereiding op een studie aan hbo en wo en het EH-Traject, een deeltijd opleiding voor jongeren die voortijdig stoppen 
met hun studie of om een andere reden behoefte hebben aan een heroriëntatie. De EH viert dit jaar haar 40-jarig jubileum.

D� rgeven van vu� 
RECHT ZEGT: STEL JE VOOR
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› En voor je het weet vlieg 

je naar de nabije toekomst 

en zie je iets van de nieuwe 

aarde. Zo zal het worden.We 

vinden het als gelovige lastig 

wat we ons daarbij moeten 

voorstellen, maar het ligt voor 

het oprapen. Wordt iemand met 

een handicap serieus genomen 

– tijdmachine. Een fabriek met 

kinderarbeid wordt gesloten – 

tijdmachine. Er worden geen 

foute grappen over vrouwen of 

homo’s gemaakt – tijdmachine. 

 recht is out of the box 

Onrecht kan niet tegen 

verbeeldingskracht. Onrecht 

heeft een bloedhekel aan onze 

fantasie. Onrecht wil het liefst 

dat we denken: maar zo gaat 

het toch altijd? Zo moet het wel 

gaan, helaas, maar het kan niet 

anders… Onrecht houdt je bij 

voorkeur ‘in the box’.

Recht is beseffen dat het wél 

anders kan. Wie recht denkt, 

denkt wijd: er kan veel meer 

dan vanzelfsprekend is. We 

dachten ook ooit dat slavernij 

echt nodig was en er gewoon bij 

hoorde. Tot er een paar mensen 

begonnen te denken: nee, wacht 

even – kan dat niet anders?

 recht is de keizer zonder  recht is de keizer zonder 
 kleren 

Stel je eens voor dat de 

fabriek van die verdachte 

goedkope kleding (en soms 

ook dure trouwens) in een 

Nederlandse winkelstraat zou 

staan, pal naast de winkel 

die het verkoopt. Zie je het 

voor je? De kapotte handen, 

de vermoeidheid in de ogen, 

de schreeuwende bazen, de 

pijnlijke ruggen… Zou die 

fabriek er langer dan een uur 

staan? Het vreemde is dat we 

het wel accepteren als het uit 

het zicht is. Als we er niet zo 

stevig van af weten en we het 

hooguit vermoeden. Onrecht wil 

maskeren. Onrecht zegt: lalala, 

ik ben er niet. Recht ontmaskert. 

Recht is het kindje in ons dat 

zegt: maar de keizer heeft 

helemaal geen kleren aan!

 recht is een zeurende  recht is een zeurende 
 bromvlieg 

Recht jeukt. Het begint 

ergens klein in ons, net een 

mosterdzaadje. Een gedachte: 

maar moet dat wel echt zo…? 

Kan dat nou niet anders…? En 

dan begint het te groeien. Je 

denkt er steeds vaker aan. Je 

wordt steeds onrustiger. Je ligt 

ervan wakker. Het zaadje begint 

een plant te worden. 

En dan uiteindelijk komen ‘de 

vreemde vogels’, zoals Jezus 

zegt, en die ‘vinden schaduw’ 

bij je. Je gaat iets doen. Mensen 

die niet opvielen en weggedrukt 

werden, die ‘vreemd’ waren, die 

zie je staan. Je bent mee gaan 

stromen in die wereldwijde 

beweging van Gods rijk, die 

groter wordt en aanzwelt tot de 

hele aarde doordrenkt is. «

Tekst: Reinier Sonneveld, Foto Reinier Sonneveld: Eljee

ideeën voor 
beginners 

(en dat zijn we 
allemaal)

-
Stuur een kaartje naar iemand 

die iets moois doet 
Je zult versteld staan hoe weinig 

aandachtsvolle complimenten mensen 

krijgen die iets moois doen. Terwijl 

zij daar weken op kunnen teren. Kijk 

vanavond eens geen Journaal of iets 

dergelijks, maar schrijf een kaartje voor 

iemand die vluchtelingen opvangt, die 

voor een goed doel werkt, of – doe eens 

gek – een politicus.

bedank iemand met 
een onderwaardeerd beroep

Tijdens een dag kom je tientallen 

mensen tegen die bijna nooit bedankt 

worden: caissières, stratenmakers, 

postbodes, pakketbezorgers, 

buschauffeurs, ambtenaren… Neem 

je voor hen een hele dag als je ze 

tegenkomt te bedanken. Houd het niet 

vaag en algemeen, maar maak het 

persoonlijk en precies. 

check hoe veelkleurig 
je team is 

De klus of het werk waar je nu mee 

bezig bent, is dat een afspiegeling 

van onze bevolking? Dus zijn daar 

allochtonen en autochtonen, mannen 

en vrouwen, jongeren en ouderen, 

hetero’s en homo’s, enzovoorts eerlijk 

verdeeld? Niet alles is praktisch 

haalbaar en acuut, maar bedenk een 

eerste stap. Hoe zou een bepaalde 

minderheid aanweziger kunnen 

worden?  

Favoriete leraar 
Op een dag waren drie mannen op weg naar een 

reünie van hun kloosterschool. En zoals dat dan 

gaat, haalden zij herinneringen aan hun leraren 

op. ‘Mijn favoriete leraar’, zei de eerste, ‘was een 

monnik die mij aanspoorde niet zo dogmatisch 

te leven, maar wat meer naar mijn gevoel te 

luisteren.’‘ Nou’, zei de tweede, ‘mijn favoriete 

monnik was een pater die mij aanried juist niet 

al te veel op mijn gevoelens af te gaan.’ De derde 

man zei: ‘Ik ben het meest geholpen door een 

broeder die zwijgend met mij lange wandelingen 

maakte…’ Toen ze bij het klooster kwamen, 

werden ze gezamenlijk bij hun favoriete leraar 

binnen gelaten. Het bleek één en dezelfde monnik 

te zijn…

Er zijn onderwijsvernieuwers die menen dat 

vertellen wat wáár is en hoe je moet leven, 

geen recht doet aan het onderwijsproces van 

jongeren. Kennisoverdracht werkt volgens hen 

niet meer. Bovendien is kennis onvoldoende om 

jongeren voor te bereiden op een ingewikkelde 

en voortdurende veranderende maatschappij. 

Het moet juist de jongere zélf zijn die zijn eigen 

leerroute en levenspad kiest. Nu geloof ik ook 

van harte dat onderwijs zoveel meer is dan 

kennisoverdracht. Daarin gaat het namelijk 

om belangrijke waarden als geborgenheid, 

perspectief, oproepen van verlangen, zelfstandig 

kunnen denken, geloof en vertrouwen. Maar ik 

ben er eveneens van overtuigd dat architect zijn 

van je eigen leven voor kinderen en jongeren 

een onmogelijke opgave is. En als dat ook 

nog moet plaatsvinden in een maatschappij 

waarin het individualisme is doorgeschoten in 

vrijblijvendheid, is het een verschrikking. Zo zaai 

je angst en onzekerheid bij kinderen.

Ontmoeting
Daarom is het belangrijk dat het onderwijs 

zich met veel méér bezig houdt dan met 

“de 

school is 

de plaats 

waar de 

 christelijke 

tradi tie 

levend 

 gehouden 

en door-
gegeven 

mag 

worden.”

Van Dijk is directeur van de Evangelische Hogeschool (EH) in Amersfoort. De EH is vooral bekend van het EH-Basisjaar, een éénjarig 
vormingsjaar ter voorbereiding op een studie aan hbo en wo en het EH-Traject, een deeltijd opleiding voor jongeren die voortijdig stoppen 
met hun studie of om een andere reden behoefte hebben aan een heroriëntatie. De EH viert dit jaar haar 40-jarig jubileum.

D� rgeven van vu� 
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Groter
dan mijzelf

“ Dat snap ik. Ik ervaar 

dat ook vaak als ik zing. 

Iets groters dan mijzelf. 

Mooi is dat.”
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De schoonmaakploeg werkt 

zich een weg door het theater in 

Houten, een paar jongens van 

de techniek bespreken in de 

coulissen wat er nodig is voor een 

volgende voorstelling en in de lobby 

vergaderen een aantal medewerkers. 

Terwijl iedereen zo aan het werk 

is, vindt er op het podium van de 

theaterzaal een ontmoeting plaats 

tussen Kinga Bán, zangeres van o.a. 

de christelijke band Sela, en Gert-

Jan Segers, fractievoorzitter van 

de ChristenUnie. En juist op deze 

plek, op het podium in een gebouw 

gemaakt voor entertainment, 

ontvouwt zich een heel persoonlijk 

gesprek over de dood, muziek, 

roeping en knipoogjes van boven.

Foto’s: R
uben Tim

m
an

“ Soms voel ik die 

bewogenheid 

wel als iets van 

God en niet iets 

van mezelf. Ik heb 

in Leeuwarden een 

slachtoffer van 

mensenhandel 

in de prostitutie 

aangekeken en 

daar voelde ik zo’n 

intens verdriet. 

Dat is dan groter 

dan ikzelf.”



› “Wat ik sowieso tegen je wil zeggen… Een 

jaar geleden kreeg ik de vraag of ik Arie Slob 

wilde opvolgen en dat viel me heel zwaar. 

Ik vond het echt een heftige beslissing.” 

Gert-Jan gaat al pratend op de stoel 

tegenover Kinga zitten: “En toen was het 

rond Prinsjesdag dat jullie met Sela zongen 

in de Kloosterkerk in Den Haag. Er was 

ruimte voor voorbede en toen zongen jullie 

ook het lied ‘Heer, wijs mij Uw weg’. Met die 

prachtige zin: “Toon mij dat Christus heel 

mijn weg gelopen heeft.” Er is toen een soort 

rust over me gekomen om me gewoon maar 

beschikbaar te stellen en dan te zien wat er 

zou gebeuren. Het is niet mijn weg, niet mijn 

strijd. Christus heeft mijn weg al gelopen.

Ik weet niet of je het leuk vindt om te horen, 

maar dat is een van de redenen waarom ik je 

zo graag eens wilde ontmoeten. Op dat 

moment was je echt even de stem van God.”

Na een korte stilte zegt Kinga: 

“Wow, wat gaaf! Die onthoud ik wel. Ik krijg 

inderdaad wel veel mooie reacties te horen 

op liedjes, maar het went nooit hoor. Al had 

ik laatst met ‘Ik zal er Zijn’ wel voor het eerst 

dat ik dacht: Wat is er gebeurd? Dit was mijn 

liedje, mijn emoties! Nu is het van iedereen. 

Misschien moet ik maar een nieuw liedje 

hebben binnenkort.”

Gert-Jan: “Dat liedje is geschreven naar 

aanleiding van jouw ziek zijn (Kinga heeft 

uitgezaaide borstkanker, red.). Hoe gaat het 

nu met je?”

“De afgelopen weken voelde ik me erg moe 

en had ik veel pijn. Het bijzondere is wel dat, 

hoe slechter ik mij voel, hoe meer God 

blijkbaar door me heen kan doen. Zo moest 

ik nog zingen op een conferentie en de 

impact daarvan lijkt gewoon groter omdat 

het simpelweg niet uit mij kan komen. Mijn 

relatie met God is sowieso nooit zo geweest 

als voor mijn ziekte. Alsof er een soort 

ruimte is gekomen voor God nu ik echt 

ervaar dat ik het zelf niet heb.”

Publiek en persoonlijk
Gert-Jan: “Jij noemde net even ‘Ik zal er zijn’. 

Twee jaar geleden is mijn schoonmoeder 

overleden en dat lied is toen door mijn 

dochters gezongen op de begrafenis. En wij 

hadden afgelopen zomer Reveilleweek. Daar 

vroegen Rianne (zijn vrouw, red.) en ik 

samen voorbede voor komend jaar en toen 

begon de band net ‘Ik zal er zijn’ te spelen. 

Dus dat is wel een lied dat voor ons op hele 

belangrijke momenten een grote rol heeft 

gespeeld. Dat lijkt me ook het mooie voor 

jou. Dat je iets heel persoonlijks zingt en dan 

dit soort dingen terug hoort.”

Kinga: “Maar jij moet in de politiek ook vaak 

dingen zeggen die niet per se dichtbij jou 

liggen, toch?”

Gert-Jan: “Ik lag een keer midden in de 

nacht wakker en toen piekerde ik over 

eerlijkheid en wie ik dan echt ben. We gaan 

nu komend jaar in, met verkiezingen en 

dan word ik een soort posterman. Een 

uithangbord. Al die verwachtingen waar ik 

aan moet voldoen en hoe hard ik daar mijn 

best voor wil doen. Dat je je hart moet laten 

zien, maar dat ik dat niet in wil zetten als 

een soort trucje. Het vloog me opeens aan. 

En toen schoot mij een gedicht te binnen 

van Bonhoeffer, een van mijn helden. Dat 

gedicht eindigt met de zinnen: “Ben ik dan 

wat mensen van me denken? Of wat ik zelf van 

binnen ervaar? Wie ik ook ben, Gij kent mij. U 

kent mij en ik ben van U.” 

'Op dat 
moment 

was je echt 
even de 

stem van 
God'

'Alles moet 
wegvallen, 

behalve Jezus. 
Dat gevoel 

heb ik zo 
sterk sinds 

ik ziek ben.'

Dat stelde me gerust. En toen kon ik weer 

slapen.”

Alles loslaten
Kinga: “Ja, dat we van Hem zijn is het 

belangrijkst. Alles moet wegvallen, behalve 

Jezus. Dat gevoel heb ik zo sterk sinds ik ziek 

ben. Maar echt alles, ook mijn kinderen. Dat 

is voor mij ook een beetje het verhaal achter 

‘In goede handen’ (liedje van Kinga voor 

haar kinderen, red.) Zelfs dat vraagt God me 

los te laten.”

Kinga slikt wat tranen weg en Gert-Jan probeert 

haar gerust te stellen: “Maar dat hoeft nu nog 

niet toch?”

“Jawel”, zegt Kinga en ze begint te huilen. “En 

dat vraagt hij ook aan jou denk ik. Aan 

iedereen. En ik word er emotioneel van 

omdat het natuurlijk heftig is, maar het is 

ook zoiets moois wat God wil geven. Als we 

ons gezin boven God zetten, kan het ook een 

soort afgod worden. God vraagt of we Hem 

boven alles willen eren, toch?!”

Het blijft even stil in de zaal. De woorden zweven 

nog een beetje door de ruimte en Gert-Jan zit er 

duidelijk nog over na te denken. 

“Maar je kinderen loslaten is toch alleen iets 

voor als het echt moet? Ik bedoel: anders 

moet je toch gewoon je leven leven? En 

gewoon moeder zijn?”

Kinga: “Het betekent niet dat ik geen moeder 

ben, maar het betekent wel dat ik ze los moet 

laten. God heeft hun leven in Zijn hand. Maar 

als ouder, of misschien wel vooral als moeder, 

denk je vaak dat als ik het maar goed doe, dat 

de kinderen dan wel goed terecht zullen 

komen. Dus ergens willen we dat, maar het 

kan gewoon niet. Door mijn ziekte heb ik dat 

ontdekt, en ik ervaar het wel als een missie 

om door te geven. Dat we allemaal nu al los 

mogen laten, het geeft vrijheid. Het maakt 

zichtbaar waar het echt om gaat.”

Denken aan de dood
Gert-Jan: “Ik ben regelmatig met de dood 

bezig geweest, al vanaf toen ik redelijk jong 

was. Sterfelijkheid heeft me in mijn leven 

ontzettend aangegrepen en eigenlijk nog 

steeds bijna iedere dag.”

“Denk je elke dag aan de dood?”

“Zo nu en dan. Vooral als ik ga slapen. Dat ik 

me even afvraag hoe het zal zijn. Op een 

gegeven moment doe je je ogen dicht en dan, 

dan is het voorbij. Ik denk daar best vaak 

aan, ja.”

 “Maar ben je er dan bang voor?”

“Ja, in het begin zeker. Nu niet meer zo, nu is 

het geen angst, maar wel iets heel 

indrukwekkends. Dat je je afvraagt: wat gaan 

we tegemoet? Wat is er aan de andere kant? 

Wat moet ik hier allemaal loslaten?

Ik ben ontzettend geïntrigeerd door laatste 

momenten van mensen. Ik had een neef die 

even oud was als ik en die rende op een dag 

de straat op en werd geschept door een auto. 

Na een hele tijd in coma te hebben gelegen 

hadden zijn ouders gebeden: Heer, neem 

Hem maar in Uw handen. En toen deed mijn 

neef zijn ogen open, kwam overeind, strekte 

zijn handen uit en zakt in elkaar in het 

kussen en stierf. Alsof hij God ontmoette. Ik 

heb een paar van dat soort verhalen en dat 

houdt me heel erg bezig. ›
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lees het hele gedicht op 
www.christenunie.nl/bonhoeffer

Kinga Ban (1981) 

is zangeres en 

sinds 2008 de 

leadzangeres van 

de bekende 

christelijke band 

Sela. In april bracht 

ze haar eerste solo 

CD uit. Ze is 

getrouwd met 

Reinder en moeder 

van 2 dochters (Ike 

en Liva) en een 

zoon (Kene). 

'Alles moet 
wegvallen, 

behalve Jezus. 
Dat gevoel 

heb ik zo 
sterk sinds 

ik ziek ben.'

Kinga Ban (1981) 

is zangeres en 

sinds 2008 de 

leadzangeres van 

de bekende 

christelijke band 

Sela. In april bracht 

ze haar eerste solo 

CD uit. Ze is 

getrouwd met 

Reinder en moeder 

van 2 dochters (Ike 

en Liva) en een 

zoon (Kene). 
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nederland

serviëservië
georgiëgeorgiëgeorgië

libanonlibanonlibanon

oekraïne

kroatiëkroatiëkroatië

Deze projecten met onze buitenlandse zusterpartijen worden 

uitgevoerd door onze FICDD stichting. Zo sponsort FICDD 

onder andere bewustwordingscampagne over mensenhandel 

in Servië. Jonge christenen uit het Midden-Oosten volgen 

dankzij onze steun een vierweekse Summer School in 

Libanon over het christelijke waarden in politiek en 

samenleving. In Oekraïne trainen we christelijke studenten 

hoe ze politiek actief kunnen worden en in Georgië steunen 

we onze zusterpartij bij hun campagneactiviteiten. 

Ook organiseerden we een workshop ´Opstarten Politieke 

Jongerenbeweging´ voor onze zusterpartij ´Hrast´ in Kroatië. 

Hrast is nog een relatief jonge christelijke politieke 

partij in Kroatië en mede dankzij training en financiële 

steun van FICDD heeft Hrast afgelopen verkiezingen een 

parlementariër kunnen leveren: Ladislav Ilcic. 

Daarnaast is onze vrijwilliger Dennis Petri is al jaren actief 

in Costa Rica waar hij christelijke jongeren aanmoedigt om 

niet alleen in de kerk actief te zijn, maar om zich ook in de 

maatschappij in te zetten. 

Dennis en Ladislav vertellen hieronder kort wat hen 

drijft. Meer over hen, hun werk en FICDD kunt u lezen op 

www.christenunie.nl/internationaal

Dennis Petri
Waar bestaat jouw werk in Costa Rica uit? 
In 2010 heb ik in Costa Rica de MIPC, Inter-Amerikaanse 

Beweging van Christelijke Professionals op gericht. 

Het netwerk is er op gericht om jongeren 

met een academische achtergrond te 

ondersteunen die actief zijn of dat willen 

worden in christelijke politieke partijen. 

MIPC organiseert maandelijkse workshops, 

schrijft publicaties die een christelijk-

politieke duiding geven van actuele 

maatschappelijke thema’s en onderhoudt een 

netwerk waarin informatieuitwisseling plaatsvindt.

Wat drijft jou om dit werk te doen?
Ik heb altijd de sterke overtuiging gehad dat het geloof 

relevant moet zijn voor belangrijke maatschappelijke 

vraagstukken. In Latijns-Amerika, waar ik ben geboren en 

opgegroeid en nu ook werkzaam ben, zie ik het als mijn 

missie om politiek op bijbelse grondslag te bevorderen.

Ladislav Ilcic
Waarom wil je bijdragen aan 
christelijke politiek?
Ik ben er van overtuigd dat christelijke 

politiek goed is, en niet slechts voor 

christenen. Het christendom is niet alleen 

een religie, maar een levenshouding. 

Uiteraard heeft ieder mens de vrije wil om 

deze christelijke universele waarden wel 

of niet te accepteren, maar ik heb óók de vrijheid om 

ze uit te dragen. Om vruchten van het christendom te 

zien hoef je niet per se een gelovig iemand te zijn. «

Wist u dat de ChristenUnie over de hele wereld betrokken is 

bij christelijke politiek? Al 25 jaar stelt de Nederlandse overheid geld 

beschikbaar voor Nederlandse politieke partijen. Dit geld is bestemd 

om door middel van trainingen en partijopbouw contact te 

onderhouden met zusterpartijen in het buitenland.

'Ik hoor 
wel een diepe 
bewogenheid 

bij je als je 
praat over 

bepaalde 
mensen en 

onderwerpen. 
Een beetje 
als Jezus'
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› Jij zit in een proces waarin je al los moet 

laten. Daar zit dan ook een soort genade in. 

Dat God je die tijd geeft.”

Kinga: “Ja, ik denk inderdaad dat het handig 

is dat ik daar nu al mee begin.” Ze lacht en 

vervolgt dan:

“Maar ik ben niet elke dag bezig met de 

dood. Dood is wel heel dichtbij. Maar dat 

zware en zwaarmoedige wat op dood zit, 

daar baal ik soms van. Mag ik daar niet meer 

vreugde in zien, ook in wat God ons belooft. 

Mensen om me heen vinden dat wel eens 

lastig, dat ik het mooie er ook van zie en 

ergens een stuk dankbaarheid en rust ervaar. 

Die zeggen me dan dat ik heus wel 

verdrietig, bang en boos mag zijn.”

Gert-Jan: “Zijn die opstandiger daarin dan 

jij?”

Kinga: “Nou, zij zien vooral dat het heel erg 

is. En dat is het ook. Het is niet de bedoeling 

dat een jonge moeder sterft, maar kunnen 

we misschien ook de mooie dingen ervan 

zien en meer verwachtingsvol uitzien naar 

wat komen gaat?”

Groter dan mijzelf
Het wordt onrustiger in de theaterzaal. Er lopen 

een paar mensen in en uit en het lijkt erop dat 

de bedrijvigheid die al de hele ochtend in het 

gebouw gaande is, nu ook de zaal gaat bereiken. 

Gert-Jan: Volgens mij moeten we zo gaan. 

Jammer. Ik had nog wel een tijd met je door 

willen praten. Wat mooi dat jij zo je emotie 

laat zien, dank je wel!”

Kinga: “Ja, dat gaat een beetje vanzelf. Soms 

heb ik er ook niet zoveel zin in, maar dan 

gebeurt het toch. Heb jij dat ook? Ik zag ook 

emotie bij jou.”

Gert-Jan: “Nou, toen jij net moest huilen, 

huilde ik wel mee ja. Ik huil trouwens niet zo 

heel snel, maar ik heb wel heel veel tranen 

gelaten bij jullie lied ‘Ik zal er zijn’. Ja dat is 

heel gek, maar muziek kan me dan 

ontzettend diep raken.” 

Kinga: “Ik hoor wel een diepe bewogenheid 

bij je als je praat over bepaalde mensen en 

onderwerpen. Een beetje als Jezus.”

Gert-Jan: “Nou, mooi dat je dat zegt. Soms 

voel ik die bewogenheid wel als iets van God 

en niet iets van mezelf. Ik heb in 

Leeuwarden een slachtoffer van mensen-

handel in de prostitutie aangekeken en daar 

voelde ik zo’n intens verdriet. Dat is dan 

groter dan ikzelf.”

“Dat snap ik. Ik ervaar dat ook vaak als ik 

zing. Iets groters dan mijzelf. Mooi is dat.” «

  Verder lezen?  

Wat u gelezen heeft is slechts een 

deel van het gesprek, want we hebben 

geen ruimte om alles in het magazine 

plaatsen. Daarom nodigen we u van 

harte uit om de rest online te lezen: 

een gesprek over Kinga’s Godsvertrouwen 

bij ziekte, Bonhoeffer, de boom van Luther 

en een 'lelijk winkelcentrum'. 

Ga naar:  www.christenunie.nl/kingaban 

en lees de rest van het verhaal. Daar kunt 

u o.a. ook luisteren naar het lied dat Kinga 

voor haar kinderen heeft gemaakt.

ChristenUnie
Internationaal

FICDD: Foundation for International Christian Democratic Development
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 Nieuwe boek 

 van Gert-Jan Segers 

HOOP
verschijnt

in oktober 2016in oktober 2016

HOOP
Maar ik houd mijn hart vast. Er zijn breuklijnen 

in onze samenleving gekomen en die worden de 

laatste tijd alleen maar groter. Je postcode wordt 

steeds bepalender voor je schoolresultaten en de 

rest van je toekomst. Hoger en lager opgeleiden 

raken vervreemd van elkaar, het wantrouwen 

ten opzichte van de politiek groeit. Zieken en 

gehandicapten staan langs de kant en voelen 

zich steeds meer een nummer in de bureaucratie. 

Jongeren vinden lastig werk, terwijl ouderen hun 

werk niet goed volhouden. Gelovigen en seculieren 

lijken bang voor elkaar te worden. De kloven 

worden eerder groter dan kleiner.

Begin dit jaar ben ik begonnen met een tocht 

langs de breuklijnen in onze samenleving. 

Ik ben gaan praten met denkers, doeners en 

ervaringsdeskundigen, onder wie Arjen Lubach, 

rabbijn Jacobs, Beatrice de Graaf, Generaal bd Van 

Uhm, Paul Schnabel, Francis Fukuyama, Bruno Roche, 

Vonne van der Meer, Bert Keizer en Ahmed Aboutaleb. 

Ik heb werkzoekende jongeren ontmoet, met 

mantelzorgers gesproken, meegelopen met 

wijkverpleegkundige op Kanaleneiland, door-

gepraat met Jos de Blok van Buurtzorg. Ik ben 

langs geweest bij het Leger des Heils, heb 

geluisterd naar vluchtelingen en naar mensen 

die onze fractie mailden met hun zorgen over de 

komst van vluchtelingen.

Onze onderlinge vervreemding raakt me. 

Maar mijn tocht langs de breuklijnen is ook een 

zoektocht naar hoop. En tijdens mijn reis ben 

ik ook hoopvoller geworden. Er is werkelijk iets 

aan te doen. Het is mogelijk: een land dat ruimte 

biedt aan verschillende mensen met verschillende 

overtuigingen, een land waarin we elkaar weer 

echt in de ogen gaan kijken. Er is toekomst voor 

een verdeeld land. En er is alle reden voor om 

ons als christenen daar sterk voor te maken. 

Als mensen van de hoop.

Meer weten?
Kijk voor meer informatie, bonusmateriaal en een 

gratis hoofdstuk op www.christenunie.nl/hoop

   gert-jan segers
   Voorzitter Tweede Kamerfractie 
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We zijn in Nederland 

gezegend met goede zorg, 

met godsdienstvrijheid, 

onderwijsvrijheid, een 

draaiende economie, een 

verzorgingsstaat, vrede. De 

generaties voor ons hebben ons 

een prachtig land nagelaten 

en we mogen hen en God daar 

dankbaar voor zijn. 
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rest van je toekomst. Hoger en lager opgeleiden 

raken vervreemd van elkaar, het wantrouwen 

ten opzichte van de politiek groeit. Zieken en 

gehandicapten staan langs de kant en voelen 

zich steeds meer een nummer in de bureaucratie. 

Jongeren vinden lastig werk, terwijl ouderen hun 

werk niet goed volhouden. Gelovigen en seculieren 

lijken bang voor elkaar te worden. De kloven 

worden eerder groter dan kleiner.

Begin dit jaar ben ik begonnen met een tocht 

langs de breuklijnen in onze samenleving. 

Ik ben gaan praten met denkers, doeners en 

ervaringsdeskundigen, onder wie 

rabbijn Jacobs, Beatrice de Graaf, Generaal bd Van 

Uhm, Paul Schnabel, Francis Fukuyama, Bruno Roche, 

Vonne van der Meer, Bert Keizer

Ik heb werkzoekende jongeren ontmoet, met 

mantelzorgers gesproken, meegelopen met 

wijkverpleegkundige op Kanaleneiland, door-

gepraat met Jos de Blok van Buurtzorg. Ik ben 

langs geweest bij het Leger des Heils, heb 

Lezers van dit magazine 

krijgen korting! Lever deze 

coupon in bij de boekhandel 

en u betaalt slechts € 16,45 

voor het boek. 



ADVERTENTIE

Agenda

28 oktober

Debat ‘Christelijke politiek 

en het levenseinde’

Op vrijdagmiddag 28 oktober organiseert het 

Wetenschappelijk Instituut van de ChristenUnie 

een debat over het levenseinde. Wat is de rol van 

relaties? Wat betekent autonomie, als het gaat om 

het levenseinde? En: in hoeverre is het goed om in dit 

debat geloofsargumenten te gebruiken? Met o.a. Carla 

Dik, Esmé Wiegman & Maarten Verkerk. 

  wi.christenunie.nl/levenseindedebat

7 november

Conferentie jonge gezinnen 

en relatieversterking

De ChristenUnie wil aandacht vragen voor de druk 

waaronder ouders met jonge kinderen leven. De 

combinatie van werk en zorg voor de kinderen, 

een dure hypotheek, mantelzorgtaken voor de 

familie; zomaar ingrediënten die kunnen leiden 

tot spanning in de relatie. Daarom organiseert Joël 

Voordewind samen met andere organisaties hierover 

een conferentie op maandag 7 november voor 

hulpverleners, beleidsmakers, pastoraal werkers, etc.

 www.christenunie.nl/gezin

26 november

ChristenUnie Verkiezingscongres

Stemmen over de kandidatenlijst en het 

verkiezingsprogramma.

 www.christenunie.nl/congres

1 december

Deadline sollicitaties Fellows-

talentenprogramma 2017 (WI)

 wi.christenunie.nl/fellows2017 

Colofon

Redactie

Jop Douma (hoofdredacteur), 

Floris Spronk (eindredacteur), 

Menno van Hulst, Tjitske Kuiper 

– De Haan, Geert Jan Spijker.

Met medewerking van

Anne Paul Roukema 

www.inhisimage.nl 

Ruben Timman 

www.nowords.nl 

Matthijn Buwalda 

www.tekstmeneer.nl  

Wilfred Hermans 

www.wilfredhermans.nl 

Martina Faber 

www.martinafaber.nl 

Henk Tukker 

www.henktukkerfotografie.nl 

Jasper van den Bovenkamp  

www.vakmaten.nl  

Concept, vormgeving

en beeldbewerking

Redmatters  

www.redmatters.com

Contact

Postbus 439, 

3800 AK Amersfoort

Tel. 033 4226969

info@christenunie.nl

IBAN: NL55 RABO 0372 9300 18

www.christenunie.nl/contact 

CBB

ChristenUnie magazine verschijnt 

in braille en audio bij het CBB. 

Tel. 0341 565 499

Druk

Boemerang DM

Advertenties

Theo Wijbenga (Media Advys)

Tel. 0511 789 319

adverteren@christenunie.nl

Het volgende ChristenUnie 

magazine verschijnt in 

december 2016.

Giften

De ChristenUnie 

steunen met uw gift? 

IBAN: NL55 RABO 0372 9300 18 

t.n.v. ChristenUnie te Amersfoort

Lidmaatschap

Het lidmaatschap valt samen 

met het kalenderjaar. Opzeggen 

kan alleen schriftelijk voor 30 

november bij de leden administratie:

ledenadministratie@christenunie.nl

Alle mutaties worden door de 

leden administratie per e-mail of 

per post aan u bevestigd. 

NAW-gegevens 

De ChristenUnie registreert 

NAW-gegevens van alle leden. 

Zorgvuldig geselecteerde derden 

mogen onze leden af en toe 

gerichte aanbiedingen doen. 

Vragen of bezwaar? Bel onze 

ledenadministratie.

Papier

De ChristenUnie heeft voor 

haar magazine een bewuste 

keuze gemaakt wat betreft papier. 

De omslag en het binnenwerk zijn 

FSC gecertificeerd, dat wil zeggen 

dat het papier is vervaardigd uit 

hout dat komt uit verantwoord 

beheerd bos. Daarbij is bij de 

productie van het binnenwerk 

gebruikgemaakt van 60% recycled 

papier en 40% nieuwe vezels.
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Dopersduin
Schoorl

een huis met hart en ziel voor 
al uw zinvolle bijeenkomsten

www.dopersduin.nl | info@dopersduin.nl

Zoals retraites,
maar ook 

koorweken
gemeenteweekenden
jongerenuitjes
heidagen
seminars

voet van de Schoorlse duinen, omringd door bos, duin, 
strand en zee. Wij bieden u ruimte tot 120 personen; van 
volledig verzorgd tot zelfverzorging. Wees welkom!

WWW.JEMIMA.NL

IBAN NL53 RABO 0367 5075 60

HELPT U MIJ 
KIND TE ZIJN?

STEUN ONS

Maak zo het leven van een kind 
met een (meervoudige) beperking 
mogelijk in een christelijk tehuis bij 

Bethlehem.

Plesmanstraat 68 | Postbus 900 | 3900 AX  Veenendaal | T 0318 54 30 30 | E info@rmu.nu | www.rmu.nu

Word lid op 
www.rmu.nu 

                  Uw dagelijks werk is uw dagelijks brood.
Maar wat als uw baan in het gedrang komt door ontslag, reorganisatie of  arbeids conflict? Dan doet u een 
beroep op RMU-juristen. Deskun dige adviseurs die opkomen voor úw belangen. Die niet meteen het mes op 
tafel leggen, maar zoeken naar een oplossing die recht doet aan alle partijen. Word nu lid van de christelijke 
vakorganisatie die zich bij haar werkzaamheden afhankelijk weet van de Gever van ons dagelijks brood. 

En wat als uw dagelijks
brood ter discussie staat?

Agenda

28 oktober

Debat ‘Christelijke politiek 

en het levenseinde’

Op vrijdagmiddag 28 oktober organiseert het 

Wetenschappelijk Instituut van de ChristenUnie 

een debat over het levenseinde. Wat is de rol van 

relaties? Wat betekent autonomie, als het gaat om 

het levenseinde? En: in hoeverre is het goed om in dit 

debat geloofsargumenten te gebruiken? Met o.a. Carla 

Dik, Esmé Wiegman & Maarten Verkerk. 

  wi.christenunie.nl/levenseindedebat

7 november

Conferentie jonge gezinnen 

en relatieversterking

De ChristenUnie wil aandacht vragen voor de druk 

waaronder ouders met jonge kinderen leven. De 

combinatie van werk en zorg voor de kinderen, 

een dure hypotheek, mantelzorgtaken voor de 

familie; zomaar ingrediënten die kunnen leiden 

tot spanning in de relatie. Daarom organiseert Joël 

Voordewind samen met andere organisaties hierover 

een conferentie op maandag 7 november voor 

hulpverleners, beleidsmakers, pastoraal werkers, etc.

 www.christenunie.nl/gezin

26 november

ChristenUnie Verkiezingscongres

Stemmen over de kandidatenlijst en het 

verkiezingsprogramma.

 www.christenunie.nl/congres

1 december

Deadline sollicitaties Fellows-

talentenprogramma 2017 (WI)

 wi.christenunie.nl/fellows2017 



 “Doe mee, werf een verkiezingslid en 

 ontvang de glossy Bonhoeffer!” 

Het verkiezingslid betaalt eenmalig € 15,- tot 
eind 2017 en ontvangt naast deze korting een mooie 
goodiebag!* Ga naar www.christenunie.nl/lidworden

*  Deze actie geldt zolang de voorraad glossy’s en goodiebags strekt en duurt t/m 
16 december 2016. Vanaf januari 2018 gelden de reguliere lidmaatschapstarieven.

ACTIE
Verkiezingslid voor

slechts € 15,- tot eind 2017

Je buren laten kennismaken met de ChristenUnie?Je buren laten kennismaken met de ChristenUnie?
Vraag gratis een exemplaar van het CU magazine aan via: Vraag gratis een exemplaar van het CU magazine aan via: 

www.christenunie.nl/kennismaken
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VOORWOORD INHOUD

Ons politieke werk is geploeter in de 

modder. Het is een hoop gedoe over 

taaie, alledaagse problemen van hele 

gewone mensen. Als politicus die daar 

hele dagen mee bezig is, troost Kerst me 

met het geloof dat het evangelie daar 

niet te verheven voor is. De komst van 

Jezus laat zien dat God niet te groot is 

voor de kleine en minder kleine vragen 

van ons dorp, onze stad, ons land.

Al voor de komst van Christus 

was duidelijk dat de Eeuwige zich 

ook druk maakt om zoiets als een 

vervalste weegschaal. Om een 

hek om het dak van hun huis te 

timmeren, zodat niemand eraf kan 

vallen. In Deuteronomium 22 geeft 

de Almachtige bouwvoorschriften, 

een � ora- en faunawet en 

zedelijkheidswetgeving. Gods hart gaat 

uit naar mensen aan de rafelranden 

van de samenleving. De God van hemel 

en aarde is begaan met mensen in de 

modder. Sterker. Hij is erbij.

Kerst draait om Immanuel. En Kerst 

moedigt me aan om daar te zijn waar 

Hij ook wil zijn.

 gert-jan segers
 Voorzitter

Tweede Kamerfractie 

ChristenUnie

  @gertjansegers

Met Kerst raakte de hemel de aarde. Werd de 

Almachtige een kwetsbaar kind. Ging Hij – en ik 

schrijf het met eerbied – met zijn voeten in onze 

modder staan.

De aanmoediging 
van Kerst

Inhoud

17.  Update uit Brussel
29.  Gastcolumn Jan Bosman
31. Agenda

En verder o.a.:
4. Update uit Den Haag
9.  Nieuws uit het land

ChristenUnie magazine - Uitgave 8 Jaargang 2016

14. Fotoserie Verkiezingscongres

18. Carola Schouten en Alderik Bos

6. Kerst in Caïro 10. Groeten uit Bunschoten

Van de redactie

Net als de afgelopen jaren 
brengen wij u met veel 
plezier aan het einde van 
het jaar een bijzonder 
kerstnummer. We hopen dat 
u het ook met plezier leest. 

Half februari, eerder dan 

normaal, volgt dan een 

speciaal Verkiezingsnummer, 

geheel in het teken van de 

aankomende Tweede 

Kamerverkiezingen van 

15 maart 2017. 

De campagne is al in volle 

gang en we zouden het 

geweldig vinden als u ons 

hierin wilt helpen. Dat kan 

door mee te doen met een 

campagneactiviteit, door een 

campagnegift over te maken 

of door de berichten van de 

ChristenUnie online te delen 

met uw vrienden en familie. 

Alle hulp is welkom! Zo 

helpt u ons geloof een stem 

te geven. Kijk op 

www.christenunie.nl/

campagne voor meer 

informatie. 

Wij wensen u gezegende 

kerstdagen en een hoopvol 

nieuwjaar.

24. Jurjen ten Brinke: Bewogen realist

tip: Volg Gert-Jan Segers nu ook via Facebook (  facebook.com/gertjansegersCU) 

22. Column Bijzonder Onderwijs

ChristenUnie Magazine  32  ChristenUnie Magazine

agendatip: 
Kom op 21 januari 2017 naar de Open Dag 

en Campagne-a� rap in Den Haag. 

Van de redactie

Net als de afgelopen jaren 
brengen wij u met veel 

6. Kerst in Caïro

24. Jurjen ten Brinke: Bewogen realist

agendatip:
Kom op 21 januari 2017 naar de Open Dag 

en Campagne-a� rap in Den Haag. 



Wilt u vaker updates? Volg ons dan via:
  www.christenunie.nl      www.facebook.com/christenunie      www.christenunie.nl/nieuwsbrief
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Carola Schouten

“De ChristenUnie wil een eerlijk en rechtvaardig belastingstelsel. 
Dit kabinet wil vooral die gezinnen bevoordelen waarin beide ouders 

zoveel mogelijk werken. Gezinnen waarin andere keuzes worden 

gemaakt, bijvoorbeeld vanwege de zorg voor kleine kinderen of 

mantelzorg, betalen daarvoor de hoofdprijs, via hoge belastingen. 

Hiermee stuurt de overheid op keuzes die gezinnen zelf, aan de 

keukentafel, moeten kunnen maken. Ik zet mij ervoor in dat 

gezinnen zelf de keuze tussen werk en zorg kunnen maken en 

daarvoor niet � nancieel gestraft, maar juist beloond worden.

Onlangs werd een rapport gepresenteerd van Kerk in Actie – waarin 

de bijdrage van kerken aan de bestrijding van schulden en armoede 

in kaart werd gebracht. De kerken bieden voor maar liefst 25 miljoen 

euro aan hulp en ruim 500.000 uren aan vrijwilligerswerk! Uit het 

rapport bleek onder meer dat de samenleving steeds complexer 

wordt. Mensen lopen vast in de regels en bureaucratie van de 

overheid en belanden hierdoor steeds vaker in de schulden. Ik wil dat 

er één aanspreekpunt komt voor mensen in armoede. Iemand die 

naast je staat en je helpt bij de ondersteuning die je nodig hebt.”

Joël Voordewind 

“Op 7 november organiseerde de ChristenUnie samen met de PvdA 

een symposium in de Tweede Kamer over het babyproof maken van 

relaties. Op de bijeenkomst presenteerden we een manifest waarin 

plannen zijn opgenomen om ouders voor te bereiden op de komst 

van een baby. De week erna behandelden we de begroting Jeugdzorg, 

waar ik voorstellen uit dit manifest heb ingediend. Zo wil de 

ChristenUnie aanstaande ouders een ouderschapscursus aanbieden 

via het consultatiebureau en gedurende de zwangerschapscursus. 

Ontwikkelingssamenwerking is een post waarop de afgelopen 

jaren veel bezuinigd is, daarom was ik blij dat een motie van de 

ChristenUnie een meerderheid haalde, waarmee in 2017 60 miljoen 

euro voor de Dutch Relief Alliance beschikbaar komt. Hier zijn 

hulporganisaties aangesloten die heel goed in staat zijn de meest 

kwetsbare vluchtelingen te bereiken waaronder christenen en 

andere minderheden. Vluchtelingen in oorlogsgebieden als Syrië 

en Irak blijven onze steun nodig hebben en daar zal ik me voor 

blijven inzetten.”

Gert-Jan Segers

“In de Week van het Leven 

lanceerden we samen met de 

VBOK het Tienermoederfonds. 

Dit fonds is er voor 

tienermoeders die hun kindje 

graag willen houden, maar het 

� nancieel niet redden. Vaak 

hebben ze problemen rond 

inkomen en huisvesting en 

ontbreekt een goed sociaal 

netwerk. Dit leidt niet zelden tot 

het afbreken van de 

zwangerschap. Met dit fonds 

stimuleren we deze jonge 

moeders om hun kindje te 

houden en bieden we hen, 

samen met hun kindjes een 

betere toekomst. 

Ik heb er ook voor gepleit om 

nieuwkomers verplicht deel te 

laten nemen aan een 

leerwerktraject. In ruil voor 

onderdak, onderwijs, zorg, 

aangevuld met leefgeld, doen de 

nieuwkomers verplicht mee aan 

een leerwerktraject. Hiermee 

doen de nieuwkomers iets terug 

voor de samenleving en kunnen 

ze invulling geven aan hun 

leven hier en deel uitmaken van 

de samenleving.”

Carla Dik-Faber

“Het waren soms heftige dagen 

in de Tweede Kamer, wanneer 

het over ‘voltooid leven’ ging. 

Juist dan doen woorden ertoe. 

Het grijpt mij heel erg aan 

wanneer ik van ouderen hoor 

dat zij zich door deze discussie 

overbodig voelen. Eind 

november lanceerde de 

ChristenUnie daarom met o.a. 

Jan Slagter van Omroep Max een 

zilveren stembusakkoord. We 

willen voorkomen dat ouderen 

hun leven als voltooid ervaren. 

Samen moeten we ons inzetten 

om ouderen een volwaardig 

leven te geven in plaats van een 

voltooid leven.

Ons dagelijks voedsel is niet 

vanzelfsprekend en daarom 

pleit ik voor een herwaardering 

van voedsel. Boeren werken hier 

iedere dag hard voor, maar 

krijgen daar geen eerlijke prijs 

voor. Op dit moment is er grote 

onzekerheid bij melkveehouders 

over de toekomst van hun 

bedrijven. Ik vind dat de 

grondgebonden melkvee-

houderij een goede toekomst 

verdient in ons land. ” 

Eppo Bruins

“We zien dat de strijd om het 

behoud van het bijzonder 
onderwijs vol aan de gang is. 

In de Tweede Kamer zijn er 

meerdere partijen die daar graag 

een einde aan maken. Daarom 

lanceerde ik de actie 

mijnschoolisbijzonder.nl, 

waarop scholen zich kunnen 

aanmelden en hun verhaal 

kunnen vertellen. Want 

bijzonder onderwijs is uniek en 

zorgt ervoor dat ouders en 

kinderen kunnen kiezen voor 

een school die past bij hun 

levensovertuiging. 

Afgelopen maand presenteerde 

ik ook een plan om het vmbo, de 

techniek en vakmanschap te 

herwaarderen, ‘De Gouden 

Handen van Nederland.’ We 

gaan de gouden handen van 

onze jongens en meisjes op het 

vmbo nodig hebben als we in de 

toekomst slimme producten 

willen maken die we wereldwijd 

kunnen exporteren. Technici en 

vakspecialisten, mensen die 

verstand hebben van machines 

en échte producten: we hebben 

ze keihard nodig.”

update uit den haag

Doneer ook via
tienermoederfonds.nl

christenunie.nl/babyproof
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Daar hoort trouwens een bijzondere 

anekdote bij. Het verhaal gaat dat ergens 

in de tiende eeuw een zekere sultan met 

christenen in gesprek raakte over hun 

geloof. Hij was nogal sceptisch over hun 

groteske uitspraken, en daagde hen uit. 

“Wie geloof heeft ter grootte van een 

mosterdzaadje”, sprak hij, “kan bergen 

verzetten. Dat staat in jullie heilige boek. 

Toch? Nou, laat maar zien wat jullie God 

met de Mokattam-berg kan.” De 

christenen riepen een vasten uit van drie 

dagen. Daarna gingen ze met de sultan 

naar de berg, waar ze tot hun ontsteltenis 

ontdekten dat de berg verplaatst was. 

Of ik geloof dat die berg werkelijk was 

geweken? Goeie vraag. Ik merk bij zo´n 

verhaal dat ik een sceptische Westerling 

ben. Maar tegelijk geloof ik ook in het 

evangelie dat vol staat met wonderen.

Oké, mijn vrouw deed dus 

gehandicaptenwerk, en ik was 

uitgezonden namens de Gereformeerde 

Zendingsbond. In de zeven jaren dat we 

er woonden en werkten, zijn we van 

het land en zijn mensen gaan houden. 

We sloten vriendschappen, die duren 

tot vandaag. We gingen de taal en de 

cultuur begrijpen. Waarom de mensen 

de dingen daar doen zoals ze die doen. 

En natuurlijk, sommige dingen 

begrepen we ook niet. Nog steeds niet. 

Eerwraak, om maar een voorbeeld te 

noemen. Hoe kun je in vredesnaam je 

eigen kind offeren als prijs voor 

eerherstel? Ik zal dat nooit begrijpen en 

wil dat ook niet.

Voor veel gebruiken en gewoontes in het 

Arabische land ontwikkelden we gelukkig 

gaandeweg wél sympathie. Eén ervan wil 

ik graag met u delen. Uitgerekend nu, 

want we zijn onderweg naar Kerst. En 

lang begon het omstreeks deze tijd dan 

onder mijn colbert te jeuken. 

Net als miljoenen andere christenen 

kwamen wij op kerstavond in Egypte 

samen in de kerk om de geboorte van 

Jezus Christus te vieren. De 

internationale kerk waarbij wij waren 

aangesloten, bestond uit een bont 

gezelschap van mensen met twintig 

verschillende nationaliteiten, komend 

uit tientallen christelijke tradities. Dat 

was al een feest op zich. Zeer intens 

heb ik daar de eenheid in Christus 

ervaren. Een vleugje hemel op aarde.

Kribbe in het midden
Mijn dochters droegen feestjurken met 

glitters, op weg naar de rooms-

katholieke basiliek die onze kerk 

huurde om alle driehonderd bezoekers 

een plekje te kunnen verschaffen. De 

straten van Caïro waren zoals ze altijd 

waren. Nou ja, soms zag je een 

dennentakje wapperen, en toegegeven: 

af en toe hing er een verdwaalde 

kerstbal aan. Maar het was vooral 

gewoon 24 december, een doorsnee 

avond in de Egyptische hoofdstad. 

Kerst werd het pas echt toen we de 

kerk binnenliepen. Met heel deze 

bijeen gestroomde gemeente vierden 

we de verjaardag van onze Heer Jezus 

Christus. Hij lag niet in een hoekje, 

weggemoffeld in een wieg achter de 

kerstboom. Geen onbekende � gurant 

op Zijn eigen verjaardag, zoals Hij dat 

in Nederland vaak is. De kribbe stond 

in het middelpunt van de viering, het 

kerstkind lag er in zijn volle glorie in, 

en wij zaten om Hem heen. 

Luid klokje klingelingeling
Het verschil tussen binnen en buiten 

was groot. In de stad ging men zijn 

Egyptische gangetje, in de kerk was er 

vrolijkheid. We dankten God dat hij in 

de gedaante van een baby de wereld 

had omhelsd en de liefde verklaard. 

Tegelijk beseften we hoe noodzakelijk 

dit goddelijk ingrijpen was geweest. 

Want laten we wel wezen, wat maken 

we er met z’n allen een ongelofelijke 

bende van. Wie om zich heen kijkt, kan 

niet anders concluderen. Godzijdank 

en Christuszijdank mogen we opnieuw 

beginnen. Omdat God zelf opnieuw 

begon.

Met brandende kaarsen gingen we naar 

buiten, de donkere wereld in. We aten 

met elkaar een maaltijd en vierden de 

verjaardag van onze Heer. De dag erna, 

25 december, was er nog steeds de 

feestvreugde, maar nu in de kleinere 

kring van ons gezin. En twee weken 

later was het wéér kerstfeest. We 

vierden het met de koptische kerk in 

Egypte, traditioneel op de avond van 6 

januari. Eén keer deden we dat in de 

Zuid-Egyptische stad Aswan. Toen we 

er aankwamen, hoorden we de 

kerkklokken luiden. Het is de enige 

keer in die zeven jaren dat ik 

kerkklokken hoorde luiden in een land 

waar men leeft op het ritme van vijf 

gebedsoproepen per dag. Gek genoeg 

realiseerde ik me uitgerekend op dat 

moment weer even heel goed waar de 

klepel van het evangelie hing. Luid 

klokje klingelingeling, Jezus is geboren!

In de modder staan
Ik moet u bekennen: het waren 

heerlijke kerstfeesten, daar in Egypte. 

Als ik deze dagen de zoete geur van 

glühwein weer ruik die door de straten 

walmt, als ik de jingle bells hoor 

tinkelen, als ik de 

besneeuwde etalages en 

de dennenbomen zie, dan 

denk ik bijna weemoedig 

terug aan onze jaren in 

Caïro. Ik weet het: 

culturen met elkaar 

vergelijken is weinig 

zinvol. Maar de 

boodschap van het 

kerstevangelie is zo 

universeel vreugdevol, 

dat het volgens mij op universele wijze 

gevierd kan worden. Wat ik daarmee 

bedoel? Dat het om het kerstkind gaat, 

niet om de kerstman met zijn 

commerciële gevolg. Niet om een 

prettige sfeer rond een copieuze 

maaltijd. Maar om Gods intense liefde 

voor een wereld die op zoveel plekken 

kapot is.

Dat kerstkind heeft bij leven laten zien 

waar het in mensenlevens om gaat. Hij 

verhief uit het stof wie berooid was, 

tilde uit het vuil wie alles ontbeerde. 

Dit appèl doet het kerstfeest ook op 

ons. Om, in navolging van God-met-

ons, in de modder van de wereld te 

gaan staan, te speuren naar hen die 

erin wegkwijnen en ze daaruit hoog op 

te beuren. 

Ik wens u een opbeurend Christusfeest.

Door: Gert-Jan Segers

KERST 

 ' Gek genoeg realiseerde ik me uitgerekend 
op dat moment weer even heel goed waar de  
klepel van het evangelie hing'
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in Caïro

KERSTESSAY GERT-JAN SEGERS

Oké, mijn vrouw deed dus 

gehandicaptenwerk, en ik was 

want we zijn onderweg naar Kerst. En 

lang begon het omstreeks deze tijd dan 

onder mijn colbert te jeuken. 

waren. Nou ja, soms zag je een 
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Van 2000 tot 2007 woonden wij met ons gezin in Egypte. 
Mijn vrouw werkte er met gehandicapten op wat heet de 

vuilnisbelt van Caïro, tegen de berg Mokattam aan. 

dennentakje wapperen, en toegegeven: 

af en toe hing er een verdwaalde 

kerstbal aan. Maar het was vooral 

gewoon 24 december, een doorsnee 

avond in de Egyptische hoofdstad. 

Kerst werd het pas echt toen we de 

kerk binnenliepen. Met heel deze 

bijeen gestroomde gemeente vierden 

we de verjaardag van onze Heer Jezus 

Christus. Hij lag niet in een hoekje, 

weggemoffeld in een wieg achter de 

kerstboom. Geen onbekende � gurant 

op Zijn eigen verjaardag, zoals Hij dat 

in Nederland vaak is. De kribbe stond 

in het middelpunt van de viering, het 

kerstkind lag er in zijn volle glorie in, 

en wij zaten om Hem heen. 

Luid klokje klingelingeling
Het verschil tussen binnen en buiten 

was groot. In de stad ging men zijn 

Egyptische gangetje, in de kerk was er 

vrolijkheid. We dankten God dat hij in 

de gedaante van een baby de wereld 

had omhelsd en de liefde verklaard. 

Tegelijk beseften we hoe noodzakelijk 

dit goddelijk ingrijpen was geweest. 

Want laten we wel wezen, wat maken 

we er met z’n allen een ongelofelijke 

bende van. Wie om zich heen kijkt, kan 

niet anders concluderen. Godzijdank 

en Christuszijdank mogen we opnieuw 

beginnen. Omdat God zelf opnieuw 

begon.

Met brandende kaarsen gingen we naar 

buiten, de donkere wereld in. We aten 

met elkaar een maaltijd en vierden de 

verjaardag van onze Heer. De dag erna, 

25 december, was er nog steeds de 

feestvreugde, maar nu in de kleinere 
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1. Steenwijkerland
In de Week van de Mantelzorg heeft de 

ChristenUnie Steenwijkerland bloemen gebracht 

bij mantelzorgers. Gewone Steenwijkerlanders die 

je op straat niet zou herkennen, maar die wel iets 

bijzonders doen. En vaak jarenlang: zorgen voor 

een partner, moeder, dochter of zoon.

Meer info:
www.christenunie.nl/steenwijkerland  

2. Lelystad
Een meerderheid in de gemeenteraad van 

Lelystad steunde het ChristenUnie voorstel om 

weer echte jongerenwerkers aan de slag te laten 

gaan. Het jongerenwerk was de afgelopen jaren 

wegbezuinigd, maar de politie heeft aangegeven 

hierdoor oren en ogen op straat te missen. 

Meer info: 
www.christenunie.nl/lelystad

3. Overijssel
De ChristenUnie in de provincie Overijssel wil dat 

100% van het geproduceerde afval in Overijssel in 

2030 wordt hergebruikt. De Statenleden vinden 

dat Overijssel moet investeren in een circulaire 

economie en een belangrijke bijdrage moet 

leveren aan het verminderen van afval.

Meer info: 
www.christenunie.nl/overijssel 

4. Rotterdam
De Rotterdamse ChristenUnie-SGP fractie pleit 

ervoor om te stoppen met de termen ‘hoog- en 

laagopgeleid’. Raadslid Setkin Sies: “Vanaf nu 

spreken we in Rotterdam van praktisch en 

theoretisch geschoolden. Vanaf nu tonen we ook 

in onze bewoording waardering voor de talenten 

van ieder individu.”

Meer info:
www.christenunie.nl/rotterdam 

5. Katwijk
Op aandringen van de ChristenUnie in Katwijk 

gaat de gemeente de toegankelijkheid en de 

herkenbaarheid van de toiletten in het centrum 

verbeteren. CU-Raadslid Gert Varkevisser: “Het is 

niet uit te leggen dat fors wordt geïnvesteerd in 

stenen en lantaarnpalen, maar dat iemand in een 

rolstoel niet naar het toilet kan.”

Meer info: 
www.christenunie.nl/katwijk

4

1

5

2
3

ADVERTENTIE

ChristenUnie Magazine  9
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Aan tafel met een visspecialist, een zangeres en een oud-

voetballer. “En dat zijn nog maar een paar van onze fractieleden”, 

zegt fractievoorzitter Walter Koelewijn (de visspecialist). “Hier 

in Bunschoten hebben we een enorm gevarieerd gezelschap. 

Iemand in het onderwijs, een laborant, iemand die rechten heeft 

gestudeerd. Dat maakt het een bijzonder team. De kracht van 

deze fractie is dat iedereen de ruimte krijgt.” 

KERSTGROETEN UIT BUNSCHOTENKERSTGROETEN UIT BUNSCHOTEN

Bunschoten
Kergen 

V.l.n.r. Alma Broekmaat, Wouter Koelewijn, Willem 

Heijnen, Alise Kok, Walter Koelewijn, Carolien van der G
root, 

Alexander Blankestijn, Arie Koops en Bert Koops.

Acht zetels
Als eenmansfractie zou je er jaloers van worden. In 

Bunschoten is de ChristenUnie de grootste. Met acht 

zetels, een ChristenUnie burgemeester en twee 

wethouders heeft de partij weinig moeite om genoeg 

steun te vinden voor haar beleid. Dat klinkt als een 

enorme luxe, maar volgens wethouder Bert Koops is 

het ook een grote uitdaging. “Als bestuurderspartij is 

het belangrijk om veel draagvlak te hebben. Bij de 

andere partijen, organisaties in de gemeente en bij de 

burger. Dan kun je niet simpelweg je beleid er door 

duwen, je bereikt daar uiteindelijk niet mee wat je 

wilt.” Walter Koelewijn ziet het als een luxeprobleem: 

“Wij hebben een enorme verantwoordelijkheid 

gekregen. Dat is geweldig, maar je moet oppassen dat 

je niet bekend komt te staan als die arrogante partij. 

Daarom nemen we andere partijen heel serieus. Juist 

als christelijke partij willen we het samen doen, 

dienstbaar aan de samenleving.”

Hoger doel
Raadslid Alice Kok (de zangeres) merkt daarin ook wel 

eens spanning tussen de ChristenUnie landelijk en 

lokaal hier in Bunschoten. “Landelijk is de 

ChristenUnie in de minderheid, dus ze kunnen daar 

heel duidelijk de christelijke accenten proberen te 

leggen vanuit de oppositie. Lokaal kunnen we dat niet 

zomaar overnemen omdat we hier besturen.” Walter 

Koelewijn herkent dat: “We hebben hier veel overleg 

met de andere partijen, kerken en organisaties. We 

proberen heel erg transparant te zijn en samen met al 

die verschillende groepen tot een besluit te komen. 

Dan bereik je uiteindelijk het meeste. Het gaat om 

een hoger doel dan onze eigen ChristenUnie-agenda.” 

Tot in de keuken
Een goed voorbeeld van dat samenwerkend besturen 

is het het nieuwe afvalsysteem in Bunschoten. 

Alice Kok: “Dat onderwerp ging iedereen aan, het 

kwam letterlijk tot in ieders keuken. ›
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› Het was een enorme klus om 

draagvlak te krijgen voor die 

besluitvorming. Je bent dan bezig met 

het totaalplaatje, niet per se met 

accenten die je als christelijke partij 

zou willen. We zijn geen harde 

campagne aan het voeren.” Walter 

Koelewijn voegt daar nog aan toe: 

“Terwijl we op sommige onderwerpen 

heel stevig aan ons standpunt 

vasthouden. De zondagsrust 

bijvoorbeeld, dat is voor ons erg 

belangrijk.” 

Rood of blauw
Een andere uitdaging voor de 

ChristenUnie in Bunschoten is het 

‘ons-kent-ons’ karakter van de 

gemeente. Bert Koops was ooit 

voetballer. “Hier in Bunschoten ben je 

rood van de IJsselmeervogels of blauw 

van SV Spakenburg, maar langs de lijn 

staan mensen van alle partijen. Of je 

hebt met elkaar op school gezeten, of 

zit in dezelfde kerk.” “Dat is soms best 

lastig”, zegt Alice Kok. Door haar 

zangcarrière kennen veel mensen haar. 

“Als je op een feestje komt, moet je je 

KERSTGROETEN UIT BUNSCHOTEN
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Walter Koelewijn (43) 
Is 22 jaar getrouwd en heeft 

2 dochters en een zoon. 

Levensmotto: 
Het begin van wijsheid is 

ontzag voor de Heer 

“Ik vraag me vaak af hoeveel 

wereldleiders hun knieën nog 

buigen om God om wijsheid te 

vragen. Terwijl dat volgens mij zo 

enorm belangrijk is. De Here geeft 

ons soms verrassende wegen, 

maar in Hem kunnen we er ook 

op vertrouwen dat het goed is.”   

Alice Kok - Van de Geest (51) 
Is 29 jaar getrouwd en heeft 2 getrouwde dochters.

Levensmotto:
De God des hemels, Hij zal het ons doen lukken. En wij, zijn 

knechten, zullen ons gereedmaken en bouwen. 

“Ik ben een echte doener, maar mijn drijfveren zijn niet van 

mijzelf. Het is het werk van God dat we doen. Dat is altijd de 

motivatie achter wat ik doe.” 

‘nu wil 
ik evEn 

genietEN 
van mijn 
wijntje’

‘ Er wordt enorm 
veel gelachen’

‘Ik wil altijd echt zijn’

Bert Koops (59) 
Is 35 jaar getrouwd, heeft 3 

zoons en 2 kleindochters. 

Levensmotto:
Sta positief in het leven. Er is zoveel 

moois om je heen en je hebt een 

geweldig vooruitzicht

“Als je positief in het leven 

staat dan functioneer je goed 

en heb je ook nog eens plezier. 

Ik wil altijd echt zijn. Soms 

moet je even afstand nemen 

om dat te beoordelen, zodat je 

jezelf niet al te serieus neemt. 

Ik zeg altijd: ‘Als ik niet meer 

mijzelf kan blijven, dan stop ik 

met het werk.’”

opeens over het één of ander 

verantwoorden. Soms zeg ik dan: ‘Nu 

wil ik graag even van mijn wijntje 

genieten.’ Zo neem ik dan afstand om 

te voorkomen dat mijn privéleven ook 

om de politiek draait.” 

Walter Koelewijn vindt dat ook een 

voordeel. “De samenstelling van onze 

partij zorgt voor veel herkenning bij de 

mensen. Dat helpt om draagvlak te 

krijgen en te houden. Dat moet ook, 

want we zijn vertegenwoordigers. Hier 

in Bunschoten zit je soms als het ware 

met het hele dorp om tafel. Dan moet 

je dicht bij de burger staan.” Bert Koops 

voegt er nog aan toe: “Het maakt het 

wel makkelijker om samen weer door 

te gaan nadat de hamer gevallen is.” 

(Te)gezellig
Met zo’n grote fractie is het nooit saai. 

Alice Kok: “Ik kijk altijd uit naar de 

fractievergaderingen. Daar kun je in 

een veilige omgeving het achterste 

van je tong laten zien. Je kunt echt 

re� ecteren, op jezelf en op elkaar. 

Bovendien wordt er enorm veel 

gelachen op dat soort momenten.” 

Walter Koelewijn herkent dat: “Wij zijn 

een heel sterk team. Er kan stevig 

gesproken worden, maar uiteindelijk 

zijn we altijd unaniem in wat we 

besluiten. Er is geen jaloezie en 

niemand schuift zichzelf naar voren. 

Soms is het bijna té gezellig, want de 

vergaderingen lopen nogal eens uit.” 

Toch heeft de fractie geen eigen kerst- 

of nieuwjaarsborrel op de agenda 

staan. Ook die feesten worden in 

Bunschoten gezamenlijk met de 

andere partijen gevierd.

 

Wonder
Het is de vraag of de partij na de 

volgende verkiezingen nog zo groot is. 

De laatste keer werd er na de goede 

verkiezingsuitslag ook nog een restzetel 

binnen gesleept. “Het is echt verbluffend 

wat hier de afgelopen drie jaar gebeurd 

is”, zegt Alice Kok. “Als we volgende keer 

een paar zetels minder hebben, dan kun 

je dat absoluut niet wijten aan ons 

functioneren. Dit grote aantal zetels 

was simpelweg een wonder.” «

Tekst: Joke Troost 
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Op 26 november kleurde de locatie 

‘Hart van Holland’ in Nijkerk voor 

een dagje ChristenUnie-blauw. 

Het was een feestelijk en 

drukbezocht verkiezingscongres, 

met onder andere bijdrages van 

Jurjen ten Brinke, Matthijn 

Buwalda, Kinga Bán en natuurlijk 

lijsttrekker Gert-Jan Segers. 

Bekijk de bijdrages terug op 

www.christenunie.nl/congres

Verkiezings -
  congres

Tijdens het congres zijn de kandidatenlijst 

en het verkiezingsprogramma ‘Hoopvol 

realistisch’ voor de aankomende Tweede 

Kamerverkiezingen vastgesteld. 

Kijk op www.christenunie.nl/verkiezingen 

voor meer informatie.  

Foto: Anne Paul Roukema en Kjell SchipperFoto: Anne Paul Roukema en Kjell Schipper



Europa in 2016
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  UPDATE UIT BRUSSEL  

‘Rustig te midden van woelige baren’ is de lijfspreuk van prins 

Willem van Oranje. Voor Europarlementariër Peter van Dalen 

(ChristenUnie-SGP) is dit een inspirerend motto: “Want 2016 was 

woelig in Europa en daarbuiten: Brexit, vluchtelingen, aanslagen, 

minder godsdienstvrijheid en politieke spanningen in Europese 

landen. En natuurlijk de verkiezing van Trump in de VS.”

Van Dalen: “Er is een groei van onbehagen en dan 

is de inspiratie van prins Willem geruststellend: 

ondanks deze ruwe stormen rustig weten dat God 

ons behoedt.”

  Brexit
De uitkomst van het Britse referendum is voor 

Peter van Dalen moeilijk geweest: “Deze keuze 

brengt vooral verliezers, in het Verenigd Koninkrijk 

en bij de EU. En Nederland verliest een belangrijke 

bondgenoot.” De uittreding vindt waarschijnlijk 

plaats in mei 2019, maar de gesprekken over de 

exit-condities worden heel spannend. “Ik hoop dat 

het VK en de EU er samen het beste van maken: bij 

een vechtscheiding heeft niemand baat”, aldus Van 

Dalen, die in het Europees Parlement in dezelfde 

(ECR-)fractie zit als de Britse Conservatieven en 

daardoor dicht bij het (Brexit-)vuur zit.

 

  Godsdienstvrijheid
Werken aan de vrijheid van godsdienst wereldwijd 

is een speerpunt van Peter van Dalen: “Ook in 2016 

heb ik in nauw contact gestaan met de familie en 

de advocaat van Asia Bibi. Er is veel gebeden om 

haar vrijlating, maar het gerechtshof in Pakistan 

heeft haar zaak weer uitgesteld. Gebed, aandacht 

en stille diplomatie blijven nodig. Maar het kán”, 

zegt Van Dalen. “Dat zag ik bij de Sudanese Meriam 

Ibrahim, die ook vanwege haar geloof gevangen 

zat. Zij is vrijgekomen en ik heb haar in 2016 

ontmoet. Samen gaan we strijden voor de vrijlating 

van Asia Bibi. Daartoe hoopt Meriam in zomer 

2017 naar Brussel te komen.” Hiernaast blijft Peter 

van Dalen zich inspannen voor de Dalits in India, 

voor de Kopten in Egypte 

en voor andere religieuze 

minderheden. 

  Economie
Voor de Nederlandse economie 

zijn sectoren als transport en 

visserij belangrijk. Daarom 

spelen die een grote rol in het 

politieke werk van Peter van Dalen: “Ik werk met 

het bedrijfsleven intensief samen om (economische) 

kansen uit te breiden, bijvoorbeeld voor Europese 

co-financiering van infrastructuur. Maar ook om 

bedreigingen, zoals oneerlijke concurrentie in het 

wegvervoer, te weren”. 

Samen met de visserijsector slaagt Van Dalen er 

steeds meer in om de zon te laten schijnen door de 

dreigende donkere wolken van de aanlandplicht. 

“Stap voor stap komt de EU in de richting van 

mijn politieke positie en die van de sector. Ik blijf 

knokken voor meer erkenning van innovatieve 

visserijmethoden als de pulstechniek. Het komt 

hierbij aan op goede samenwerking met bedrijven, 

sectororganisaties en met lokale, provinciale, 

nationale en Europese overheden.”

Rustig
Terugkijkend op 2016 en vooruitlopend op 2017 

blijft het motto van Willem van Oranje inspirerend 

voor Van Dalen: “Rustig te midden van de woelige 

baren kijk ik uit naar de nieuwe kansen in 2017, 

met de steun van de ChristenUnie en de zegen van 

de Here God.” «

ADVERTENTIES
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een midweek de handen uit de mouwen voor dak- en 
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HELPT U MIJ 
KIND TE ZIJN?

STEUN ONS

Maak zo het leven van een kind 
met een (meervoudige) beperking 
mogelijk in een christelijk tehuis bij 

Bethlehem.

Peter van Dalen 
op werkbezoek 

bij een innovatief 
textielbedrijf in 

Overijssel.
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brengt vooral verliezers, in het Verenigd Koninkrijk 

en bij de EU. En Nederland verliest een belangrijke 

bondgenoot.” De uittreding vindt waarschijnlijk 

plaats in mei 2019, maar de gesprekken over de 

exit-condities worden heel spannend. “Ik hoop dat 

het VK en de EU er samen het beste van maken: bij 

een vechtscheiding heeft niemand baat”, aldus Van 

Dalen, die in het Europees Parlement in dezelfde 

(ECR-)fractie zit als de Britse Conservatieven en 

daardoor dicht bij het (Brexit-)vuur zit.

  Godsdienstvrijheid
Werken aan de vrijheid van godsdienst wereldwijd 

is een speerpunt van Peter van Dalen: “Ook in 2016 

heb ik in nauw contact gestaan met de familie en 

de advocaat van Asia Bibi. Er is veel gebeden om 

haar vrijlating, maar het gerechtshof in Pakistan 

heeft haar zaak weer uitgesteld. Gebed, aandacht 

en stille diplomatie blijven nodig. Maar het kán”, 

zegt Van Dalen. “Dat zag ik bij de Sudanese Meriam 

Ibrahim, die ook vanwege haar geloof gevangen 

zat. Zij is vrijgekomen en ik heb haar in 2016 

ontmoet. Samen gaan we strijden voor de vrijlating 

van Asia Bibi. Daartoe hoopt Meriam in zomer 

2017 naar Brussel te komen.” Hiernaast blijft Peter 

van Dalen zich inspannen voor de Dalits in India, 



Voorafgaand aan de publicatie van haar 

interviewbundel Rijnland Werkt, die ze 

samen met Geert Jan Spijker van het 

Wetenschappelijk Instituut schreef, 

ontmoette ze Alderik Bos, ondernemer 

in hart en nieren. 

Het Rijnlandmodel schijnt Nederland 

met zijn poldermentaliteit op het 

lijf geschreven, maar in het politieke 

debat lijkt het soms of men in zijn 

principes steeds minder gelooft, zegt 

CU-Tweede Kamerlid Carola Schouten. 

Angelsaksisch ondernemen lijkt de 

nieuwe norm. Tot haar verrassing 

ontdekte ze dat het in de praktijk 

genuanceerder ligt: veel Nederlandse 

ondernemers geloven heilig in Rijnland 

en werken er vol overtuiging mee.

De Rotterdamse ondernemer Alderik 

Bos, die onder de naam Liftintermediair 

een adviesbureau runt op het gebied 

van liften, beweegt zich over het snijvlak 

van de twee modellen. “Ik koester 

warme gevoelens voor het Rijnlandse 

model, maar ik denk dat we niet aan 

Angelsaksische invloeden ontkomen. 

Natúúrlijk is het goed om te polderen. 

Alleen ga je sneller, maar samen kom je 

verder, zeg ik weleens. Om een voorbeeld 

te geven: een tijdlang heb ik alle cijfers 

van mijn onderneming met medewerkers 

gedeeld. Op een gegeven moment ben 

ik ermee gestopt; sommigen maakten 

zich op basis van de cijfers – overigens 

onterecht – zorgen. Tja, dan heeft het een 

averechts effect. Mijn mensen zijn liever 

met hun vak bezig, ontdekte ik.”

De waaromvraag
Wat Bos maar wil zeggen: je kunt als 

ondernemer je bedrijf ook té Rijnlands 

willen runnen. Niet dat hij tegen 

overleggen is. Zeker niet. “Medewerkers 

bij innovaties betrekken is zonder meer 

zinvol. Wij voeren geregeld gesprekken 

over businessmodellen. Zelf ben ik fan 

van managementgoeroe Simon Sinek, 

die zegt: ‘It starts with why’. Dat is een 

ongelooflijk belangrijke vraag. Waarom 

doen we dit? Waarom hebben we dit 

bedrijf?”

Schouten constateerde in haar rondgang 

langs Nederlandse bedrijven dat 

uitgerekend die waaromvraag van 

Sinek erg leeft, zegt ze. “Overal waar ik 

binnenkwam, begonnen ondernemers 

met te vertellen over hun missie. Precies 

nul keer heb ik gehoord: omdat ik rijk 

wilde worden. Of: omdat ik snel geld 

wil verdienen. Zonder uitzondering 

vroegen de ondernemers zich af wat ze 

konden bijdragen aan onze samenleving. 

Bijvoorbeeld op het vlak van het milieu, of 

op sociaal gebied.” 

Toen een boerin Schouten vertelde 

over hoe haar bedrijf was overgegaan 

op biologisch, sloeg de politica een 

enthousiaste toon aan, vertelt ze met een 

glimlach. Maar dat bleek te vroeg gejuicht. 

“Ik zat meteen op m’n idealistische 

stoel, haha. ‘Wat gaaf!’, zei ik. Maar toen 

bleek dat het voor haar gewoon de enige 

manier was om te overleven.”

Herkenbaar, zegt Bos. “Als je geen 

energiezuinige liften maakt, slijt je ze 

aan de straatstenen niet. Maar wat heeft 

dat met Rijnlandse invloeden te maken?” 

Schouten: "Nou, dat het runnen van 

een bedrijf heel goed samen kan gaan 

met het verwezenlijken van idealen." 

Bos: "Ik heb ooit een ex-gedetineerde 

in dienst genomen, om dezelfde 

redenen. Dat idealisme herken ik, maar 

als ondernemer vraag je je ook af wat 

je daarvoor terugkrijgt. In mijn geval 

was dat een superloyale werknemer.  

Pragmatisme en bevlogenheid kunnen 

goed samengaan.” 

Angelsaksische bijsmaak
Schouten vindt het bijzonder dat 

ondernemers zoals Bos met hun 

bedrijf de samenleving willen dienen.  

“Er zijn zoveel manieren om dat 

te doen. Ik was op bezoek bij een 

investeringsmaatschappij die langjarig 

wil investeren en daarnaast met kennis 

en kunde terzijde wil staan. Deze 

investeringsmaatschappij hanteert 

principes waarbij rendement samengaat 

met maatschappelijke doelen. En ze zijn 

heel succesvol.” Bos: “Ik zie waarheden 

in het Rijnlandse, maar ook in het 

Angelsaksische model. Stel dat ik een 

ideologisch bedrijf wil starten, maar 

ik heb geld nodig. Mijn investeerder 

zegt: ik doe mee, maar ik wil over vijf 

jaar cashen. Dat lijkt mij prima. Hij 

helpt mij mijn ideologische plannen 

uit te voeren en hij pakt na vijf jaar z’n 

rendement.” Schouten: “Deze casus lijkt 

me vrij onschuldig. Maar als je ziet hoe 

sommige investeringsmaatschappijen 

bedrijven als vehikel gebruiken 

om snel geld te maken, dan vind 

ik dat zorgwekkend. Vaak werd het 

goedgepraat met een excuserend ‘zo 

werkt de wereld nu eenmaal’. We 

hoeven ons niet neer te leggen bij dit 

eenzijdige denken; daarin weet ik me 

geruggesteund door de vele gesprekken 

die ik met Nederlandse ondernemers 

heb gevoerd.” «

Nieuwsgierig naar de gesprekken die Carola 

Schouten en Geert Jan Spijker voerden met 

ondernemers van bijvoorbeeld Shell, Rijk 

Zwaan, Breman en Van Oord? Bestel vanaf 

24 februari de bundel Rijnland Werkt via 

wi.christenunie.nl.

IN GESPREK IN GESPREK

In de Haagse politiek mag men soms verkondigen dat 

Rijnlands ondernemen zijn beste tijd heeft gehad, tijdens 

gesprekken met Nederlandse ondernemers ving Carola 

Schouten heel andere geluiden op: de principes worden 

nog volop toegepast, en met succes. 

'Pragmatisme & 
bevlogenheid kunnen 

goed samengaan'
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Rijnlandmodel

 Gericht op de lange termijn

  Doel: bijdragen aan de 

samenleving

  Belang van aandeelhouders, 

werknemers, klanten, etc.

 Gedeelde zeggenschap

  Solidariteit en maatschap-

pelijke verantwoordelijkheid

Angelsaksisch model

 Gericht op de korte termijn

 Doel: winst en rendement

  Belang van aandeelhouders 

voorop

  Beslissingen door management 

en aandeelhouders

  Zelfredzaamheid en particulier 

initiatief

Alderik 
Bos

Carola 
schouten

Tekst: Jasper van den Bovenkamp, Foto: Anne Paul Roukema

Wij nodigen u van harte uit voor het 

economiecongres ‘Rijnland werkt’ op 

vrijdag 24 februari 2017. Is er toekomst 

voor het Rijnlandmodel in een markt 

waarin winst en groei steeds belangrijker 

lijken? En welke rol is hierin weggelegd 

voor de overheid? Daarover praten 

wij graag met u door tijdens het 

economiecongres op 24 februari. 

Tijdens het congres zal ook de bundel 

Rijnland Werkt worden gepresenteerd. 

VNO-NCW-voorzitter Hans de Boer zal 

een eerste exemplaar van het boek in 

ontvangst nemen.

Geef u nu vast op via: 

wi.christenunie.nl/rijnland 

Rijnland werkt

Voorafgaand aan de publicatie van haar 

interviewbundel Rijnland Werkt

samen met Geert Jan Spijker van het 

Wetenschappelijk Instituut schreef, 

ontmoette ze Alderik Bos, ondernemer 

in hart en nieren. 

Het Rijnlandmodel schijnt Nederland 

met zijn poldermentaliteit op het 

lijf geschreven, maar in het politieke 

debat lijkt het soms of men in zijn 

principes steeds minder gelooft, zegt 

CU-Tweede Kamerlid Carola Schouten. 

Angelsaksisch ondernemen lijkt de 

nieuwe norm. Tot haar verrassing 

ontdekte ze dat het in de praktijk 

genuanceerder ligt: veel Nederlandse 

ondernemers geloven heilig in Rijnland 

en werken er vol overtuiging mee.

De Rotterdamse ondernemer Alderik 

Bos, die onder de naam Liftintermediair 

een adviesbureau runt op het gebied 

van liften, beweegt zich over het snijvlak 

van de twee modellen. “Ik koester 

warme gevoelens voor het Rijnlandse 

model, maar ik denk dat we niet aan 

Angelsaksische invloeden ontkomen. 

Natúúrlijk is het goed om te polderen. 

Alleen ga je sneller, maar samen kom je 

verder, zeg ik weleens. Om een voorbeeld 

te geven: een tijdlang heb ik alle cijfers 

van mijn onderneming met medewerkers 

gedeeld. Op een gegeven moment ben 

ik ermee gestopt; sommigen maakten 

zich op basis van de cijfers – overigens 

onterecht – zorgen. Tja, dan heeft het een 

averechts effect. Mijn mensen zijn liever 

met hun vak bezig, ontdekte ik.”

De waaromvraag
Wat Bos maar wil zeggen: je kunt als 

ondernemer je bedrijf ook té Rijnlands 

willen runnen. Niet dat hij tegen 

overleggen is. Zeker niet. “Medewerkers 

bij innovaties betrekken is zonder meer 

zinvol. Wij voeren geregeld gesprekken 

over businessmodellen. Zelf ben ik fan 

van managementgoeroe Simon Sinek, 

die zegt: ‘It starts with why’

ongelooflijk belangrijke vraag. Waarom 

doen we dit? Waarom hebben we dit 

bedrijf?”

Tekst: Jasper van den Bovenkamp, Foto: Anne Paul Roukema
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Stuur ze naar www.christenunie.nl/wordlid om 
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Laat je vrienden zich aanmelden als  
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#mijnschoolisbijzonder
 mijnschoolisbijzonder.nl 

Toen mijn vrouw en ik veertien jaar geleden besloten om naar het westen 

van Nederland te verhuizen, gingen we niet op zoek naar een huis. Wij gingen als eerste 

op zoek naar een school voor onze twee jongens die in de basisschoollee� ijd waren. 

Bijzonder onderwijs is iets unieks. Het zorgt ervoor dat alle 

kinderen naar een school kunnen die past bij de levensovertuiging 

en onderwijsvisie van de ouders. In 2017 bestaat het bijzonder 

onderwijs 100 jaar en dat willen we vieren!

We hebben verschillende scholen 

in Zuid-Holland bezocht en een 

keuze gemaakt waar we heel blij 

mee waren. Pas daarna gingen we 

op zoek naar een ‘bijpassend’ huis 

in dezelfde plaats.

Een school die bij je past en die 

past bij wat je zelf wilt meegeven 

aan je kinderen. Er is toch niet 

veel dat belangrijker is dan dat? In 

Nederland hebben we vrijheid van 

onderwijs en gelijke bekostiging 

van openbaar en bijzonder 

onderwijs. Dankzij dat systeem, 

dat verankerd ligt in Artikel 23 van 

de grondwet, hebben ouders een 

ruime keuze aan denominaties, 

pedagogisch-didactische visies en 

andere bijzondere kenmerken van 

scholen bij hen in de buurt.

Verschillende partijen in de 

Tweede Kamer willen af van het 

“door de overheid ge� nancierde 

religieus onderwijs”, zoals 

de SP en VNL dat noemen. 

En ook de VVD is, bij monde 

van staatssecretaris Dekker, 

van mening dat “het huidige 

systeem voor het oprichten 

van nieuwe scholen, waarbij 

naar levensovertuiging wordt 

gekeken, niet meer strookt met 

de belangstelling van ouders en 

leerlingen”. 

Uit onderzoek blijkt dat meer dan 

80% van de ouders in Nederland 

tevreden of zeer tevreden is over 

het keuzeaanbod van scholen. En 

uit onderzoek in opdracht van het 

ministerie zelf blijkt dat ouders 

in groten getale nog altijd bereid 

zijn om hun kind verder te laten 

reizen voor een school met de 

denominatie die bij ze past. En 

dat zijn niet alleen kerkgangers, 

maar ook ouders die het belangrijk 

vinden dat kinderen de normen en 

waarden meekrijgen waarop ons 

land en onze samenleving in de 

afgelopen eeuwen zijn gebouwd. 

Niet voor niets zit twee derde van 

alle basisschoolkinderen nog altijd 

op een bijzondere school.

De ChristenUnie staat pal voor 

het christelijk onderwijs en het 

recht op gelijke bekostiging. In 

de komende maanden is het 

belangrijk om op een positieve 

manier aandacht te vragen 

voor het bijzondere systeem in 

Nederland waarbij iedereen de 

kans heeft een school te kiezen – 

of op te richten – die bij hem of 

haar past. Daarom zijn we de actie

#mijnschoolisbijzonder gestart. Op 

de website mijnschoolisbijzonder.nl 

kunnen leraren, ouders of 

leerlingen een berichtje 

achterlaten over wat hun school 

zo bijzonder maakt. De mooiste 

bijdragen willen we gaan 

bundelen in een boek. En zo luiden 

we 2017 in: het eeuwfeest waarin 

we vieren dat het 100 jaar geleden 

is dat het bijzonder onderwijs op 

dezelfde manier door de overheid 

werd bekostigd als het openbaar 

onderwijs. Met deze positieve actie 

laten we zien dat het christelijk 

onderwijs actueel, relevant en 

springlevend is. 

Tegelijk zullen we in de Tweede 

Kamer hard aan het werk blijven 

om staatssecretaris Dekker (en 

zijn opvolger) steeds aan de 

tand te voelen over de reeks 

wetsvoorstellen die worden 

voorbereid door het ministerie. 

Bij iedere stap moeten we alert 

reageren om ervoor te zorgen 

dat christelijke scholen – en met 

name kleine scholen in de regio – 

kunnen blijven voortbestaan.  

eppo bruins
Tweede Kamer fractie

  @eppobruins
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Juist nu de toekomst van het bijzonder onderwijs onder druk staat willen 

we aan iedereen laten zien hoe waardevol bijzondere scholen zijn.

Meld je school aan en ontvang het e-book met 
daarin de meest bijzondere scholen.

Op onze site kun je een foto van je school of klas uploaden met daarbij 

een korte tekst waarom jouw school bijzonder is. Dit wordt gebundeld 

in het e-book over 100 jaar bijzonder onderwijsbekostiging dat begin 

2017 verschijnt. Zo brengen we samen de waarde in beeld die in 100 jaar 

in het bijzonder onderwijs is ontstaan.

Doe mee via: mijnschoolisbijzonder.nl

actie!

Steun de EO en ontvang een welkomstgeschenk naar keuze. Ga naar 
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 Ik geloof in 
 de geboorte van 
 Jezus 

actie!actie!



INTERVIEW

24  ChristenUnie Magazine ChristenUnie Magazine   25

Hij is een lichtend voorbeeld 

van hoe christenen hoopvol-

realistisch met de poten in 

de modder kunnen staan. 

En modderig kan het zijn, 

daar in Amsterdam-Noord. 

Voorganger Jurjen ten Brinke 

– spreker op het afgelopen 

verkiezingscongres – is 

meerdere malen bedreigd, 

maar blijft daar nuchter 

onder. “In Nederland is 

afgelopen decennia nog 

geen kerk in de � k gegaan 

of iemand om zijn geloof 

vermoord. Iemand moet de 

eerste zijn, maar ook dan 

is God er.”

‘ Als missionair 

werker moet je geen 

control freak zijn’

Jurjen kent het klappen van de zweep. 

Ziekte is in zijn familie altijd dichtbij 

geweest. Zijn vrouw werd door malaria 

doodziek toen Jurjen in West-Papoea 

afstudeerde van zijn universiteitsstudie 

Tropische Landbouw; zijn moeder 

is drie keer dodelijk ziek geweest, 

en hijzelf zou met een open rug 

geboren worden, wat tot ieders 

verwondering niet gebeurde. Saïd, een 

geestelijke zoon van hem, overleed 

aan een hersentumor, een half jaar 

na zijn bekering. 22 jaar oud. “Deze 

gebeurtenissen hebben mij gedwongen 

te accepteren dat ik niet alleen hoopvol 

maar ook realistisch moet zijn: we 

leven in een gebroken wereld. Ik 

vergelijk mijn situatie weleens met 

die van vervolgde christenen. Ook ik 

heb met bedreiging te maken gehad. 

‘We branden je kerk af’, of ‘We weten 

waar je kinderen op school zitten’. Een 

sms’je met: Als jullie nog eens moslims 

dopen, ontploft er een bom. De politie 

heeft dit nagetrokken en het bleek niet 

uit jihadistische kringen te komen. Op 

zulke momenten ben ik blij met mijn 

ratio. Ik ben niet bang aangelegd, en in 

Nederland is tot op heden geen kerk 

in de fik gegaan en niemand om zijn 

geloof vermoord, eentje moet de eerste 

zijn. Als ik dat moet zijn, zij dat zo. Ik 

zoek het niet. Maar mijn conclusie is 

dat we blijkbaar goed werk doen.” › 

 Van idealist naar

Bewogen 
realist
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Lijst met ‘roepingssignalen’
› “Een zéér warm nest”, noemt Jurjen zijn 

gezin van afkomst met nadruk. De 

belangrijkste les die hij van zijn ouders 

meekreeg, is het levensmotto van zendeling 

William Carey: verwacht grote dingen van 

God, onderneem grote dingen voor God. Zijn 

ouders, lid van de Gereformeerde Gemeente, 

zijn hiervan het levende voorbeeld. Frappant 

genoeg hebben vader en zoon elkaar zonder 

voorkennis genomineerd voor de 

rechtbrengerslijst van de Goot500. “Mijn 

vader wil pertinent met zijn poten in de 

modder staan. Als maatschappelijk werker 

heeft hij talloze huwelijken gered. Door 

hartfalen van mijn moeder konden zij niet 

de zending in – de geschiedenis herhaalt 

zich. Zo werden mijn ouders 

bijbelsmokkelaars, dus ik ben tot het IJzeren 

Gordijn viel altijd op vakantie gegaan in 

campers met dubbele bodem. Ikzelf heb tot 

mijn 27e voor Stichting Gave met 

vluchtelingen gewerkt. Toen we daarna het 

verzoek kregen om naar Amsterdam-Noord 

te komen, stonden we niet te springen; het 

was de laatste plek waar we naartoe wilden. 

De signalen waren echter té duidelijk: van 

een ouderling die bad voor mensen die hun 

roeping niet beantwoordden, tot een 

tijdschrift met ‘Liefde voor Amsterdam’ op 

de cover dat per ongeluk bij ons werd 

bezorgd. Zo heb ik een lijst met 21 

‘druppeltjes’ die samen onze roeping 

vormen. Mijn vader leerde mij dat je voor 

bedieningswerk niet moet solliciteren; ze 

moeten niet de beste maar de juiste hebben. 

Er waren negentien sollicitanten, plus onze 

brief waarin we ons slechts beschikbaar 

stelden. Na drie rondes bleven wij over.”

Verzoeningsgesprekken
Jurjen stipt drie ontwikkelingen uit de 

afgelopen tien jaar aan die Hoop voor Noord 

karakteriseren. “We zijn een multiculturele 

kerk, met onder meer Iraniërs, Afrikanen, 

Surinamers, Koerden, Pakistanen en Indiërs. 

Vanaf dag 1 hebben we daarom ingezet op 

taalgroepen: een samenkomst of huiskring 

met mensen uit dezelfde cultuur. Zo kunnen 

mensen uit verschillende culturen het geloof 

op hun eigen manier kunnen beleven. Als 

Afrikanen enthousiast op een trommel 

roffelen, kan dat op zoekers in een zondagse 

dienst vervreemdend overkomen. Door die 

cultuurverschillen moeten we elkaar 

geregeld genade betonen. Een Nederlandse 

zuster zei eens tegen een Iraanse meneer die 

bij de ingang flyers uitdeelde: ‘Je staat er wat 

ielig bij, dat kan enthousiaster!’ Ze bedoelde 

dat positief, maar het gevolg was dat ik een 

verzoeningsgesprek tussen die twee moest 

organiseren, anders zouden we die Iraniër 

nooit meer terugzien. Zulke gesprekken voer 

ik bijna wekelijks.” 

Als tweede ontwikkeling noemt Jurjen het 

besluit om mensen niet naar de kerk te 

willen leiden, maar God naar de mensen te 

brengen. Het resulteerde in buurtwerk vanuit 

buurthuizen. “En tot slot: we werken met 

mensen uit de buurt die Jezus niet 

persoonlijk kennen, maar ons werk wel 

waarderen en zelf meedoen. Ja, dan gaat er 

weleens iets mis, maar als missionair werker 

moet je geen control freak zijn; werk vanuit 

vertrouwen.”

Overheerst hoop of zorg als je naar 
Nederland kijkt?
“De zorg, vooral voor de nieuwe generatie. 

Mijn kinderen. De snelheid waarin zij leven, 

het impact van internet, de 

oppervlakkigheid, de afwezigheid van grote 

verhalen… Maar: als christen blijf ik hoopvol. 

Met God aan mijn zijde ben ik letterlijk niet 

bang; dat is voor mij geen theorie, maar 

‘Zestig 
procent 

bezocht tien 
jaar geleden 

geen kerk’

‘Als ik 
me zorgen 

maak, app ik 
Gert-Jan of 

Joël’

praktijk. Wat Merkel zei vond ik zo mooi: 

bezoek weer eens een kerkdienst, ofwel: ken 

je eigen identiteit. Dan voel ik me gezegend 

dat zestig procent van onze kerkbezoekers 

tien jaar geleden geen kerk bezocht. Ik 

herken me ook erg in het boek van Stefan 

Paas die schetst hoe Nederlandse christenen 

steeds meer in vreemdelingschap komen te 

leven, pelgrims worden. We gaan terug naar 

hoe het was, ondanks dat Nederland 

afgelopen honderd jaar in een luxepositie 

verkeerde en de bijnaam ‘Israël van het 

Westen’ had. We moeten inleveren, maar dat 

is geen ramp.”

Ben je fan van de ChristenUnie? 
“Ja! Ik kan me erg vinden in haar agenda op 

het vlak van de vluchtelingenproblematiek 

en ontwikkelingssamenwerking. De lijntjes 

met de partij zijn kort. Als ik me ergens 

zorgen over maak, app ik Gert-Jan of Joël. 

Een paar weken geleden ving ik via mijn 

broertje, een politieagent, signalen op dat er 

stelende Marokkanen in AZC’s waren. Ik 

belde Gert-Jan hierover en zei: ‘Die mensen 

krijgen nota bene negentienhonderd euro 

vertrekpremie, dat kan niet!’ Gisteren hoorde 

ik de staatsecretaris zeggen dat die premie 

verdwijnt. Mooi! En als ik Gert-Jan Segers in 

een tv-programma heb gezien, app ik dat ik 

voor hem bid, en hij bidt ook voor mij.”

Jurjen is verheugd met ChristenUnie-senator 

Roel en zijn vrouw Tjitske Kuiper als 

gemeenteleden van zijn kerk. “Zij wonen in 

een huis met studenten en pasbekeerde 

jongeren, onder wie een loeisterke dove gast 

van dertig. In de zoektocht naar werk voor 

hem ben ik al tien keer tegen muren 

opgelopen, nu is Roel er zelf achteraan 

gegaan. Zoiets helpt hem als politicus ook, 

en zou niet gebeuren als hij – met alle 

respect – in zijn twee-onder-een-kapwoning 

in Barneveld was blijven wonen.”

Eén of ander eiland 
Tijdens het verkiezingscongres sprak Jurjen 

over Paulus die schipbreuk lijdt onderweg 

naar Rome. “Paulus vertelt dat God hem 

heeft beloofd dat iedereen veilig aan wal 

komt. ‘We zullen stranden op een of ander 

eiland’, zegt ‘ie, ofwel: hij weet niet hoe het 

goed komt, wel dát het goed komt. Als 

christenen hebben wij te lang geroepen dat 

we precies weten hoe het zit, maar we 

worstelen net zo goed als iedereen. Tegelijk 

raadt Paulus de schepelingen aan iets te eten 

omdat ze straks misschien een stuk moeten 

zwemmen. Een prachtige combinatie van 

geloof, hoop en nuchter verstand!” 

Kerst
Over een maand is het ook in Amsterdam-

Noord Kerst. De voorganger gelooft heilig in 

de persoonlijke benadering. “We zetten alles 

in op een kerstavond waar half seculier 

Amsterdam naar verlangt. Mét traditionele 

kerstliedjes, want toen we eens moderne 

liedjes probeerden, liepen mensen boos weg. 

Uiteraard probeer ik een kerstboodschap te 

brengen die raak is. Als mensen daarna 

zeggen: ‘Verrek, het lijkt alsof dat oude 

verhaal nog steeds geldig is’, denk ik: hé, yes! 

Daarbij zijn er inmiddels tien gezinnen uit 

onze kerk die hun huis openen voor mensen 

die anders geen Kerst vieren, of alleen zijn. 

In de kerk hangt een lijst waarop mensen 

zich kunnen inschrijven voor zo’n plek. Het 

idee dat je straks Amsterdam-Noord van 

bovenaf bekijkt en dan tien huizen ziet waar 

zo Kerst wordt gevierd… Top!” «
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te zetten. Wat betekent het dan voor mij als ik 

discipel van Jezus wil zijn? Hoe kan ik navolger 

van Zijn voorbeeld zijn? 

Handelingen 2 is er helder over: ‘Alle gelovigen 

kwamen steeds bij elkaar. Ze deelden alles wat 

ze hadden. Ze verkochten hun bezittingen en het 

geld gaven ze aan iedereen die het nodig had.’ De 

wereld zou er compleet anders uitzien als we zo 

zouden leven. Het lijkt me fantastisch. Ik droom er 

wel eens van. Maar om het te doen? 

We hebben het er regelmatig over bij World 

Servants. Welke verandering willen we zien bij 

‘onze’ Nederlandse jongeren die zich inzetten in een 

ontwikkelingsland? We noemen het bouwen aan 

verandering als ze een school of kliniek bouwen. 

Dat gebouw is de zichtbare gift. Maar de echte 

verandering zien we daarna in het dagelijks leven 

van de jongere. De stap buiten hun comfortzone is 

vaak een startpunt om echt ‘na te volgen’. 

Wat een comfortabel � lmavondje had moeten 

worden, werd een stap buiten míjn comfortzone. 

Mijn leef- en geefgedrag ligt onder de loep. Geef ik 

voldoende? Hoe consumeer ik verantwoordelijk? 

En ben ik er dan of moet er nog meer veranderen? 

Ik ben benieuwd naar uw reactie. In alle 

eerlijkheid. Misschien wéét ik het wel, maar 

doe ik het (nog) niet.

Jan Bosman
Directeur World Servants

Daar liep ik naast m’n dochter de bioscoop uit. 

Met een vervelend gevoel. Eigenlijk wist ik het wel, 

met m’n grote mond. Ik zou het anders moeten 

doen. Meer. Intenser. 

Mijn dochter doet Internationale 

Ontwikkelingsstudies en ze nodigde me uit voor 

een avondje � lm. “Pa, we gaan naar TONY, de � lm 

over het ontstaan van Tony’s Chocolonely, die 

eerlijke repen.” Dat zo’n vader-dochter uitje me zo 

aan het denken zou zetten over echte navolging 

had ik niet kunnen vermoeden. 

Ergens wist ik het natuurlijk wel: Van de 

kindslaven op de cacaoplantages, van de argeloze 

chocolade-eters en van de chocolademakers die 

geen verantwoordelijkheid voelen of nemen. 

TONY vertelt het verhaal van journalisten die het 

anders willen en tegen de stroom van de industrie 

in gaan ondernemen. 

Terwijl ik me voorbereid op de kerstinkopen 

dreunt de � lm na. Wat mag het kosten? En wat 

houden de mensen die de ingrediënten van mijn 

kerstmaal maken eraan over?  

Ik moest denken aan het boekje ‘Van Geven naar 

Delen’. Het beschrijft de zoektocht van christelijk 

Nederland naar zin en onzin van geven aan 

goede doelen. Waarom geven christenen aan 

goede doelen? Is het oprechte betrokkenheid of 

het afkopen van schuldgevoel? En beïnvloedt 

geefgedrag iemands leefgedrag? Wat mag geven 

Die gedachte houdt me bezig. Juist nu, rond Kerst. 

Het Kind Jezus was niet ‘zomaar een gift’. Nee, 

God had er álles voor over om ons te redden. Zijn 

Zoon gaf ons niet het voorbeeld om vrijblijvend 

uit te delen (‘hier heb je een euro’). Hij gaf zijn 

leven om voor ons de weg naar God weer open 

Echt navolgen..?

ADVERTENTIE

Light for the World zet zich in voor kinderen zoals Nicole. 

Met uw steun maken we scholen toegankelijk, zodat alle kinderen, 

mét of zonder handicap samen naar school kunnen. 

We willen een wereld met gelijke kansen voor iedereen. 

Doet u mee met uw donatie? lightfortheworld.nl/doneer

ONDERWIJS 
VOOR IEDEREEN

SAMEN VOOR
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KANSEN
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Reageren op deze column?
worldservants.nl/christenunie
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Agenda
21 januari 2017 

Open Dag & Campagne-aftrap

  Den Haag

  www.christenunie.nl/opendag

24 februari 2017

Economiecongres - 

Ervaringen van ondernemers 

met het Rijnlandmodel

  http://wi.christenunie.nl/rijnland

20 mei 2017 (onder voorbehoud)

35e partijcongres

  Lunteren

De Open Dag bied je een uniek kijkje achter de 
schermen van de Tweede kamer. We laten je dan 
graag onze werkplek zien. Tot dan!

Speeddaten met Kamerleden
Vragenuurtje
Workshops
College Tour
Escaperoom met Kamerlid

En er is nog veel meer te doen!

To do lijst

Bestel je toegangskaart op: www.christenunie.nl/opendag

Wil je weten hoe het zit?

Op = op

Gert-Jan Segers

Open Dag
21 januari
Den Haag

Campagne-editie

Colofon

Redactie

Jop Douma (hoofdredacteur), 

Floris Spronk (eindredacteur), 

Menno van Hulst, Tjitske Kuiper 

– De Haan, Geert Jan Spijker.

Met medewerking van

Anne Paul Roukema

www.inhisimage.nl

Wilfred Hermans

www.wilfredhermans.nl

Jasper van den Bovenkamp

www.vakmaten.nl

Joke Troost

www.preciouspeoplemedia.nl

Eljee Bergwerff

www.eljee.nl

Concept, vormgeving

en beeldbewerking

Redmatters  

www.redmatters.com

Contact

Postbus 439, 

3800 AK Amersfoort

Tel. 033 4226969

info@christenunie.nl

IBAN: NL55 RABO 0372 9300 18

www.christenunie.nl/contact 

CBB

ChristenUnie magazine verschijnt 

in braille en audio bij het CBB. 

Tel. 0341 565 499

Druk

Boemerang DM

Advertenties

Theo Wijbenga (Media Advys)

Tel. 0511 789 319

adverteren@christenunie.nl

Het volgende ChristenUnie 

magazine verschijnt in 

februari 2017.

Giften

De ChristenUnie 

steunen met uw gift? 

IBAN: NL55 RABO 0372 9300 18 

t.n.v. ChristenUnie te Amersfoort

Lidmaatschap

Het lidmaatschap valt samen 

met het kalenderjaar. Opzeggen 

kan alleen schriftelijk voor 30 

november bij de leden administratie:

ledenadministratie@christenunie.nl

Alle mutaties worden door de 

leden administratie per e-mail of 

per post aan u bevestigd. 

NAW-gegevens 

De ChristenUnie registreert 

NAW-gegevens van alle leden. 

Zorgvuldig geselecteerde derden 

mogen onze leden af en toe 

gerichte aanbiedingen doen. 

Vragen of bezwaar? Bel onze 

ledenadministratie.

Papier

De ChristenUnie heeft voor 

haar magazine een bewuste 

keuze gemaakt wat betreft papier. 

De omslag en het binnenwerk zijn 

FSC gecertificeerd, dat wil zeggen 

dat het papier is vervaardigd uit 

hout dat komt uit verantwoord 

beheerd bos. Daarbij is bij de 

productie van het binnenwerk 

gebruikgemaakt van 60% recycled 

papier en 40% nieuwe vezels.
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Het ChristenUnie Opleidingscentrum presenteert:

‘Welkom bij de ChristenUnie’ 

Na deze stoomcursus kun je iedereen 

overtuigend uitleggen waarom je op de 

ChristenUnie stemt, en waarom dat voor de 

ander ook een goede optie is. 

Kijk op www.christenunie.nl/cursus 

voor meer informatie.

Contributie-inning 2017
De contributies voor 2017 zijn ongewijzigd ten opzichte van 2016. 

Leden die per factuur betalen, ontvangen deze eind januari. Voor 

leden die een machtiging hebben afgegeven, geldt het volgende 

incassoschema:

 Jaarbetaling Kwartaalbetaling

Wanneer? Rond 27 jan Rond 27 jan/ apr/ jul/ okt

Hoofdlid € 51,00 4 x € 12,75

Reductielid € 22,00 4 x €   5,50

Gezinslid € 25,00 4 x €   6,25

Combilid € 34,50 2x € 8,62 en 2 x € 8,63

U herkent een incasso van de ChristenUnie op uw bankafschrift 

aan het volgende incassanten-ID: NL06ZZZ320805510000. 

Het machtigingskenmerk begint met de letters “CU”, gevolgd 

door enkele cijfers, en eindigt met uw lidnummer.
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Jezus Christus

‘ Ik ben gekomen om 
hun het leven te geven 
in al zijn volheid’

Wij wensen
u een gezegende

Kerst en een
hoopvol 2017!
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